
سرپرست پلیس راهور استان قم:

43 درصد از متوفیان حوادث رانندگی 
عابران پیاده هستند

رئیس پلیس آگاهی استان قم خبرداد:

کشف موتورسیکلت یک و نیم میلیاردی قاچاق

روابط عمومی نیروی دریایی ارتش تشریح کرد

 جزئیات حادثه شناور کنارک 
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معاون وزیر بهداشت ابلاغ کرد

دستورالعمل بازگشایی مساجد و 
برگزاری مراسم شب های قدر 

2

4

2

8

8

معاون وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی دستورالعمل بازگشایی مساجد و برگزاری مراسم شب های قدر را ابلاغ کرد.  در این 
بخشنامه که روز دوشنبه با امضای علیرضا رئیسی، معاون بهداشت، وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی ابلاغ شده، آمده است: 
با توجه به فرارسیدن شبهای معنوی قدر، اهمیت برگزاری دعا و نیایش در این شبها و فرمایشات مقام معظم رهبری در ستاد ملی 
مبارزه با کرونا همچنین بر اساس جلسه ۲۱ اردیبهشت ۹۹ مقرر شد که مراسم معنوی شبهای قدر با رعایت کامل و دقیق راهنماهای

روابط عمومی نیروی دریایی ارتش، تعداد شهدا را ۱۹ تن و 
مجروحان را ۱۵ نفراعلام کرد که مجروحان در وضع مناسبی 
به سر می برند. به گزارش روابط عمومی نیروی دریایی ارتش 

از  یکی  برای  حادثه  بروز  چگونگی  ایران  اسلامی  جمهوری 
شناور های سبک در منطقه عمومی آب های جاسک و چابهار را 
تشریح کرد. روابط عمومی نیروی دریایی ارتش با اعلام این خبر

دراین حادثه 19 نفرشهید و 15 نفر مجروح شدند 

بهره برداری از فاز نخست
 نمایشگاه بین المللی قم درهفته دولت

استاندار قم، با اشاره به مصوبه ستاد مرکزی مقابله با کرونا نسبت به بازگشایی 
اداره کل آموزش و پرورش مکلف شد نسبت به رعایت مسائل  مدارس گفت: 
بهرام سرمست  انجام دهد.   را  اقدامات لازم  بهداشتی و ضدعفونی مدارس 
اردیبهشت  از ۲۷  با کرونا  بر اساس مصوبه ستاد مرکزی مقابله  اظهارداشت: 
مدارس کشور  با رعایت اصول بهداشتی بازگشایی می شوند. وی ادامه داد: حضور 
در کلاس ها برای دانش اموزان اختیاری و تنها برای رفع اشکال است و ارزیابی 

از دانش آموزان بر اساس آموخته های ایشان در کلاس های مجازی خواهد بود.

شهردار منطقه دو قم گفت: مساحت فضای سبز شامل بوستان های جنگلی و 
فضای سبز در این منطقه  ۷00 هکتار شامل 60 هکتار بوستان شهری و دو بوستان 
جنگلی است که تراکم جمعیت ۱۷0 نفر در هکتار فضای سبز منطقه پاسخگوی 
نیاز شهروندان نیست. رضا رحیمی با اشاره به اقدامات عمرانی و عمده فعالیت ها 
در منطقه دو قم، اظهار داشت: منطقه دو قم در سال 6۸ تشکیل شد البته مناطق 
دو و شش در آن سال ها باهم بودند که بخش خیابان توحید شمالی از آن جدا و 

منطقه شش شکل گرفت و توحید جنوبی نیز جز منطقه دو محسوب می شود.

استاندارقم:

مدارس قم برای بازگشایی ضدعفونی شوند
شهردار منطقه دو قم :

۷۰۰ هکتار فضای سبز در منطقه دو وجود دارد
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 در نظر دارد با رعایت آیین نامه معاملاتی شهرداری قم از طریق برگزاری مزایده عمومی به شرح ذیل نسبت به فروش تعدادی از املاک تحت اختیار 
خود با مشخصات و شرایط کلی زیر اقدام نماید .

سازمان توسعه و عمران قم
آگهی مزایده عمومی )نوبت دوم(

روابط عمومی سازمان توسعه و عمران قم

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم افزایش ۴0 درصدی مراجعه 
افراد مشکوک به کرونا به مراکز درمانی قم طی ۲۴ ساعت گذشته 
را نگران کننده اعلام کرد. محمدرضا قدیر اظهار کرد: طی ۲۴ 
ساعت گذشته و منتهی به بیست و دوم اردیبهشت ماه، ۷۴ 
نفر در مراکز درمانی قم با تشخیص احتمالی و مشکوک به کرونا 
و یا مشکلات حاد تنفسی پذیرش شدند. وی افزود: ۴۵ نفر از این 
تعداد در بیمارستان ها بستری و مابقی پس از معاینه و بررسی در 

بخش اورژانس مراکز با دستورات دارویی و بهداشتی مرخص

معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار قم با بیان اینکه میزان 
است،  بوده  دلار  میلیون  گذشته ۲۵0  سال  در  استان  صادرات 
گفت: به دلیل بسته شدن مرزها و گران شدن حمل ونقل در بخش 
صادرات با مشکل روبرو هستیم.  مهرداد غضنفری دیروز در جلسه 
استانداری،  کرامت  جلسات  سالن  در  استان  صادرات  کارگروه 
با تأکید بر یکسان سازی آمار و تهیه و تدوین آمار قابل اتکا اظهار 
داشت: آنچه بنده یا آقای استاندار در مصاحبه ها در خصوص میزان 
صادرات استان مطرح می کنیم آمار دبیرخانه کارگروه صادرات بوده

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم خبر داد؛

افزایش 4۰ درصدی مراجعه افراد 
مشکوک به کرونا 

معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار قم :

صادرات استان قم به 2۵۰ میلیون
 دلار رسید 
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رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم خبرداد:

8

شرایط مزایده :

1( تضمین شرکت در مزایده )پنج درصد ارزش کل ملک( به صورت 
ضمانت نامه بانکی یا مطالبات تأیید شده نقدی از سازمان توسعه 
و عمران قم ، اوراق مشارکت )بی نام( و یا واریز وجه نقد به شماره 
حساب سپرده 1006220288 نزد بانک شهر بنام سازمان توسعه 

و عمران قم .
2( نحوه پرداخت:1- نقد 2- مطالبات تأیید شده در این سازمان 

اعم از نقد و غیر نقد .
3( هزینه خرید اسناد به تفکیک هر مزایده 1.000.000 ریال 
)غیر قابل استرداد( به شماره حساب 1006761844 نزد بانک 

شهر بنام سازمان توسعه و عمران قم واریز گردد .
4(  سازمان توسعه و عمران قم در رد یا قبول پیشنهادات مختار 

می باشد . 
5( بهای پیشنهادی باید از حیث مبلغ ، مشخص ، معین و بدون 

ابهام بوده و در پاکت لاک و مهر شده ) در بسته ( تسلیم گردد. 
6( کلیه هزینه نقل و انتقال ) عوارض – مالیات و غیره ( ، هزینه درج 

آگهی ها و کارشناسی املاک به عهده برنده مزایده میباشد.
منع  قانونی  لایحه  چارچوب  در  میبایست  کنندگان  شرکت   )7

مداخله کارکنان دولت )مصوب 1337( اقدام نمایند. 
8( محل دریافت ، تحویل و بازگشایی اسناد مزایده : قم ، بلوار معلم 

، مجتمع تجاری و اداری ناشران طبقه پنجم .
9( متقاضیان می توانند جهت دریافت اطلاعات تکمیلی با واحد 
حقوقی و املاک سازمان به آدرس قم ، بلوار معلم ، مجتمع تجاری و 
اداری ناشران طبقه پنجم مراجعه و یا با شماره تلفن 37840660-

025 داخلی 6340-6341 تماس حاصل فرمایند .
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برای  عراق  دولت  از  همیشه  چون  ایران  که  این  بیان  با  جمهوری  رییس  ا- 
موفقیت هایش به نفع ملت این کشور به طور کامل حمایت خواهد کرد، گفت: 

همواره در راستای منافع دو ملت در کنار عراق بوده و هستیم. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، حجت الاسلام والمسلمین 
»مصطفی  به  تبریک  با  تلفنی  گفت وگوی  در  دوشنبه  روز  روحانی«  »حسن 
الکاظمی« به دلیل انتخاب به عنوان نخست وزیر جدید عراق، اظهار داشت: از 
اینکه فردی مسلط به تحولات سال های اخیر این کشور، امروز مسئولیت امور را 

برعهده گرفته، بسیار خوشحالیم.
روحانی با بیان اینکه استقلال عراق، ثبات سیاسی، حاکمیت ملی و یکپارچگی 
این کشور برای ما بسیار حائز اهمیت است، ابراز امیدواری کرد که روابط دوستانه و 

مناسبات  تهران – بغداد بیش از پیش توسعه و گسترش یابد.
رییس جمهوری با تاکید بر اینکه ما همواره در راستای منافع دو ملت در کنار عراق 
بوده و هستیم، اظهار داشت: همچنان باید مراقب توطئه گرانی باشیم که منافع 
عراق و ملت های منطقه را هدف قرار داده اند. روحانی در ادامه با اشاره به ضرورت 
تامین و برقراری صلح و ثبات در منطقه، تاکید کرد:  همانطور که در مبارزه با داعش 
ثابت کردیم که در کنار ملت عراق هستیم، اکنون نیز برای تامین ثبات و پیشرفت 

عراق با همه توان در کنار دولت این کشور خواهیم بود.
رییس جمهوری همچنین با تاکید بر توسعه همکاری های تجاری و اقتصادی 
دوکشور، ضرورت تبادلات تجاری از طریق مرزهای زمینی دوکشور و همچنین فعال 
شدن بازارچه های مرزی را مورد اشاره قرار داد  و بر اجرایی و عملیاتی شدن توافقات 
قبلی دوکشور از جمله خط لوله نفت، اتصال راه آهن در شلمچه و لایروبی اروند 

رود تاکید کرد.
روحانی همچنین با اشاره به شیوع ویروس کرونا در میان کشورهای جهان، 
همکاری، تبادل اطلاعات و دانش دو کشور در این زمینه را ضروری خواند و بر ارائه 

هرگونه کمک به عراق در راه مبارزه با ویروس کرونا اعلام آمادگی کرد.

خواستار توسعه و تعمیق روابط با ایران در همه زمینه ها هستیم
»مصطفی الکاظمی« نخست وزیر عراق نیز در این تماس تلفنی، جمهوری 
اسلامی ایران را کشور دوست و برادر عراق نام برد و گفت: کمک های ایران به عنوان 
یک کشور کلیدی منطقه در برقراری امنیت و ثبات در عراق بویژه در مبارزه با داعش 
را هرگز فراموش نمی کنیم و خواستار توسعه و تعمیق روابط با ایران در همه زمینه ها 

هستیم.
نخست وزیر عراق  با بیان اینکه جهان و منطقه در شرایط حساسی به سر می برد، 
گفت:  با خردمندی و منطق و عقلانیت هر مشکلی حل خواهد شد و امیدوارم با 

همکاری تنگاتنگ و نزدیک دو کشور بتوانیم بر مشکلات فائق آییم.
نخست وزیر عراق نیز با تاکید بر ضرورت توسعه روابط تجاری و اقتصادی دو 
کشور، بازگشایی مرزهای زمینی و از سرگیری تبادلات کالایی را موجب رونق روابط 

اقتصادی دو کشور دانست.

معاون وزیر بهداشت ابلاغ کرد

دستورالعمل بازگشایی مساجد و برگزاری 
مراسم شب های قدر 

معاون وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی دستورالعمل بازگشایی مساجد و 
برگزاری مراسم شب های قدر را ابلاغ کرد. 

در این بخشنامه که روز دوشنبه با امضای علیرضا رئیسی، معاون بهداشت، وزیر 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی ابلاغ شده، آمده است: با توجه به فرارسیدن شبهای 
معنوی قدر، اهمیت برگزاری دعا و نیایش در این شبها و فرمایشات مقام معظم رهبری 
در ستاد ملی مبارزه با کرونا همچنین بر اساس جلسه 21 اردیبهشت 99 مقرر شد که 
مراسم معنوی شبهای قدر با رعایت کامل و دقیق راهنماهای بهداشتی و فاصله گذاری 
در مساجد برگزار شود وامکان برگزاری با رعایت مواردی که در این ابلاغیه آمده است، 

می توانند صرفا در این شب ها این مراسم را برگزار کنند.
بر اساس این بخشنامه،اولویت برگزاری مراسم در فضای باز مساجد با رعایت فاصله 
حداقل یک متر بین افراد است. در صورت نبود فضای باز برگزاری مراسم در داخل 
شبستان مساجد با 25 درصد ظرفیت به حالت صف نماز با رعایت فاصله حداقل یک 

متر می تواند انجام شود.
رعایت تهویه مناسب در محل های بسته مانند شبستان الزامی است و اطلاع رسانی از 
سوی هیات امنای مساجد و بسیج محل مبنی بر حضور نیافتن بیماران خاص و بیماری 

های زمینه ای با خطر بالا و همچنین کودکان و سالمندان در مراسم انجام شود.
همچنین از هرگونه پذیرایی و توزیع نذرات جدا خودداری شود و مدت زمان برگزاری 

مراسم حداکثر باید دوساعت باشد.
بر اساس این بخشنامه، جلسات مداحان مشهور می تواند در فضاهای باز مانند 

ورزشگاهها با 25 ظرفیت و رعایت فاصله گذاری اجتماعی برگزار شود.
همچنین از برگزاری مراسم در مساجدی که طبق راهنمای فاصله گذاری حداقل 
امکانات را ندارد خودداری شود. هیات امنا، روحانی مساجد و بسیج، مسئول نظارت 
بر حسن اجرای برنامه برگزاری مراسم شب های قدر در مساجد هستند. مرکز امور 
مساجد نیز هماهنگی لازم را با مساجد برای اجرای راهنماهای بهداشتی و مفاد این 

نامه را داشته باشند.
وزارت بهداشت در بخشنامه تاکید کرد: حضور تمام افراد در محل برگزاری مراسم باید 
با ماسک و دستکش باشد و افراد شرکت کننده لازم است سجاده، مهر، قرآن، مفاتیح و 

چادر نماز شخصی )مخصوص بانوان( خود را همراه بیاورند.
معاونت های  از طریق  درمانی  بهداشتی  و خدمات  پزشکی  علوم  دانشگاههای 
بهداشتی دانشگاه نسبت به نظارت دقیق و تشدید بازرسی اقدام کنند. البته برگزاری 
این  از جمله خوزستان مشمول  استانهای شدیدا درگیر  مراسم شب های قدر در 

بخشنامه نمی شود و در این استانها از برگزاری مراسم خودداری می شود.

رسول منتجب نیا:

از حیث پویایی و تضارب آرا، مجلس 
یازدهم ضعیف خواهد بود

و  این که مجلس دهم زنده  به  با اشاره  ایران اسلامی  دبیر کل حزب جمهوریت 
قدرتمند نبود گفت: نمی توان نمره بالایی به عملکرد مجلس دهم داد. 

رسول منتجب نیا در گفت و گو با ایسنا، در ارزیابی خود از عملکرد مجلس دهم اظهار 
کرد: ما ابتدا باید ببینیم مجلس خوب چه نوعی مجلسی است تا سپس مجلس دهم را 
ارزیابی کرده و به آن نمره دهیم. به نظر من مجلسی خوب است که در آن تضارب افکار 
و اختلاف آرا و آزادی بیان وجود داشته باشد و نمایندگان بتوانند در همه امور نظارت 
داشته و تحقیق و تفحص کنند. مجلس خوب از سایر قوا استقلال دارد و چیزی به 
آن تحمیل نمی شود. چنین مجلسی می تواند زنده و پویا بوده و به تعبیر امام خمینی 

عصاره فضایل ملت باشد. چنین مجلسی در راس همه امور خواهد بود.
وی ادامه داد: امام خمینی تاکید داشتند که مجلس همیشه باید قدرتمند، زنده و 
پویا باشد. در 10 سال حیات امام هم ایشان به مجلس شورای اسلامی احترام گذاشته 
و کارهای کلیدی را به مجلس ارجاع دادند. حتما باید ببینیم مجلس دهم چگونه 
مجلسی بوده است؟ معروف شد که مجلس دهم مجلس اصلاح طلبان است. در حالی 
که این واقعیت نداشت.  لیست امید هم به دلیل رد صلاحیت اکثریت اصلاح طلبان در 
سال 94 با حضور نیروهای رده سوم و چهارم بسته شد و در واقع به حداقل ها اکتفا شد. 
اما همین لیست در انتخابات رای آورد. اما به تدریج فراکسیون امید در مجلس تحلیل 
رفت و نتوانست انتظار مردم را برآورده کند. البته افراد محدودی بودند که با شجاعت به 
وظایف خود عمل کردند اما اکثریت لیست امید صلاحیت لازم را نداشته و نتوانستند 

مطالبات مردم را برآورده کنند.
منتجب نیا با بیان این که در این شرایط ارزیابی ما از عملکرد مجلس نمی تواند مثبت 
باشد تصریح کرد: لیست امید فقط به حداقل مطالبات مردم پاسخگو بود. از سوی 
دیگر، اصول گرایان معتدل هم آرام بودند و افراطی ها مجلس را به دست داشـتند. به 
نظر من مجلس دهم مجلس زنده و قدرتمند نبود و نمی شود به آن افتخار کرد. بسیاری 
از مشکلات در این دوره بر روی زمین ماند و نمی توانیم نمره بالایی به عملکرد مجلس 

دهم بدهیم و شاید جزو ضعیف ترین مجالس بعد از انقلاب بود.
وی همچنین درباره کارآیی مجلس یازدهم خاطر نشان کرد: خوبی مجلس یازدهم 
این است که تعداد خوبی از افراد سابقه دار و به اصطلاح ژنرال های سیاسی در آن 
حضور دارند. نظام هم روی آنها حساسیت ندارد بنابراین هیچ گونه برخوردی میان آنها 
و قوه قضاییه یا سایر نهادهای انقلابی به وجود نمی آید. اما نقطه ضعف آن یک دست 
بودن است؛ اصول گرایان اکثریت مجلس یازدهم را در دست دارند و قوی ترین نیروهای 
آن هم در مجلس هستند. هر چند با رای کم وارد مجلس شدند اما به هر حال ژنرال های 
اصول گرایان در مجلس حضور دارند. با این حال این مجلس یک صدا است و تضارب 

آرا و اختلاف سلیقه در آن وجود ندارد.
دبیر کل حزب جمهوریت ایران اسلامی در پایان خاطر نشان کرد: برای نهادهای 
حکومتی مطیع بودن خوب است اما برای مجلس که خانه ملت است باید اختلاف نظر 
و تضارب آرا و صداهای مختلف وجود داشته باشد. بنابراین از حیث پویایی و تضارب آرا، 
مجلس یازدهم ضعیف خواهد بود زیرا از جناح اصلاح طلب و اعتدال گرا در مجلس 
یازدهم تعداد کمی حضور دارند و همین تعداد کم هم جزو نفرات اصلی این جناح ها 

نیستند.
 

جلال میرزایی :

برای حل مشکلات کشور باید همه
 بسیج شوند 

نماینده مجلس دهم ضمن انتقاد از جریان های سیاسی که عمکلرد این مجلس را زیر 
سوال می  برند و آن را ضعیف می خوانند، گفت: آن قدر جو علیه مجلس دهم سنگین 

شده است که کسی نمی تواند از آن دفاع کند. 
جلال میرزایی در گفت وگویی اظهارداشت : باتوجه به شرایط کاری هم از دست 
دولت برای حل مشکلات وجود ندارد؛ زیرا چالشی را که ما داریم چالش دولت یا 
چالش اصلاح طلبان نیست متعلق به کل کشور است. باتوجه به شرایط، عقلانیت 
ایجاب می کرد  برای حل این چالش ها و تبدیل آسیب ها به فرصت، همه بسیج شوند 
اما متاسفانه این نگاه نبود، 3 سال بود مرتب به جامعه گفتند این مجلس ضعیف است 

و کاری نمی کند چرا؟ چون آن افرادی که انتظار داشتند به آن راه پیدا نکرده بودند.
این عضو فراکسیون امید ادامه داد: با رفتارهایی که صورت گرفت، مجلس تخریب 
شد و هرکسی می داند هنگامی که چنین اتفاقی بیفتد، دفاع کردن از عمکلرد کار 
آسانی نیست. من امروز از این آقایانی که در حال حاضر رأی آورده اند و با این ادبیات 
در مورد مجلس دهم قضاوت می کنند سوالی دارم؛ این حرف هایی که می زنید برای 
ایام رقابت و انتخابات بود. امروز که  در آستانه مجلس یازدهم هستیم چه برنامه ای برای 
اداره کشور دارند؟ وی تاکید کرد: کسانی که امروز به مجلس دهم می تازند بیایند به 
مردم بگویند می خواهند چه کاری انجام دهند، اینکه صرفا بگویند مشکلات اقتصادی 
وجود دارد، بحران است، مشکل نقدینگی داریم، نرخ تورم بالاست که نمی شود، این 
کارها را که باید رسانه ها انجام دهند آنان بگویند چه کاری می خواهند برای خروج از 
این شرایط انجام دهند. این عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: 
انتظار از منتخبانی که با مشارکت کم مردم رأی آوردند این است که بیایند پاسخ دهند 
راهکارشان برای برون رفت از مشکلات چیست؟ اینکه بگویند مجلس قبلی ضعیف بود 
این نقطه قوت برایشان محسوب نمیشود به هر حال 2 الی 3 ماه دیگر جامعه در مورد 
رویکرد و عملکرد این دوستان قضاوت خواهد کرد. وی خاطرنشان کرد: معتقدم در 
این مدت باقی مانده تا مجلس یازدهم منتخبان آن اگر مبانی نظری دارند، که ندارند؛  
یک مقداری تحمل کنند و کمتر حرف بزنند و  با کارشناسان مشورت کنند و ببینند 
راه علاج دردهای امروز کشور چیست نه این که به جای ارائه راهکار مجلس قبل را زیر 

سوال ببرند. 

توبه، راه بازگشت
 به فطرت الهی

انسان با وجود فطرتی پاک وخداجو، گاهی از انعکاس 
و تجلی نور حق بر آیینه وجودش محروم می شود. این 

بدان معنا نیست که نور محبت الهی در درونش به خاموشی گرائیده و فطرتش تغییر 
یافته است، بلکه از آن رو است که حجاب هایی در کار است که مانع بروز حالت معنوی 
در فرد شده  و چنین فردی با شناخت موانع وحجاب ها و با همت و اراده می تواند 

ظرفیت های فطری و سرشار از سرچشمه زلال نفخه الهی را در درون خود باز یابد.
ای عقده گشای دل دیوانه من / ای نور رخت چراغ کاشانه من

بردار حجاب از میان تا یابد / راهی به رخ تو، چشم بیگانه من
راه رفع موانع وحجاب ها و بازیابی و بازتابی نور الهی بر آیینه دل بازگشت از گناه و 

جبران کدورت های آن وتوبه است.
حقیقت توبه پشیمانی از گناه و روی گرداندن از آن با اراده ای مصمم و جدی است. 
توبه عملی است که فرد گناهکار را از فضای گناه و معصیت و دوری از خدا به سمت 
خیر و صلاح و قرب الهی می کشاند و به تعبیری از تاریکی و ظلمت به روشنی هدایت 
می نماید. گناه گاهی کارکردی شخصی دارد و آثار آن تنها متوجه فرد گناهکار است 
و گاهی تأثیر منفی عمومی دارد و زمینه ساز ناهنجاری های اجتماعی می شود. 
مکتب آسمانی اسلام رسالت خود را رهانیدن انسان از خودخواهی ها وهواپرستی ها 
و نجات از قید و بند شیاطین معرفی کرده است و با نشان دادن در توبه به مدد انسان 
آلوده وغرق در پلیدی گناه می شتابد تا شخصیت فطری و الهی انسان بر اثر لغزش 
ها و گناهان مورد غفلت قرار نگیرد. از نظر اسلام، انسان گناهکار همچون فرد بیمار 
وگرفتار، نیازمند یاری و کمک است و بایستی به مددش شتافت. از این رو آیات و روایات 
بسیاری در ارتباط با توبه و امکان بازگشت فرد گناهکار وارد شده است که هر یک آیه 
رحمتی از جانب خداوند سبحان محسوب می شود. خداوند توبه را برای بیرون آمدن 
از فضای ناپاک و تیره گناه قرار داده است و در خلال توبه نصوح و درخواست واقعی فرد 
گناهکار وعده آمرزش و امکان راهیابی توبه کنندگان به ورطه صاحبان فضائل اخلاقی 
را داده است. امام صادق )ع( دراین ارتباط فرموده است: بنده چون توبه حقیقی کند 
خدا او را دوست دارد و گناهانش را می پوشاند. خداوند برای همه مخلوقاتش خیر 
می خواهد و بندگانش را به راه هایی که او را به خیر و سعادت جاوید برساند راهنمایی 
کرده است. حال اگر انسانی مغلوب شیطان شد و به اسارت هوس های زودگذر درآمد، 
چاره چیست؟ خداوند برای این دسته از بندگانش باب امیدی به نام توبه گشوده است 

وبدین طریق راه بازگشت به راه راست را برای هیچ یک از بندگانش نبسته است.
یکی ازاسماء الهی تواب به معنی بسیار توبه پذیر است. مبالغه در این نام الهی ناظر 
بر این معناست که خداوند توبه توبه کنندگان واقعی وحتی کسانی که بارها و بارها توبه 
کرده اند و باز از راه صواب خارج شده و به گناه آلوده شده اند را می پذیرد. چرا که توبه 
امری قلبی است و اگر کسی در دل از گناهی پشیمان شد و نزد وجدان خودش نادم 
گردید و قصد تکرار آن گناه را نداشت توبه کرده است و خداوند رحمان و رحیم هم به 

دل بندگانش نظر دارد و توبه توبه کنندگان را می پذیرد.
باز آ، باز آ هر آنچه هستی باز آ / گر کافر و گبر و بت پرستی باز آ

این درگه ما در گه نومیدی نیست / صدبار اگر توبه شکستی بازآ

چند سال باید کار کنیم تا 
خانه و پراید بخریم؟ 

 پراید وقتی به دل جاده زد و از کره جنوبی به ایران 
رسید، تبدیل به یک ماشین مهم فرهنگ ایرانی شد. در 

دهه هفتاد هرفردی، پراید سوار می شد پولدار یا یک طبقه متوسط رو به بالا بود که با 
قرض و قوله این قوطی کره ای را خریده بود. پراید آنقدر مهم بود که محور اصلی یک 

سریال با نام »تهران-11« شد.
پراید هاچ بک سبز رنگی که ما را وارد زندگی آدم های مختلف می کرد. پراید مهم بود تا 
اینکه خودروهای دیگر از سرزمین های مختلف راه خود را به ایران باز کردند و پراید کم 

کم جایگاه خود را از دست داد.
با رفتن پیکان و پیوستن اش به خاطرات، پراید تبدیل به ماشین طبقه کم درآمد و 
متوسط رو به پایین ایران شد. معمولا آنهایی که می خواستند در کنار شعل اصلی شان 
مسافر کشی هم بکنند، پراید می خریدند چون هم خودش ارزان بود و هم وسایل اش.

داستان گذشت و گذشت تا دوباره پراید به جای قبلی خود رسید و تبدیل به ماشین 
آدم پولدارها شد. 90 میلیون تومان برای ماشینی که همه از او می نالند. خیلی ها 

می گویند ارابه مرگ است وقتی به آن به دل جاده می زنی.
واقعا یک کارمند یا یک کارگر چند سال باید کار کند تا بتواند یک پراید ساده بخرد؟ 
در این وضعیت نابسامان اقتصادی یک نفر چند سال باید کار کند تا در تهران یا بقیه 

شهرها یک خانه برای خود دست و پا کند؟
واقعا مسخره است که در جنوب تهران قیمت ها به حدود میلیارد رسیده است. تصور 
کنید یک کارگر هر ماه تمام حقوق اش را که حدود دو و نیم میلیون تومان است پس 
انداز می کند. فرض می کنیم خانواده این کارگر، خورد و خوراک و لباس و پوشاک هم 
ندارند. اگر او بخواهد یک خانه یک میلیاردی بخرد باید 400 ماه یعنی 33 سال کار 
کند تا صاحب خانه شود!! جامعه ایران در حال تبدیل شدن به جامعه ای است که تنها 
آدم پولدارها در آن می توانند راحت زندگی کنند و تورم و گرانی تاثیر منفی بر روی زندگی 
آنها نگذارد چه بسا پولدارترشان بکند. توصیه به ازدواج خوب است اما شاید قبل از آن 
باید به این فکر کنیم که یک جوان چگونه می تواند یک زندگی ساده، تاکید می کنم یک 
زندگی ساده تشکیل دهد؟ چگونه می خواهد از پس هزینه های زندگی برآید؟ چگونه 
می خواهد خانه ای اجاره و زندگی مشترک خود را آغاز کند؟ شاید برخی ها بگویند با 
کمک وام می شود حداقل بخشی از این آرزوها را برآورده کرد. راست می گویند شاید 
بشود مثلا با وام 50 میلیونی یک پراید دسته دوم خرید اما امان از سود بانک ها. 50 
میلیون میگیری و تا زمان زیارت حضرت عزرائیل باید سود آن را پرداخت کنی. شاید 
چند سال پیش کمتر کسی فکر می کرد خرید پراید تبدیل یک آرزو شود اما حالا این 
قوطی کوچک پرخطر تبدیل به یک آرزو شده است، آرزوی در کنار هزاران آرزوی دیگر.

ذوالنور در تذکری شفاهی:

ادعای »علی مطهری« درباره حوادث 
آبان ماه ۹۸ واقعیت ندارد

رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس ادعای علی مطهری درباره 
حوادث بنزینی آبان 98 را رد کرد و گفت: مطالب او واقعیت ندارد. حجت الاسلام 
مجتبی ذوالنور رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اسلامی در جلسه علنی دیروز مجلس در تذکر شفاهی در خصوص اظهارات اخیر 
علی مطهری پیرامون عملکرد وزارت کشور در اغتشاشات بنزینی گفت: او اعلام کرد 
که وزیر کشور عامل کشتار حوادث بنزینی سال 98 است. وی افزود: بنده عضو شورای 
امنیت کشور هستم و از نزدیک شاهد تلاش های وزارت کشور و شخص وزیر کشور 
بوده ام. این مطلب واقعیت ندارد. رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس اظهار داشت: انصافاً دستگاه های ذیربط از جمله وزارت کشور و وزیر کشور به 
صورت شبانه روزی تمام تلاش خود را مصروف داشته اند تا حادثه ای اتفاق نیفتد و اگر 
اتفاق افتاد کمترین هزینه را داشته باشد. ذوالنور تصریح کرد: وزیر کشور جز اطاعت 

امر رئیس جمهور و اجرای دستور شورای عالی امنیت ملی کاری انجام نداده است.
 

با موافقت نمایندگان؛

عزل حقوقدانان شورای نگهبان از سوی 
مجلس ممکن شد

نمایندگان مجلس شورای اسلامی سازوکار استیضاح و عزل اعضای شورای نگهبان 
را تعیین کردند. در ادامه جلسه علنی روز دوشنبه مجلس و در جریان بررسی طرح 

اصلاح آیین نامه داخلی، ماده 2 این طرح به تصویب رسید.
بر اساس ماده دو این طرح، جزء 2 بند )ز( ماده 117 قانون به بند )د( این ماده 

منتقل می شود.
بر این اساس، در صورتی که حقوقدانان شورای نگهبان در مرحله اول در مجلس رأی 
نیاوردند، ملاک رأی گیری ماده 117 است و »اکثریت مطلق آراء« نصاب رأی گیری 

محسوب می شود.

رئیس جمهور در گفت و گوی تلفنی با نخست وزیر عراق:

ایران همچون همیشه در کنار مردم و دولت عراق 
اسماعیل علوی*

اخبار

وزیر امور خارجه با بیان اینکه مبادله زندانیان و بازداشت 
شدگان بین ایران و  آمریکا مشکلی ندارد و نیاز به مذاکره ای 
نداریم، گفت: مبادله زندانیان با هماهنگی حافظ منافع 
آمریکا در ایران انجام می شود و تغییر سیاستی در این زمینه 
نداریم.  »سیدحسین نقوی حسینی« با تشریح نشست  روز 
دوشنبه کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
شورای اسلامی گفت: جلسه امروز با هدف طرح سوال 
نمایندگان از وزیر امور خارجه، با حضور محمدجواد ظریف 
ابتدای جلسه ظریف گفت  در  برگزار شد.  معاونان وی  و 
»تلاش جمهوری اسلامی ایران حفظ وحدت و تقویت دولت 
مرکزی افغانستان است و این حادثه اخیر هم که دستاویزی 
برای دشمنان ایران و افغانستان قرار گرفته، نیازمند بررسی 
دقیق و تحقیقات بیشتر است و حتما موضوع را حل و فصل 
می کنیم.« وی ادامه داد: وزیر امور خارجه در این نشست 
یادآور شد که »حادثه اخیری که در خلیج فارس اتفاق افتاد، 

موجب تاسف و تاثر شد.  این حادثه را به خانواده شهدا و 
همچنین به مردم عزیز تبریک و تسلیت عرض می کنیم.«  
نماینده مردم ورامین و پیشوا در مجلس شورای اسلامی 
»جمهوری  که  گفت  جلسه  این  در  ظریف  کرد:  اضافه 
اسلامی ایران به شدت به دنبال تنش زدایی در منطقه است 

و در این زمینه از همه توان خود استفاده می کند.« 
آمریکا به هر بهانه ای نمی تواند مانع لغو تحریم های 

تسلیحاتی شود
نقوی حسینی افزود: وزیر امور خارجه در ادامه نشست 
گفت که »نامه 9 صفحه ای اینجانب با 4 عنوان به دبیرکل 
قانون  خلاف  اقدامات  و  تخلفات  افشای  ملل،  سازمان 
همیشه  ایران  است.  اروپایی ها  تخلفات  و  آمریکایی ها 
همه  تعهدات  اجرای  و  برجام  به  بازگشت  خواستار 
طرف های1+5 بوده است. ایران ماده 36 برجام را عملیاتی 
کرد و همیشه اعلام کرده که هرگاه طرفین به برجام برگردند، 

تعهداتش را اجرا می کند.« وی ادامه داد: وزیر امور خارجه 
یادآور شد که »آمریکایی ها در تلاشند تا مانع لغو تحریم های 
ایران مطابق برجام شوند که قطعا این اقدام  تسلیحاتی 
خلاف تعهدات بین المللی است. آنها در صدور قطعنامه 
با استناد به برجام موفق نخواهند شد. آمریکا نمی تواند 
به برجام  استناد کند چراکه از آن خارج شده است. به هر 
حال ما همه تلاش خود را به کار گرفتیم که آمریکا نتواند 
به هر بهانه ای برای کشور مشکل ایجاد کند.« سخنگوی 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی افزود: ظریف 
همچنین گفت که »آژانس در این زمینه نقش مهمی دارد. 
آرام آرام به پایان محدودیت های مطابق برجام از جمله پایان 
تحریم  تسلیحاتی بعد از پنج سال و پایان تحریم موشکی 
فعالیت های  بر  نظارت  پایان  و  سال  هشت  از  بعد  ایران 
هسته ای بعد از 10 سال نزدیک می شویم و امتیازات مهمی 

نصیب جمهوری اسلامی ایران می شود.«

ظریف در نشست کمیسیون امنیت ملی:

مبادله زندانیان ایران وآمریکا نیاز به مذاکره ندارد

 رئیس قوه قضائیه گفت:به وزیر پرتلاش صمت هم 
به  نیاز  توزیع خودرو در کشور  و  تولید  گفته ام، نظام 
جراحی دارد و نباید در نحوه فروش خودرو به گونه ای 

عمل کرد که هیزمی بر آتش دلالی باشد. 
رئیسی  سیدابراهیم  والمسلمین  الاسلام  حجت 
افزود:  قضایی  مسئولان  عالی  شورای  جلسه  در 
ارز  بازار  با اخلال گران در  برخوردهای قاطع قضایی 
و خودرو تداوم خواهد داشت اما این برخوردها منجر 
به اصلاح نظامات نمی شود؛ باید نظامات به گونه ای 
و  دلالی  رونق  و  اخلالگر  درونش  از  که  شود  اصلاح 
سوءاستفاده درنیاید. اکنون هم تولیدکننده و هم مردم 

از این شرایط ناراضی هستند.
امروز اصلاح  این که  بر  تأکید  با  رئیس قوه قضائیه 
وضعیت بازار خودرو مورد تأکید همگان است، افزود: 
به وزیر پرتلاش صمت گفتم که لازم است نظام تولید 
و توزیع خودرو با همکاری دستگاه های مختلف مورد 
بازنگری قرار گیرد همچنین دستگاه قضا قاطعانه با 
اخلالگران برخورد کرده اما لازم است نظامات دلال پرور 
اصلاح شود. رئیسی افزود: آقایان گاهی در سخنانشان 
در رسانه ها می گویند باید با دلالانی که نظام تولید و 
نظام بازار را مختل می کنند برخورد شود و مردم هم 
اخلالگران  با  قاطعانه  که دستگاه قضایی  می بینند 
نظام تولید و توزیع و نظام ارزی و پولی و بانکی برخورد 
می کند اما این برخوردها اصلاح کننده نظامات نیست.       
رئیس قوه قضائیه خاطر نشان کرد: تا دولت اقدام به 
اصلاح برخی سازکارهای اجرایی نکند، از درون نظام 
های مالی، بانکی، ارز، طلا همچنین نظام تولید و 

توزیع، افراد دلال و اخلالگر بیرون می آید.
وی با اشاره به فعالیت بازار بورس اظهارداشت: رونق 
بورس برای همه نشاط آور است اما برای جلوگیری از 
آفات محتمل و تولید پرونده در آینده، باید مراقبت شود 

تا نقدینگی به سمت تولید هدایت شود.
رئیسی ادامه داد: مبارزه با قاچاق، ایجاد دادگاههای 
لازم  خواسته  سه  مالکیت  حقوق  تثبیت  و  تجاری 
الاتباع مقام معظم رهبری از دستگاه قضایی در دیدار 
با اصحاب تولید بود و رسیدگی به پرونده های قاچاق 
مناطق  در  بالاخص  کشور  سراسر  در  یافته  سازمان 

بندری در اولویت دستگاه قضاست.
متقن  آراء  صدور  کرد:  تصریح  قضائیه  قوه  رئیس 
و مراکز  و تخصصی در دادگاه های تجاری در تهران 
استان ها در آینده نزدیک، تاثیرمستقیم بر بهبود فضای 

کسب و کار خواهد داشت.
وی با تاکید بر تحکیم و توسعه اسناد رسمی در مقابل 
اشخاص،  مالکیت  تثبیت  برای  افزود:  عادی  اسناد 
توسعه اسناد رسمی یکی از برنامه های اصلی تحولی 
دستگاه قضایی است که مطالعات آن تا پایان خرداد به 
پایان خواهد رسید. رئیس قوه قضائیه در بخش دیگری 
از سخنانش درباره سلامت زندانیان و اقدامات سازمان 
زندانها در این رابطه اظهارداشت: تمام تلاش دستگاه 
قضا در این ایام حفظ سلامت زندانیان و رفع نگرانی از 

خانواده های آنها بود.
قاطع و خستگی ناپذیر با قاچاق

 مبارزه می کنیم
رئیسی با اشاره به بیانات مقام معظم رهبری درباره 

الزامات و اقتضائات جهش تولید، بر لزوم برنامه ریزی 
از سوی همه دستگاه ها  ایشان  برای اجرای فرامین 
تأکید و سه مأموریت مهم قوه قضائیه در این زمینه را 

تبیین کرد.   
رئیس قوه قضائیه »مبارزه با قاچاق سازمان یافته« را 
از دغدغه های همیشگی مقام معظم رهبری دانست 
و گفت: مبارزه با قاچاق نیازمند تصمیمات اصولی 
در بخش های پولی و بانکی است تا قاچاق کالا برای 

قاچاقچی صرف نکند.
وی با اشاره به نشست اخیر خود با مسئولان ستاد 
دستگاه ها  همه  افزود:  ارز  و  کالا  قاچاق  با  مبارزه 
کارنامه ای در زمینه مبارزه با قاچاق دارند اما ارائه آمار 
کافی نیست و برای کسب توفیق در این زمینه، نیازمند 
سازوکارهای دقیق و یک سلسله اقدامات هماهنگ 
در بخش های مختلف اجرایی و اطلاعاتی و قضایی 

هستیم.    
رئیس قوه قضائیه با تأکید بر مبارزه قاطع و خستگی 
ناپذیر همکاران دستگاه قضا با قاچاق سازمان یافته و 
رسیدگی به پرونده های مربوط به آن، ابراز امیدواری 
کرد همه دستگاه ها در پایان سال جاری کارنامه قابل 
ارائه  کشور  در  قاچاق  کاهش  برای  تلاش  از  قبولی 

دهند.  
رئیسی در این خصوص به واردات بی رویه کالا نیز 
اشاره کرد و گفت: واردات بی رویه در کشور از موانع 
جدی رونق و جهش تولید است و با ایجاد مانع برای 
عرضه محصولات داخلی در بازار، فضای کسب وکار را 

مختل می کند.

رئیس قوه قضائیه :

نظام تولید و توزیع خودرو در کشور نیاز به جراحی دارد

مصطفی داننده*

روابط عمومی نیروی دریایی ارتش، تعداد شهدا را 19 تن و مجروحان را 15 نفراعلام کرد که 
مجروحان در وضع مناسبی به سر می برند.

به گزارش روابط عمومی نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران چگونگی بروز حادثه 
برای یکی از شناور های سبک در منطقه عمومی آب های جاسک و چابهار را تشریح کرد.

روابط عمومی نیروی دریایی ارتش با اعلام این خبر عنوان کرده است:
عصر روز یکشنبه بیست و یکم اردیبهشت در حین انجام تمرین دریایی توسط تعدادی از 
شناور های نیروی دریایی ارتش در آب های جاسک و چابهار، شناور پشتیبانی سبک کنارک 

دچار حادثه شد و تعدادی از دریادلان نیروی دریایی به فیض شهادت نائل آمدند.
پس از این حادثه تیم های امداد و نجات دریایی در فاصله کوتاه در محل حضور یافته و 

مجروحان و شهدا را از شناور تخلیه و به مراکز درمانی منتقل کردند.
گفتنی است نیرو های مستقر در شناور مذکور رشادت مثال زدنی در نجات جان همرزمان 
خود به خرج دادند. به گزارش روابط عمومی نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران، 
تعداد شهدای این حادثه 19 تن بوده و تعداد مجروحان نیز 15 نفر است که در وضعیت 
مناسبی به سر می برند. بر اساس این گزارش شناور حادثه دیده کنارک طی عملیاتی برای 
بررسی های فنی به محل اسکله دریایی منطقه منتقل شده است. روابط عمومی نیروی دریایی 
ارتش ضمن تسلیت به خانواده های شهدای این شناور، بر آمادگی دفاعی و روحیه شهادت 
طلبی کارکنان غیور دریایی ارتش تأکید و عنوان کرده است، انتظار می رود تا بررسی دقیق 

تیم های کارشناسی حاضر در محل حادثه، از هرگونه گمانه زنی در این خصوص پرهیز شود. 
پیام فرمانده کل ارتش به مناسبت شهادت شماری از دریادلان ارتش

• امیر سرلشکر موسوی، در پی شهادت تعدادی از دریادلان نیروی دریایی ارتش در حادثه 
ناو کنارک پیامی صادر کرد.

متن پیام بدین شرح است؛
      بسم الله الرحمن الرحیم

ابِرِینَ رِ الصَّ مَرَاتِ وَبَشِّ نْفُسِ وَالثَّ
َ
مْوَالِ وَالْ

َ
کُمْ بِشَيْءٍ مِنَ الْخَوْفِ وَالْجُوعِ وَنَقْصٍ مِنَ الْ ولَنَبْلُوَنَّ

پوشیدن خلعت شهادت آرزوی رزمندگان مومنی است که صادقانه و جان برکف، زندگی خود 
را وقف دفاع از آرمان ها و حدود و ثغور کشور نموده اند.

 وصول به این مطلوب اگرچه برای شهیدان شیرین و گواراست، برای بازماندگان تلخ و جانکاه 
است و فراق آنها جز به لطف خداوند رحمان و رحیم جبران نمی شود.

 شهادت جمعی از رزمندگان سپیدپوش نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران را به 
محضر فرمانده معظم کل قوا )مدظله العالی(، خانواده معظم شهدا و همه همرزمان عزیزم 
تبریک و  تسلیت عرض می کنم. از درگاه خداوند بزرگ برای آن عزیزان که اینک در جوار رحمت 

پروردگار آرام گرفته اند، علو درجات و برای خانواده معظم آنها صبر و اجر مسئلت می نمایم.
  پیام سرلشکر سلامی به مناسبت شهادت دریادلان ارتش

سرلشکر سلامی فرمانده کل سپاه در پیامی شهادت جمعی از پرسنل نیروی دریایی ارتش 
را تسلیت گفت.

شناور کنارک غرق نشده است
برخی اخبار منتشر شده در خصوص انهدام کامل شناور کنارک و غرق شدن آن صحت ندارد.
یک مقام مطلع نظامی به خبرنگار نور نیوز گفت: برخی اخبار منتشر شده در خصوص انهدام 
کامل شناور کنارک و غرق شدن ان صحت نداشته و شناور اسیب دیده بوسیله یدک کش به 

ساحل منتقل شده است.
جزئیات شناور کنارک

ناوچه کنارک با شماره بدنه 1403 یکی از شناور های سبک نیروی دریایی ارتش، از جمله 
شناور های پشتیبانی کلاس هندیجان است که پیش از انقلاب و در زمان رژیم پهلوی از کشور 
هلند خریداری شد. این ناوچه با 47 متر طول، 8.5 متر عرض و 447 تن وزن و آبخور 2.9 
متر قابلیت حمل بار و نفرات را دارد.  4 لانچر موشک کروز ضدکشتی نور برای شلیک علیه 
اهداف سطحی بر روی آن نصب شده است. گفته می شود درجریان این حادثه کنارک پس از 
انتقال هدف تمرینی به مقصد، بدلیل عدم برخورداری ازفاصله مناسب از هدف، مورد اصابت 

قرار گرفته است.  

روابط عمومی نیروی دریایی ارتش تشریح کرد

 جزئیات حادثه شناور کنارک 
دراین حادثه 19 نفرشهید و 15 نفر مجروح شدند 
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کیف نجات زلزله و محتویات آن

نتایج باورنکردنی از ماست
 از ویتامین D تا تقویت سیستم ایمنی

ماست پای ثابت سفره های ماست که هم به شکل بستنی آن را می خوریم و هم 
کنار غذا با نعناع و آویشن. اما تا به حال دقت کردیم که ماست خوردن ما عادتی 
است که می تواند برای بدن ما اثرات بسیار بزرگی داشته باشد و تفکراتمان در مورد 
آن خیلی اوقات غلط باشد؟  ماست انواع مختلفی دارد و جزئی از سبد غذایی 
ما و پای ثابت سفره های ایرانی است. ماست را با نعناع و آویشن یا حتی اخیرا با 
میوه های یخ زده می خورند. اما اغلب ما از تمام ویژگی های مثبتی که ماست ها 

برای بدنمان دارند اطلاع نداریم. این ماده غذایی را بیشتر بشناسید:
تقویت سیستم ایمنی: وقتی صحبت از ماست می شود، اغلب متخصصان 
می گویند ماست سرشار از پروبیوتیک است که به تقوین سیستم ایمنی بدن 
کمک می کند. مطالعاتی که در مورد پروبیوتیک ها انجام شده است، کاهش مدت 
سرماخوردگی و شیوع آن را تحت تأثیر خود قرار می دهند. ماست یک غذای 

مغذی است و از سرماخوردگی  جلوگیری می کند.
ماست همچنین حاوی یک ماده دیگر تقویت کننده سیستم ایمنی است:

روی. روی می تواند مدت زمان علائم سرماخوردگی را کاهش دهد. کربوهیدرات 
موجود در ماست انرژی لازم برای کمک به شما در بهبود سرماخوردگی را فراهم 
می کند. یک مطالعه نسبتاً جدید نشان داده است که وقتی زنان هر روز به مدت 
9 هفته ماست مصرف می کنند، نشانگرهای التهابی در خون خود را کاهش 
داده اند. این ویژگی می تواند در رفع علائم سرماخوردگی موثر باشد. محافظت 
از پوکی استخوان: ماست از مواد مغذی اصلی برای حفظ سلامت استخوان 
مانند کلسیم، پروتئین، پتاسیم و فسفر برخوردار است. همه این ویتامین ها برای 
جلوگیری از پوکی استخوان مفید هستند. این بیماری در سالمندان شایع تر است. 
تحقیقات نشان می دهند، مصرف حداقل سه وعده غذای لبنی مانند ماست در 

روز، ممکن است به حفظ توده استخوانی و قدرت در سالمندی کمک کند.
محافظت از سلامت قلب: میزان چربی ماست همیشه موردی است که در 
مورد ان بحث در می گیرد. این ماده حاوده چربی اشباع و مقدار کمی از اسیدهای 
چرب اشباع نشده است. قبلًا اعتقاد بر این بود که چربی اشباع باعث بیماری 
قلبی می شود اما تحقیقات نشان می دهد که اینگونه نیست. با این وجود هنوز هم 

انواع ماست بدون چربی و کم چربی در همه دنیا محبوب هستند.
هیچ شواهد قطعی وجود ندارد که چربی موجود در ماست برای سلامتی ما مضر 
باشد. تحقیقات نشان می دهند که چربی اشباع محصولات شیر کامل کلسترول 
کند.  محافظت  قلب  سلامت  از  می تواند  و  می دهد  افزایش  را   ،HDL خوب، 
مطالعات دیگری هم نشان می دهد که مصرف ماست برای کاهش شیوع کلی 
بیماری های قلبی مفید است. همچنین محصولات لبنی مانند ماست فشار خون 

بالا را که یک عامل خطر اصلی برای بیماری های قلبی هستند، کنترل می کنند.
مدیریت وزن: ماست دارای چند خاصیت است که می تواند مدیریت وزن را بالا 
ببرد. ماست پروتئین بالایی دارد که به همراه کلسیم برای بالا بردن هورمون های 
کاهش اشتها عمل می کند. مصرف ماست با کاهش وزن بدن، درصد چربی بدن 
و دور کمر همراه است. مطالعاتی نشان داده اند که افرادی که ماست می خورند، 
در مقایسه با کسانی که ماست نمی خورند، به طور کلی بهتر غذا می خورند و کالری 
کم تری را دریافت می کنند. توجه داشته باشید ماست ممکن است برای افراد مبتلا 

به عدم تحمل لاکتوز یا دارای حساسیت به شیر اثرات منفی داشته باشد.

از دفع سموم تا تقویت سیستم ایمنی بدن ؛

خواص شگفت انگیز گشنیز 
گشنیز عامل شگفت انگیزی در دفع سموم از بدن بوده، سیستم ایمنی را تقویت و 
پوست را پاکسازی می کند.  برخی از گیاهان مانند گشنیز می توانند به فلزات سنگین 
متصل شده و به بدن شما برای دفع آن ها کمک کنند. مطالعات نشان داده که این 
گیاه می تواند دفع جیوه را افزایش و جذب سرب را کاهش دهد. کبد شما قوی ترین 
سلاح بدنتان در برابر سموم است. کبد کار سم زدایی را با حدود 500 مکانیسم وابسته 
انجام می دهد. در حقیقت کبد با استفاده از این مکانیسم ها خون را فیلتر می کند و از 
ورود سموم به بدن جلوگیری می کند؛ بنابراین باید به توصیه های غذایی برای کمک به 
دفع مواد سمی بدن توجه کنیم. شهاب اولیایی رژیم شناس و متخصص تغذیه گفت: 
بسیاری از رژیم های غذایی که برای سم زدایی بدن مطرح هستند، به گروه سبزیجات 
مربوط می شوند؛ زیرا این گروه با اثرات آنتی اکسیدانی، ضدالتهابی و ضد سرطانی 
می توانند بدن را از تمام سموم و مواد مضر پاکسازی کنند. او در ادامه افزود: به طور 
کلی رژیم های سم زدا باعث می شوند بدن در حالت استراحت قرار بگیرد و در نهایت 
منجر به خروج مواد التهاب زا و رادیکال های آزاد شوند. البته موارد دیگر مانند ورزش، 
خواب خوب و باکیفیت در کنار رژیم غذایی برای پاکسازی بدن از سموم؛ مفید 
محسوب می شوند. این رژیم شناس مطرح کرد: توصیه می کنیم همیشه بین 2 تا 4 
واحد میوه و بین 3 تا 5 واحد سبزیجات در روز مصرف شود. همچنین می توان میزان 
مصرف سبزیجات برای سم زدایی بدن را بیشتر در نظر گرفت. از مهم ترین سبزیجات 
برای سم زدایی بدن می توان به گشنیز اشاره کرد که بسیاری از فلزات سنگین موجود 
در بدن مانند آلومینیوم، جیوه و سرب را دفع می کند. حتی جیوه که خاصیت سمی 
فراوان دارد، با مصرف گشنیز و از طریق ادرار دفع می شود. همچنین گشنیز برای 
تقویت سیستم ایمنی بدن و پاکسازی پوست بسیار مفید است. اولیایی بیان کرد: 
از جمله رفتار های تغذیه ای برای دفع سموم بدن می توان به کاهش مصرف نمک، 
استفاده غذا های سرشار از بیوتیک مانند لبنیات، مصرف کافی مایعات، کاهش 

مصرف شکر و غذا های فرآوری شده اشاره کرد.

چگونه در روزه داری از کلیه ها مراقبت کنیم؟ 
با توجه به اینکه کلیه ها از اعضای حساس بدن هستند، لازم است افراد روزه دار 
برای مراقبت  از کلیه ها نکاتی را رعایت کنند.  مصادف شدن ایام ماه مبارک رمضان 
با اپیدمی ویروس کرونا و فصل گرما، لزوم توجه به تغذیه سالم در این ماه مبارک را 
دو چندان می کند. در این ماه، افراد در معرض کم آبی شدید قرار می گیرند و برای 
مراقبت از کلیه ها و پیشگیری از تشکیل سنگ های کلیه و دستگاه ادراری، باید نسبت 
به مصرف مایعات بیشتر در وعده های سحر و افطار توجه شود. کلیه یکی از اعضای 
مهم بدن است که وظیفه دفع مواد زائد را بر عهده دارد. به همین منظور دریافت 
مایعات از جمله نقش های اثرگذار در عملکرد کلیه محسوب می شود. در واقع اگر 
دریافت مایعات از حد معینی کمتر باشد، سلول های تشکیل دهنده کلیه دچار آسیب 
می شوند. در ماه مبارک رمضان افراد تنها در دو وعده می توانند مواد غذایی دریافت 

کنند، بنابراین در فاصله افطار تا سحر باید نیاز بدن به دریافت مایعات تامین شود.
برای مراقبت از کلیه ها در ایام ماه مبارک رمضان به موارد زیر توجه کنید:

_ مراجعه به پزشک در صورت تکرر، سوزش بی اختیاری و تغییر رنگ ادرار  _ 
روزه داری در افراد دچار بیماری و سنگ های کلیوی فقط با اجازه پزشک _ مصرف 
کافی آب و مایعات تا جایی که رنگ ادرار روشن باشد _ پرهیز از زیاده روی در 
مصرف پروتئین های حیوانی _ پرهیز از مصرف شیرینی جات مانند زولبیا و بامیه

_ اجتناب از فعالیت های غیر ضروری در طول روز _پرهیز از پرخوری در افطار و 
سحر _ اجتناب از مصرف غذا های شور. توصیه می شود بیماران کلیوی به صورت 
خودسرانه اقدام به روزه داری نکنند و با نظر پزشک خود نسبت به این کار اقدام کنند 
تا مشکل خاصی برای این افراد به وجود نیاید. همچنین روزه داران باید آب کافی در 
فاصله افطار تا سحر بنوشند تا از ایجاد عوارض احتمالی بر کلیه ها پیشگیری شود و 
بهترین شاخص ارزیابی مصرف مایعات، رنگ ادرار است که باید به رنگ روشن باشد.

آن  شدن  فراگیر  و  کرونا  بیماری  با  فصلی  آلرژی  شیوع  افزایش  همزمانی   
نگرانی های زیادی را برای افراد مبتلا به آلرژی فصلی ایجاد کرده که نداشتن 
آگاهی در این زمینه باعث افزایش مراجعات غیرضروری به مراکز درمانی می شود. 
بسیاری از افراد مبتلا به آلرژی فصلی با بروز علائم این بیماری مضطرب و نگران 
می شوند و با توجه به اینکه مراجعه به مراکز درمانی می تواند خطر ابتلا به بیماری 
کرونا و انتشار آن را افزایش دهد، پس راهکار منطقی و بی خطر در مواقع بروز 

علائمی مانند عطسه، آبریزش بینی و سرفه چیست؟
برخی از متخصصان بر این باورند که هراس و نگرانی ایجاد شده در اثر ندانستن 
شباهت ها و تفاوت های بیماری آلرژی فصلی با بیماری کرونا می تواند موجب 
مراجعات غیرضروری به مراکز درمانی و تشخیصی شود که این نیز خود زمینه ساز 
ابتلای احتمالی فرد آلرژیک به بیماری کرونا و همچنین افزایش حجم کاری مراکز 

درمانی و تشخیصی و پرسنل این مراکز است.
به گفته آنان، آلرژی یا حساسیت های تنفسی ناشی از واکنش نابجای سیستم 
ایمنی بدن فرد حساس به مواد تنفسی خارج بدن )در اغلب موارد گرده های 
گیاهان( است،  بروز واکنش ها و علائم آلرژیک در فرد حساس به عوامل مختلفی 
نظیر جنس ماده حساسیت زا )آلرژن(، راه ورود ماده حساسیت زا به بدن، سن، 
ژنتیک بستگی دارد.اکنون 10 تا 20 درصد جمعیت کشور دچار آلرژی فصلی 

هستند.

مهدی نورانی متخصص آسم و آلرژی در این زمینه گوید: علائم بالینی آلرژی 
فصلی شامل عطسه، آبریزش بینی، کیپ شدن بینی و خارش بینی است، البته 
اغلب افراد مبتلا به آلرژی بینی از خارش چشم ها، حلق و سقف دهان نیز شکایت 

دارند.
وی می افزاید: بسیاری از افراد مبتلا به آلرژی تنفسی از سرفه و تنگی نفس نیز 
شکایت دارند، به ویژه سرفه و تنگی نفس آنها در هنگام مواجهه با دود و یا بوهای 
مختلف و تحریک کننده و یا همچنین فعالیت بدنی تشدید می شود و  در بعضی 
مواقع نیز افراد آلرژیک دچار رخوت و خستگی می شوند که شدت این حالت در 

افراد مختلف، متفاوت است.
این پزشک ادامه می دهد: خارش یکی از اصلی ترین و شاخص ترین علامت 
افتراق دهنده میان بیماری آلرژی تنفسی و بیماری کرونا است، در آلرژی فصلی 
و به طور کلی آلرژی های تنفسی خارش، بسیار زیاد است، در حالیکه در بیماری 

کرونا خارش اصلا وجود ندارد و یا بسیار اندک است.
نورانی اضافه می کند: تب در آلرژی وجود ندارد هر چند برخی از افراد احساس 
گرما می کنند، اما در حقیقت فاقد تب بوده و در بیماری کرونا تب یکی از علائم 
اصلی به شمار می آید، بدن درد و کوفتگی عضلات یکی از علائم اصلی این 
بیماری بوده در حالیکه در آلرژی بعضی از افراد مبتلا، احساس رخوت و بی حالی 

دارند که با درد و کوفتگی بدن کاملًا متفاوت است.

این متخصص آسم و آلرژی اظهار می دارد: پاسخ به آنتی هیستامین ها یکی 
از روش های متمایز کننده بیماری آلرژی با بیماری کرونا است، به این صورت که 
افراد آلرژیک به خوبی به آنتی هیستامین ها پاسخ داده و به میزان قابل توجهی 
علائم آنها فروکش می کند، در حالیکه بیمار مبتلا به کرونا به آنتی هیستامین 

پاسخ نداده و یا به میزان بسیار اندکی پاسخ می دهد.
نورانی، می گوید: علایم حساسیت فصلی در چشم شامل ورم ملتحمه، قرمزی 
و تورم چشم، ریزش اشک و حساسیت به نور، گرفتگی، خارش و آب ریزش بینی، 
سرفه، احساس کمبود هوا، خس خس سینه، تنگی نفس و در بینی شامل 
احساس خارش در گلو، سقف دهان و گوشها، کاهش تمرکز و احساس ناخوشی 

و خستگی و عصبی شدن است.
وی تصریح می کند: آنتی هیستامین ها با مهار عمل هیستامین می توانند 
خارش و عطسه ناشی از ازاد شدن هیستامین هایی که بدن در پاسخ به آلرژن ها 
)عوامل آلرژی زا( تولید می کنند، متوقف کرده و در واقع آنتی هیستامین ها عمل 

هیستامین ها را مهار می کنند.
این متخصص می افزاید: آنتی هیستامین ها می توانند علایم حساسیت را 
کاهش دهند، لیکن می توانند سبب خواب الودگی شدید شوند، البته برخی از 
این داروها مانند لوارتادین، ستریزین و فکسوفنادین خواب آوری کمتری دارند. 
خشکی دهان نیز یکی دیگر از عوارض شایع آنتی هیستامین ها است. گیجی و 

تاری دید نیز عوارض کمتر شایع این داروها هستند.
وی به افراد دارای حساسیت های فصلی توصیه می کند، هنگامی که میزان 
گرده گیاهان در هوا زیاد است، از منزل خارج نشوند و در صورت لزوم هنگام پیاده 
روی در فصل بهار و پاییز در طبیعت از ماسک و عینک استفاده کنند، در ساعات 
اولیه صبح زمان کمتری را در بیرون بگذرانند، چون درختان بیشترین گرده 

افشانی را در این زمان از روز انجام می دهند.
مینا مدرسی متخصص تغذیه نیز در این زمینه به خبرنگار ایرنا می گوید: افراد 
مبتلا به حساسیت های فصلی در طی روز چای سبز بنوشند زیرا تحقیقات نشان 
داده آنتی اکسیدان موجود در چای سبز واکنش های آلرژیک را در بدن متوقف 

می کند.
وی می افزاید: سیر می تواند بدن شما را از عفونت ها و آلرژی ها پاک کند. کلم، 
اسفناج و بسیاری از سبزیجات دیگر، منابع غنی از ویتامین های ضروری، مواد 
معدنی، آنتی اکسیدان ها و آنزیم هستند که برای کاهش التهاب و حفظ سیستم 

تنفسی، مفید هستند.
این متخصص تغذیه ادامه می دهد: غذاهای غنی از پروبیوتیک مانند کفیر، 
ماست پاستوریزه نشده، کلم ترشی، ترشی تخمیر شده و حتی مکمل پروبیوتیک، 
می توانند سیستم دفاعی بدن را تقویت کنند و  مرکبات، سبب افزایش ایمنی 
شما به دلیل سطح بالای ویتامین C می شود خوردن آب لیمو، )لیموناد بدون 
قند(، به بدن شما کمک می کند تا ناخالصی ها را از بین برده و سیستم ایمنی 

بدن را تقویت کند.
مدرسی تاکید می کند: قارچ زیاد مصرف کنید زیرا  تاثیر قارچ بر روی سیستم 
دفاعی بدن بیشتر شناخته شده  با مصرف مداوم قارچ، دیگر به آلرژی های فصلی 
مبتلا نمی شوید به دلیل داشتن اسید گانودریک، موجب آزاد سازی هیستامین 
و در نتیجه عملکرد بهتر کبد می شود و می توان گفت که یک منبع ضد آلرژی 

است.

آلرژی فصلی را در ایام کرونایی مهار کنیم؛

تفاوت های آلرژی فصلی با بیماری کرونا

سلامت 

چند ماهی هست که از شیوع ویروس جدید کرونا گذشته است و حالا پس 
و  برگشته اند  خود  سرکار  به  مردم  از  بسیاری  قرنطینه،  در  ماندن  مدت ها  از 
فعالیت های همیشگی خود را از سرگرفته اند. احتمالًا مراکز ورزشی و استخرها 

هم دیر یا زود کار خود را از سر می گیرند و به روال همیشگی خود برمی گردند. 
احتمالًا درباره اصول رفت وآمد و بازگشت به فعالیت ها در دوران کرونا شنیده اند. 
عبارت هایی مثل رعایت فاصله اجتماعی. اما گاهی عواملی وجود دارد که 
ممکن است احتمال بیمار شدن را بیشتر کند، حتی اگر فاصله اجتماعی را 
رعایت کنیم. یکی از این عوامل آب است. ممکن است این سوال برای بسیاری 
از علاقه مندان به ورزش شنا و استخر وجود داشته باشد که آیا ویروس کرونا از 
طریق شنا در آب یا خوردن سهوی آب استخر هم منتقل شود؟ در این گزارش به 

به بررسی این احتمال می پردازیم.
کرونا می تواند در آب زنده بماند

شواهدی وجود دارند که اثبات می کنند ویروس کرونا می تواند در آب زنده بماند 
یا به مدت چند روز تا چند هفته هم دوام بیاورد. اما لزوماً نباید از این بابت نگرانی 
ویژه ای داشت چراکه این یافته لزوماً به این معنی نیست که آب آلوده به ویروس 
کرونا می تواند شما را به این بیماری مبتلا کند. باید توجه کرد که وجود ویروس 
در آب باید به غلظتی برسد که خصلت آلوده کننده پیدا کند. در مجموع بررسی 
دانشمندان حاکی از آن است که ویروس های خانواده کرونا در محیط های 
مرطوب در مدت کمتری زنده می مانند تا دیگر محیط ها. با این همه برخی 
مطالعات روی ویروس های مشابه با کرونا از جمله سارس نشان می دهند که این 
ویروس ها می توانند تا چند هفته در آب باقی بمانند. در مجموع این مطالعات 
نشان می دهند که آب آلوده به ویروس کرونا یکی از مسیرهای انتقال این بیماری 

محسوب می شود.
در بررسی فاضلاب شهرها، با نمونه گیری از فاضلاب پاریس مشخص شد 
که غلظت وجود ویروس کرونا در زمان های مختلف در فاضلاب پاریس تغییر 
می کند. یعنی زمانی که ویروس شیوع بیشتری دارد، غلظت آن در فاضلاب 
شهری هم بیشتر می شود. به همین خاطر پاشیده شدن آب آلوده روی صورت 
یا نفس کشیدن در اطراف فاضلاب احتمال ابتلا به ویروس را افزایش می دهد. 
اما نتایج این مطالعات چندان هم قوی و معتبر نیست چرا که اصول مطالعاتی 
زیادی در آن ها رعایت نشده و یا دارای ابهام است. ارتباط کرونا با آب بیشتر در 
حد فرضیه است تا قضیه ای اثبات شده به همین خاطر هنوز باید در مورد آن 
بیشتر تحقیق کرد. این تحقیقات نشان می دهند که ویروس می تواند در آب زنده 
بماند اما اثبات نمی کند که از طریق آب امکان ابتلا وجود دارد. برای همین لازم 
نیست بترسید چون هنور هیچ چیز قطعی ای در مورد امکان انتقال از طریق آب 
اثبات نشده است. به عبارت دیگر هیچ مطالعه ای نتوانسته است نشان دهد 
دوش گرفتن، شنا کردن یا خوردن آب آلوده به کرونا و یا نفس کشیدن در نزدیکی 

فاضلاب آلوده به کرونا می تواند باعث ابتلا به ویروس شود.
احتیاط کنید و نگران نباشید

حتی اگر کرونا مسیر خود را به آب های مورد استفاده در زندگی شهری باز 
کند باز هم نمی توان با اطمینان گفت که آب می تواند مسیر انتقال ویروس شود 
چراکه خاصیت آب، رقیق کردنِ اضافاتی است که به آن وارد می شود. هر ویروس 
باید شرایط مناسبی برای بیماری زایی داشته باشد؛ در نتیجه صرف وجود 
ویروس در آب دلیلی برای ابتلا نیست بلکه غلظت آن ویروس در آب است که 
می تواند بیماری زا باشد. البته ما هنوز نمی دانیم که غلظت کرونا در آب باید به چه 
درجه ای برسد که بیماری زا شود اما می توانیم روی خاصیت رقیق کنندگی آب 
حساب کنیم. اما رعایت احتیاط های لازم بسیار ضروری است. بسیاری از افراد 
بدون رعایت نکات بهداشتی از استخرها و وان استفاده می کنند. پس بهتر است 
وان مورد استفاده را ضدعفونی کنید و برای شنا کردن در استخر هم محتاط 
باشید. وقتی در مورد کرونا صحبت می کنیم خطر اصلی شنا کردن، آب خوردن 
و... نیست بلکه سرفه و عطسه است. به همین خاطر چیزی که می تواند یک 
استخر را خطرناک کند نه وجود ویروس در آب بلکه رعایت نکردن فاصله ایمن 
از دیگر افراد است. فراموش نکنیم که مدفوع هم می تواند ویروس را انتقال دهد. 
چیز دیگری که باید بدان توجه کرد حوله و لباس ها است، حوله آلوده به ویروس 

را اگر به صورت خود بکشید احتمال ابتلا را بسیار بالا برده اید.

ویروس کرونا با شنا کردن
 منتقل می شود؟
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رمضان المبارک از نیمه گذشته و مومنان روزه  دار، 
شب زنده داری  شب های  به  را  روزه داری  روزهای 
سوی  به  حرکت  برای  شب هایی  می کنند؛  متصل 

آسمان. 
رمضان المبارک، تنها نهمین ماه قمری و یک ماه از 
میان ماه ها و زمانی مانند دیگر زمان ها نیست؛ بلکه 
به نص صریح آیات قرآن، )شهر رمضان الذی انزل فیه 
القرآن/ آیه 184 سوره مبارکه بقره( زمان نزول کتاب 
مقدس مسلمانان است و به گفته پیامبر اکرم )ص( 
إِلَیکمْ  قْبَلَ 

َ
أ قَدْ  هُ  إِنَّ اسُ  النَّ یهَا 

َ
»أ خطبه شعبانیه  در 

حْمَةِ وَ الْمَغْفِرَة؛ شَهْرٌ هُوَ عِنْدَ  هِ بِالْبَرَکةِ وَ الرَّ شَهْرُ اللَّ
فْضَلُ 

َ
یامِ وَ لَیالِیهِ أ

َ
فْضَلُ الْ

َ
یامُهُ أ

َ
هُورِ وَ أ فْضَلُ الشُّ

َ
هِ أ اللَّ

اعَاتِ«. ای مردم به درستی  فْضَلُ السَّ
َ
یالِی وَ سَاعَاتُهُ أ اللَّ

که ماه خدا با برکت، رحمت و آمرزش به شما رو کرده 
است، ماهی که نزد خدا بهترین ماه ها و روزهای آن 
بهترین روزها و شب هایش بهترین شب ها و ساعاتش 
بهترین ساعت هاست )عیون اخبار رضا، ج 1، ص 
358(.  در این ماه علاوه بر روزه که بر اساس آیه قرآن 
ذینَ ءَامَنُوا کُتِبَ  هَا الَّ بر مسلمانان واجب است )یَا اَیُّ
کُم  ذینَ مِن قَبلِکُم لَعَلَّ یَام کَما کُتِبَ عَلی الَّ عَلَیکُم الصِّ
قُون، آیه 183 سوره مبارکه بقره(، اعمال دیگری  تَتَّ
وارد است.  خواندن قرآن و تدبر در مفاهیم آن به دلیل 
اهمیت این کتاب همچنین تاسی به سنت پیامبر، 
امامان و علمای مسلمان مهم ترین عمل بعد از انجام 
ترتیل  یا  واجبات است. چنانکه سنت جزء خوانی 
خوانی در این ایام همچنان در مساجد و اماکن متبرکه 
رواج دارد و بنابر اقوال متقن امامان شیعه این سنت 
را زنده نگه می داشته اند و برای نمونه امام رضا )ع( 
هر سه روز از ماه مبارک رمضان یکبار قرآن را ختم می 
کردند. به مناسبت رمضان المبارک 1440 هجری 
قمری، گفتارهایی را در باب چرایی اهمیت خواندن 
قرآن، چگونه خواندن و تدبر در آن با هم می خوانیم. 

نزول قرآن در شب قدر
در قرآن کریم دو نوع نزول برای آیات وجود دارد: 
نزول دفعی و یکپارچه قرآن کریم که در سوره مبارکه 
آن اشاره شده است.   به  قدر و سوره مبارکه دخان 
»إنا انزلناه فی لیلة القدر« )سوره مبارکه قدر، آیه ١(. 
ضمیر در کلمه أنزلناه به قرآن کریم بر می گردد؛ یعنی 
ما همه قران را در شب قدر نازل کردیم. کلمه انزال 
به معنی یکپارچگی قرآن است و کلمه تنزیل در نازل 
کردن تدیجی به کار می رود. »و الکتاب المبین انا 
أنزلناه فی لیله مبارکه« )سوره مبارکه دخان، آیه ٣(. 
سوگند به کتاب مبین ما آن را در شبی مبارک نازل 
کردیم. این آیه به صراحت، به نزول همه قرآن کریم در 

آن شب مبارک اشاره می کند.
نزول تدریجی؛ »و قرانا فرقناه لتقرأه علی الناس 
علی مکث و نزلناه تنزیلا« )سوره مبارکه اسراء، آیه 
١٠٦(. قرآن را به مقتضای نیازها بخش بخش و به 
صورتی که خوانده شود، فرو فرستادیم تا آن را با درنگ 

بر مردم تلاوت کنی و به تدریج فرو فرستادیم. 
نزول قران کریم در ماه مبارک رمضان

نزل فیه القران« )سوره مبارکه 
ُ
»شهر رمضان الذی أ

بقره، آیه ١٨٥(. قرآن کریم یکپارچه در ماه مبارک 
رمضان نازل شده است. 

بنابراین از این چند آیه معلوم می شود؛ شب قدر 
یکی از شب های ماه مبارک رمضان بوده که قرآن در 
آن شب نازل شده است. اما کدام شب از شب های 
ماه مبارک، قرآن کریم به ان اشاره نکرده است. در 
این سوره شبی که قران در آن نازل شده را شب قدر 
نامیده است. منظور از کلمه قدر، تقدیر و اندازه گیری 
است. خدای متعال در آن شب، حوادث یکسال را 
اعم از مرگ، زندگی، رزق، شقاوت، سعادت تقدیر می 
کند. »فیها یُفرق کل امر حکیم امرا من عندنا انا کنا 
مرسلین رحمةً من ربک« )سوره مبارکه دخان، آیات 

٦-٤(. در آن شب هر امر سر بسته و مجمل که حدود 
آن نامشخص است، باز و مشخص می شود و قرآن 
کریم نیز در چنین شبی از مرحله اجمال به تفصیل 
در آمده است. قرآن به فرمانی از جانب ما فرود آمد، 
زیرا سنت ما بر فرستادن  پیامبران و ابلاغ وحی به 
آنان بوده است. قرآن نازل شد تا از جانب پروردگارت 

رحمتی برای مردم باشد. 
»و ما ادراک ما لیله القدر« )سوره مبارکه قدر، آیه ٢(. 
این جمله کنایه از جلالت و عظمت آن شب است و به 
جای اینکه از ضمیر برای آن شب استفاده کند، برای 
بار دوم کلمه لیله القدر را تکرار کرده و می خواسته 
به  یا عظمت آن شب را  عظمت آن شب را برساند 

انسان ها به طور کامل نشان دهد.
»لیلة القدر خیر من الف الشهر« )همان، آیه ٣(.

آن شب از هزار ماه بهتر است. بهتر بودن آن شب به 
جهت فضیلت عبادت است که غرض قرآن کریم هم 
این معنا مناسب است؛ زیرا همه هدف  قران کریم در 

نزدیک کردن مردم به خداوند متعال است. 
»و اعبد حتی یاتیک الیقین« )سوره مبارکه حجر، 
آیه ٩٩(. پروردگارت را عبادت کن تا زمانی که مرگ به 

سراغ تو آید و جهان غیب برای تو آشکار شود. 
)سوره  لیعبدون«  الا  الانس  و  الجن  خلقت  »ما 
مبارکه ذاریات، آیه ٥٦(. من جن و انسان را جز برای 
عبادت کردن خلق نکردم.  عبادت کردن به معنی 
اطاعت کردن در زبان، فعل و قلب است و فقط شامل 
عبادت های ظاهری مثل نماز و روزه نیست. البته 
رسیدن به این نوع عبادت که هم قلب خاشع و هم 
اعضا و جوارح انسان در راه حق باشد و هم زبان و 
ظاهر انسان بیان کننده اطاعت حق، کاری دشوار؛ 
اما لذت بخش است.  »تنزل الملائکة و الروح فیها 
باذن ربهم من کل امر« )سوره مبارکه قدر، آیه ٤(. 
ملایکه و روح در شب قدر به اذن خداوند متعال نازل 
الفجر" )سوره  می شوند. »سلام هی حتی مطلع 
مبارکه قدر، آیه ٥(. ملایکه و روح در آن شب تا صبح 
فقط سلام می فرستند. سلام به معنی عاری بودن از 
آفات ظاهری و باطنی است. یعنی عنایت الهیه تعلق 
گرفته که رحمتش شامل همه بندگانی شود که به 
سوی او توجه دارند. )المیزان، علامه طباطبایی، ج 

٢٠، ص ٧٦٨-٧٦٢(.
شب قدر؛ نردبان صعود به آسمان 

بنابر این در شب قدر سه اتفاق مهم رخ داده و هر 
سال یک اتفاق مهم دیگر رخ می دهد: اول؛ تولد و 
نزول قرآن کریم بنابراین شب شکرگذاری و تشکر از 
خداوند متعال برای نزول قران است. دوم، شب نزول 
ملایکه و روح بر قلب پیامبر اکرم )ص( یا امامان )ع(. 
در واقع ارتباط زمین با آسمان و طبیعت با عالم ماوراء 
است. سوم، شب ضربت خوردن امام علی )ع( و به 
شهادت رسیدن ایشان. نزول روح و ملایکه در شب 

قدر تا قیامت ادامه دارد و هر سال تکرار می شود. 
- ابوذر به رسول خدا )ص( عرض می کند: آیا شب 
قدر در عهد انبیاء بوده و امر بر آنان نازل می شده و 
پس از آنکه از دنیا رفتند، نزول امر در آن شب تعطیل 
شده است؟ حضرت فرمودند: شب قدر تا قیامت 

هست. )تفسیر نور، قرائتی، ج ١٢، ص٥٤٧(.
میزبان ملایکه و روح چه کسانی هستند؟ وقتی 
چه  بر  شوند  می  نازل  قدر  شب  در  ملایکه  و  روح 
که  کامل  انسان  قلب  بر  شوند؟  می  نازل  انسانی 
می  نازل  است  زمین  روی  متعال  خداوند  خلیفه 
این  امامی که  یا  نبی  بر  زمانی  شوند. حال در هر 
مسئولیت به عهده او گذاشته شده ملایکه و روح 
نازل می شوند. در شرایط کنونی این شب اختصاص 
به امام مهدی ) عجل الله فرجه( دارد. )مراقبات ماه 
رمضان، محمدی ری شهری،  ترجمه جواد محدثی 

،ص ٣٨٣(.

شاید دلیل تشویق مومنان در این شب برای انجام 
عمل صالح و عبادت و بیدار بودن این باشد که مؤمن 
با امام خویش ارتباط برقرار کرده و از این شب که 
بهتر از هزار ماه است، بهره ببرد. در واقع با بیداری 
آن شب می خواهد خود را متصل به امام خود کند. 
همچنانکه قطره آب با حرکت خود را به دریا می رساند 

و اگر حرکت نکند راکد و بدبو می شود. 
چه کسی شب قدر را درک می کند؟

- پیامبر اکرم ) ص( در جواب سوالی راجع به شب 
قدر فرمودند: ای مردم هر کس ماه رمضان بر او وارد 
شود و او صحیح و سالم باشد، پس روزش را روزه بدارد 
و بخشی از شب را به عبادت برخیزد و مواظب نمازش 
باشد و در گرمای آن به نماز جمعه رود و سحرگاه به 
نماز عید برود؛ به یقین شب قدر را دریافته و به پاداش 

پروردگار دست یافته است )همان، ص ٣٧٧(.
- پیامبر اکرم )ص( فرمودند: هر کس نماز مغرب و 
عشا را به جماعت بخواند تا آنکه ماه مبارک رمضان 
سپری شود، بهره سرشاری از شب قدر برده است" 

)همان(
- در روایت دیگر آمده است: هر کس از آغاز تا پایان 
ماه مبارک نماز را به جماعت بخواند، بهره ای از شب 

قدر برده است )همان(
مبارک  ماه  از  روز  هر  در  )ع(  علیه  سجاد  امام   -
رمضان یک درهم صدقه می داد و می فرمود: شاید 
شب قدر را دریابیم )همان(. سید ابن طاوس راجع 
به این عمل امام می فرماید: بدان که مولای ما )زین 
العابدین )ع( از همه مردم زمانش به شب قدر داناتر و 
او در آن روزگار صاحب امر و از این راز اگاه بوده است؛ 
اما شاید منظور امام از صدقه دادن هر روز این بوده 
که دیگران در دادن صدقات و انجام کار نیک در ماه 
مبارک رمضان به ایشان اقتداء کنند تا ان شب را با 

صدقه و کار نیک دریابند )همان(. 
باید  قدر  شب  درک  برای  گرفت  نتیجه  توان  می 
هم رابطه انسان با خدای خویش درست باشد )نماز 
خواندن( و هم رابطه انسان با اجتماعی که در آن 
زندگی می کند درست و به فکر مردم و اجتماع باشد و 

از خود خواهی دور باشد )صدقه دادن(.
 اعمال شب های قدر

علاوه بر اینکه برای هر یک از شب های نوزدهم، 
بیست و یکم و بیست و سوم ماه مبارک رمضان اعمال 
مخصوص وارد شده اعمال مستحبی مشترکی نیز 
برای تمام شب ها تاکید شده که تعدادی ازآن ها را با 

اعمال پیشنهادی دیگری یادآورمی شویم:
1- غسل 2- احیا و شب زنده داری 3- تلاوت با 
تدبر قرآن کریم 4- توبه و انابه و استغفار 5- خواندن 
به  توسل  کبیر 6-  جوشن  دعای  و  وارده  دعاهای 
امامان علیهم السلام 7- خواندن نماز مانند نمازهای 
قضا؛ نمازهای مستحبی؛ نماز صد رکعتی؛ خواندن 
دو رکعت نماز که در هر رکعت بعد از سوره حمد هفت 
مرتبه سوره توحید بخوانیم و بعد از نماز هفتاد مرتبه 
ذکر استغفرالله و اتوب الیه گفته شود .8 - قرآن کریم 
را برسر گذاریم. 9- دعابرای فرج وسلامتی حضرت 
ترین  بافضیلت  اعتکاف که  امام زمان )عج (.10- 
زمان آن دردهه آخر ماه مبارک رمضان است .11- 
علامه مجلسی فرموده: بهترین اعمال در این شب 
ها طلب مغفرت و آمرزش و دعا برای حوائج دنیا و 
آخرت خود، پدر و مادر، اقوام و خویشان، خواهران و 
برادران مومن می باشد، و ذکر زیاد مخصوصاً صلوات 

بر محمدو آل محمد
12- شیخ صدوق می فرماید: افضل اعمال در شب 
های بیست و یکم و بیست و سوم مذاکره و مباحثه 

علمی و یادگیری احکام و مسائل دینی است.
13- از رسول خدا صلی الله علیه و آله روایت شده 
که سئوال شد اگر شب قدر را درک کردیم از خداوند 
چه چیزی را طلب کنیم، فرمودند عافیت را. بر کسی 
پوشیده نیست که عافیت و سلامتی دین و دنیا و 
آخرت و عاقبت بخیری برای انسان های سعادتمند 

می باشد.
14- زیارت چهارده معصوم علیهم السلام به ویژه 

حضرت امام حسین علیه السلام
15-پرداخت صدقه، انفاق و کمک به مساکین، 
زندانیان  آزادی  به  کمک   -16 ایتام  و  نیازمندان 
غیرعمد 17- پرداخت هزینه بیماران نیازمند 18- 
وساطت برای صلح و آشتی میان مردم 19- تفکر در 
گفتار و رفتار خود و تصمیم برای سعادتمندی دنیا 
وآخرت باید سعی کنیم تا درشب های بابرکت و با 
فضیلت قدر با استفاده از شب زنده داری و درک این 
شب های عزیز با خداوند راز و نیاز کنیم و عافیت دین 
و دنیا و آخرت و برکات آن را طلب نمائیم تاان شاالله از 

مرحومین این شب قرار بگیریم.

سرپرست پلیس راهور استان قم:

43 درصد از متوفیان حوادث رانندگی 
عابران پیاده هستند

سرپرست پلیس راهور استان قم گفت: 43درصد از کشته شدگان حوادث رانندگی 
شهر قم در سال گذشته مربوط به عابران پیاده بوده است. 

 سرهنگ غلامرضا صدفی با اعلام این خبر اظهار داشت: یکی از معضلات ترافیکی 
شهر قم در حوزه حوادث رانندگی به ترتیب الویت عابران پیاده و موتورسیکلت سواران 

هستند.
وی افزود: بر اساس آمارها 55 درصد کشته شدگان عابران پیاده افراد بالای گروه 
سنی 60 سال بوده اند که این افراد دارای گروه سنی بعضاً به علت کهولت سن و ضعف 
سیستم بینایی و شنوایی و نداشتن چابکی لازم  به هنگام تردد در معابر بیشتر از دیگران 

در معرض خطر حوادث رانندگی هستند.
سرپرست پلیس راهور استان ادامه داد: این موضوع نیازمند توجه و مراقبت بیشتر از 
طرف خانواده ها است تا ایمنی آنها به هنگام تردد در معابر تامین شود، ضمن اینکه از 

رفتار کودکان در معابر نیز نباید غافل شد.
سرهنگ صدفی با بیان این موضوع که بیش از نیمی از تصادفات عابران پیاده در 
ساعات شب و تاریکی هوا و عمدتاً در بلوارها بوقوع پیوسته است به عابران پیاده توصیه 
کرد: در هنگام عبور از معابر در ساعات تاریکی هوا از لباس روشن استفاده کرده و یا از 
محل هایی که دارای روشنایی کافی است برای بهتر دیده شدن توسط رانندگان تردد 
کنند و هنگام عبور از عرض معابر حتماً از محل های خط کشی شده و پل های هوایی 

استفاده کنند.
وی  به رانندگان نیز هشدار داد: رانندگان هم هنگام تردد در معابر ضمن توجه کامل به 

مسیر مقابل و جوانب با سرعت مطمئنه رانندگی کنند.
 سرهنگ صدفی خاطر نشان کرد: قطعاً کاهش جانباختگان حوادث رانندگی در 
استان نیازمند همکاری و همراهی همه جانبه دستگاه ها و نهادهای متولی و مردم 
است در صورتی که همه در این مسیر تلاش نکنند باز هم شاهد تصادفات و کشته شدن 

تعدادی از شهروندان خواهیم بود.
سرپرست پلیس راهور استان با اشاره به برنامه ریزی های صورت گرفته توسط پلیس 
راهنمایی و رانندگی استان در جهت کاهش تصادفات،تصریح کرد: از ابتدای سال 
جاری برخورد با تخلفات حادثه ساز خصوصاً سرعت غیر مجاز با جدیت بیشتری در 
دستور کار پلیس راهنمایی رانندگی قرار گرفته و ضمن اینکه در بحث آموزش و فرهنگ 
ترافیک ویژه عابران پیاده و موتورسواران برنامه های بسیار جامع و تاثیرگذار تدوین شده 
است که امیدواریم به محض فروکش کردن بیماری کرونا این برنامه  ها با همکاری سایر 

سازمان های مرتبط در امر ترافیک اجرایی خواهد شد.
فعالیت مرکز تعویض پلاک با رعایت پروتکل های بهداشتی

سرپرست پلیس راهور استان قم گفت: مرکز تعویض پلاک قم بدون مشکل و با رعایت 
طرح فاصله گذاری هوشمند فعالیت می کند. 

وی به همشهریان توصیه کرد: مراجعان عزیز مدیریت زمان را داشته باشند و نیازی 
نیست همه افراد در ساعت اولیه صبح مراجعه کنند. چراکه بعد از ظهرها مرکز خلوت 
بوده و می توانند به راحتی کار تعویض پلاک خود را در کمترین زمان ممکن انجام 

دهند.
سرهنگ صدفی ادامه داد: ساعات کار مرکز تعویض پلاک از ساعت 7 صبح الی 17 

بعدازظهر بوده و ارائه خدمات به مراجعان نیز فعلًا به صورت زوج و فرد است.

رییس اداره نگهداری راه های استان قم  خبرداد:

اجرای طرح بهسازی 13۹ کیلومتر 
ازراه های استان قم  

رییس اداره نگهداری راههای اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم 
گفت : درراستای افزایش ضریب ایمنی و صیانت ازراههای استان ، با فعال شدن ده 
پروژه از 14 پروژه ،با اعتباری بالغ بر 675 میلیارد ریال طرح بهسازی و روکش آسفالت  

139کیلومتر ازراههای استان قم اجرایی  شد  . 
محمد رضا زیدآبادی ضمن اعلام این خبر اظهارداشت :درمجموع این طرح  ، اجرای 
14 پروژه دردستور کارقرارگرفته است که ده پروژه آ ن فعال و عملیاتی شده و چهار پروژه 

دیگر درمراحل فراخوان ، مناقصه و انتخاب پیمانکار  می باشند . 
وی پروژه های بهسازی و روکش آسفالت لایه نازک )برای اولین بار در استان ( در  
باند شمالی کمربندی قم-اراک و بزرگراه قم – سلفچگان ) به طول 25 کیلومتر ( ، 
بازیافت سرد آسفالت )برای اولین بار در استان ( در  بزرگراه  راهجرد – سلفچگان ) به 
طول 8 کیلومتر ( ، بهسازی محور قدیم قم – تهران ) به طول 14 کیلومتر ( را تعدادی 
از پروژه های درحال اجرای این طرح فراگیر دانست و یادآور شد : همچنین پروژه 
بهسازی و روکش آسفالت محور سلفچگان – دلیجان ) به طول 14 کیلومتر ( ، تکمیل 
پروژه چهارخطه کردن محور قدیم سلفچگان – ساوه ) به طول 6 کیلومتر ( ، بهسازی 
و روکش آسفالت آزادراه قم – تهران ) به طول 9 کیلومتر ( ، بهسازی محور قدیم قم – 
کاشان ) به طول 11 کیلومتر ( ، بهسازی باند جنوبی کمربندی قم – اراک ) به طول 
12 کیلومتر ( و اجرای چیپ سیل محورهای روستایی )برای اولین بار در استان وبه 
طول 40 کیلومتر (، تعداد دیگری از پروژه های فعال و درحال اجرای این طرح بزرگ 

می باشند.
زیدآبادی درخصوص دیگر پروژه های این طرح که درمرحله فراخوان ، تهیه اسناد 
مناقصه و انتخاب پیمانکار می باشند نیز توضیح داد : این پروژه ها شامل بهسازی و 
روکش آسفالت تقاطع خرمشهر ) رمپ A و به طول 2 کیلومتر ( ، بهسازی و روکش 
آسفالت محور پردیسان – ورجان ) به طول 4 کیلومتر ( و  بهسازی و لکه گیری محورهای 
روستایی قمرود ) به طول 19 کیلومتر ( وبهسازی و روکش آسفالت محور قم – جعفریه 

می باشند .
 رییس اداره نگهداری راههای اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم با 
ذکر این موضوع که درمجموع پروژه های درحال اجرای این طرح ، پروژه چهارخطه 
کردن محور قدیم سلفچگان – ساوه نیز قرار دارد خاطر نشان ساخت : با توجه به 
مطالبات به حق مردمی درخصوص چهار خطه کردن 8 کیلومتر ابتدایی این محور 
ترانزیتی ، بحمدالله با پی گیری های به عمل آ مده قفل اجرایی این پروژه پس از سالها 
وقفه باز و عملیات تکمیلی آن آغاز گردیدکه ان شاالله دربازه زمان اعلامی به بهره برداری 

خواهد رسید .
محترم  رانندگان  توسط  ایمنی  جوانب  کامل  بررعایت  تاکید  ضمن  درخاتمه  وی 
خواستار تعامل و هماهنگی بیشتر آنان با مجریان طرحهای عمران جاده ای شده عنوان 
کرد : به دلیل تعدد و ترافیک طرحهای عمران جاده ای درسطح راه های استان طی 
سال جاری که تنها درحوزه نگهداری راهها بالغ بر 14 پروژه می باشد از کاربران جاده ای 
درخواست می گردد با شکیبایی و توجه بیش از پیش به علائم ایمنی منصوبه در  راهها  و 

ابتدای پروژه ها ، تعامل لازم را با مجریان این پروژه ها لحاظ فرمایند .  
 

فرمانده بسیج وزارتخانه ها و اداره ها مطرح کرد:

آغاز طرح قربانی 11۸6 رأس گوسفند 
برای سلامتی امام زمان )عج( 

فرمانده بسیج وزارتخانه ها و اداره ها با اشاره به مشکلات پیش آمده برای معیشت مردم 
به علت بیماری کرونا، گفت: بسیجیان وزارتخانه ها و اداره ها با همکاری مسجد مقدس 
جمکران 1186 رأس گوسفند را به عدد سن امام زمان )علیه السلام( و به نیت سلامتی و 

فرج ایشان ذبح و در اختیار آسیب دیدگان از کرونا قرار خواهند داد.
به گزارش مرکز خبر مسجد مقدس جمکران، سرهنگ حمیدرضا قریشی در حاشیه 
آغاز طرح قربانی 1186 رأس گوسفند به نیت سلامتی و تعجیل در فرج امام زمان 
)علیه السلام( در مسجد مقدس جمکران، اظهار کرد: امروز هزار و شصت هشتمین 
سالگرد بنای مسجد مقدس جمکران است و در این روز توفیق شد بر اساس سنت 
حضرت در قربانی گوسفند و توزیع میان نیازمندان، با همکاری مسجد مقدس جمکران 

این سنت حسنه را آغاز کنیم.
وی با اشاره به فرموده رهبر انقلاب درباره مانور همدلی در رمضان، ابراز کرد: ما نیز در 
تأسی به این فرموده رهبر انقلاب، طرح قربانی را از روز هفدهم رمضان آغاز کردیم تا ان 
شالله پس از پایان کرونا از این روزها خاطره خوشی از همدلی و مواسات برای مردم باقی 
بماند و در خاطره تاریخ هم ثبت شود که مردم ایران باوجود تحریم و مشکلات اقتصادی 
از همنوعان خود غافل نشدند و شرایطی فراهم کردند که مشکلات نیازمندان نیز تا حد 

امکان در این شرایط رفع شود.
فرمانده بسیج وزارتخانه ها و اداره ها با اشاره به اینکه این سازمان 1200 پایگاه در تهران 
دارد، گفت: هر پایگاه یک قربانی را به مسجد مقدس جمکران تقدیم می کند و هزینه 
این طرح نیز توسط بسیجیان پرداخت و نذر سلامتی حضرت ولی عصر )عجل الله 

تعالی فرجه( شده و بودجه دولتی در این امر دخالت ندارد.

مدیرعامل شرکت گاز استان قم  مطرح کرد:

بازاریابی مجدد در زمینه مصرف گاز در 
شهرک های صنعتی 

مدیرعامل شرکت گاز استان قم گفت: باید بازاریابی مجدد در زمینه مصرف گاز در 
شهرک های صنعتی استان قم صورت بگیرد، از این پس هم لازم است که واگذاری اراضی 

برای احداث واحدهای تولیدی در شهرک های صنعتی استان با این قاعده انجام شود. 
علیرضا نصیری با اشاره به وضعیت شهرک های صنعتی استان قم اظهار کرد: در شهرک 
صنعتی شکوهیه و شرکت محمودآباد، کار کارشناسی صورت گرفت و مشکلات زیرساختی 

در این شهرک ها است.
وی ادامه داد: در شرکت صنعتی شکوهیه 40 هزار مترمکعب در ساعت ظرفیت فروش 
گاز موجود است، ولی مصرف گاز این شهرک تنها 12 هزار مترمکعب است. در شهرک 
صنعتی شکوهیه و شهرک صنعتی محمود آباد گاز وجود دارد، ولی باید ممیزی مصرف 

صورت بگیرد تا ظرفیت های خالی، پر شود.
مدیرعامل شرکت گاز قم افزود: تعدادی واحد صنعتی در استان داریم که بدهکار بابت 
مصرف گاز نیستد، ولی میزان مصرفشان کمتر از انشعاب گازشان است، در صورتی که یک 
واحد صنعتی به مدت 18 ماه بدهکار شرکت گاز باشد، امکان جمع آوری انشعاب چنین 

واحدی وجود دارد و این ظرفیت به شبکه سراسری برمی گردد.
نصیری حل مشکل شهرک های صنعتی استان قم را نیازمند احداث شبکه داخلی 
دانست و تصریح کرد: خط لوله انتقال برای افزایش گاز تحویلی به شهرک صنعتی شکوهیه 
و شهرک محمود آباد را تا پایان سال کامل خواهیم کرد، در شهرک صنعتی الغدیر هم با 

وضعیت کنونی ساخت و ساز تا سال ها نیاز به ظرفیت گاز اضافی نیست.
وی ادامه داد: باید بازاریابی مجدد در زمینه مصرف گاز در شهرک های صنعتی استان قم 
صورت بگیرد، از این پس هم لازم است که واگذاری اراضی برای احداث واحدهای تولیدی 

در شهرک های صنعتی استان با این قاعده انجام شود.
مدیرعامل شرکت گاز قم خاطرنشان کرد: اگر زیرساخت هایی توسط این شرکت برای 
شهرک های صنعتی استان ایجاد شود، ولی از این زیرساخت ها بهره برداری نشود، باید 

پاسخگوی سازمان بازرسی باشیم.

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم تاکید کرد:

ضرورت تسهیل دسترسی به خدمات 
موردنیاز واحدهای صنعتی 

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: صنعتگران فعال استان ظرفیت 
خوبی برای جهش تولید دارند اما برای تحقق این راهبرد، همراهی سایر دستگاه ها و تسهیل 

دسترسی به خدمات موردنیاز واحدهای صنعتی ضروری است. 
موردنیاز  زیرساخت های  تامین  است  لازم  رابطه  این  در  کرد:  بیان  سیجانی  محمود 
واحدهای تولیدی و صنعتی استان برای افزایش سطح تولید، ازجمله زمین، آب،  برق،  
گاز و سایر موارد، تسریع شود. وی با اشاره به ضرورت همکاری همه دستگاه های استان با 
بخش صنعت برای عملیاتی ساختن شعار سال، افزود: صنعتگران در مسیر تحقق راهبرد 
جهش تولید، نباید نگران دسترسی به زیرساخت ها و امکانات موردنیاز باشند تا بتوانند با 
سرعت بیشتری به فعالیت بپردازند. وی ادامه داد: تغییر نگرش، تسهیل امور و همراهی 
ویژه دستگاه های اجرایی استان با صنعتگران موجب افزایش سرمایه گذاری و به کار افتادن 
ظرفیت راکد واحدهای تولیدی می شود و قم را به یکی از استان های برتر در تحقق راهبرد 
جهش تولید،  تبدیل می کند. سیجانی گفت: تامین و تخصیص ارز برای واردات مواد اولیه و 
کالاهای سرمایه ای موردنیاز واحدهای صنعتی همچون ماشین آلات و قطعات از دیگر موارد 
لازم برای تحقق راهبرد جهش تولید در بخش صنعت قم است که علاوه بر حمایت مسئولان 
استانی نیاز به همراهی دستگاه های اجرایی در سطح ملی دارد. وی با اشاره به جایگاه 
ویژه صادرات در راهبرد جهش تولید، بیان کرد: ایجاد شرایط و تسهیلات لازم برای انجام 
معامله های تهاتری) تبادل کالا با کالا( به منظور رونق صادرات در میان صنعتگران استان، از 

دیگر مواردی است که نیاز به همراهی و کمک دستگاه های اجرایی کشور دارد.

رییس اداره معادن سازمان صمت استان قم:

معادن کوچک مقیاس درقم توسعه می یابد
رییس اداره معادن سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: به منظور تحقق راهبرد 
جهش تولید دربخش معادن استان،  طرح احیا و توسعه معادن کوچک  مقیاس در قم دنبال 

می شود. 
محمدتقی کاظم زاده در گفت وگویی، بیان کرد: واگذاری معادن بدون بهره بردار، توسعه 
اکتشافات فلزی و پیگیری طرح برداشت مواد معدنی از دریاچه نمک از دیگر برنامه های 
سازمان صنعت،  معدن و تجارت قم در راستای تحقق جهش تولید است که با رعایت 

استانداردهای زیست محیطی انجام خواهد شد.
وی ادامه داد: از دیگر برنامه های در نظر گرفته  شده برای تحقق شعار سال در حوزه 
معادن استان، ارتقای بهره وری در معادن است تا در کنار حفظ منابع طبیعی، معدنکاری 
را توسعه دهیم.  وی افزود: حتما مزایده معدنی در استان برگزار خواهد شد تا معادنی که 
فاقد بهره بردارند و تعدادشان به حدود 40معدن می رسد، از طریق قانونی واگذار شود؛ این 

کار سبب اشتغالزایی بیشتر و تأمین نیاز واحدهای صنعتی به مواد معدنی نیز خواهد شد.
کاظم زاده همچنین گفت: بازسازی و توسعه صنایع معدنی در جوار معادن استان هم در 
برنامه سازمان صنعت،  معدن و تجارت قم قرار دارد تا با رعایت اصول زیست محیطی، بخش 

فرآوری مواد معدنی در قم توسعه یابد.
وی بیان کرد: ثبت سفارش برای واردات ماشین آلات معدنی دست دوم زیر 10 سال 
ساخت که منجر به نوسازی ناوگان ماشین آلات معدن و ارتقای راندمان معادن استان خواهد 

شد نیز توسط اداره معادن سازمان صنعت ، معدن و تجارت قم دنبال می شود.
وی ادامه داد: معدنکاری در تعارض با محیط زیست و منابع طبیعی نیست و در همه جای 
دنیا این فعالیت صورت می گیرد ولی دارای طرح و برنامه به همراه نظارت های مهندسی 
است، این موضوع در قانون هم با عنوان بازسازی معادن پیش بینی شده و بخشی از حقوق 
دولتی معادن به این موضوع اختصاص می یابد، لذا در صورت تعامل و همکاری امکان 

ترویج و توسعه معدنکاری سبز در استان وجود خواهد داشت.

طی فروردین ماه؛

تصادف رانندگی در جاده های قم
 63 درصد کاهش یافت

رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان قم با بیان اینکه تصادفات جاده ای طی 
فروردین امسال در قم 63 درصد کاهش یافت، گفت: تصادفات جرحی در این مدت کاهش 

36 درصدی داشته است.
سرهنگ مختار پناهی اظهار کرد: طی فروردین ماه امسال 9 نفر در حوادث جاده ای در 
قم فوت کردند که نسبت به فروردین سال گذشته تغییر نداشته است. وی گفت: طی ماه 
نخست امسال در تصادفات منجر به جرح 41 نفر مجروح شدند که نسبت به مدت مشابه 
سال قبل کاهش 36 درصدی را نشان می دهد. رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان 
قم تصریح کرد: مجموع تصادفات در قم طی فروردین ماه امسال با کاهش 63 درصدی 
همراه بوده است. وی گفت: طی یک ماهه نخست سال گذشت 10 میلیون خودرو از 
جاده های قم عبور کرده اند در حالی که این تعداد طی مدت مشابه امسال چهار میلیون و 
500 هزار تردد بوده و کاهش 57 درصدی داشته است. سرهنگ پناهی با اشاره به افزایش 
تصادفات منجر به فوت از ابتدای اردیبهشت ماه تاکنون، افزود: طی این مدت 11 نفر در 
حوادث جاده ای فوت کرده اند و بیشتر تصادفات در محورهای فرعی بوده است. وی با بیان 
اینکه اکثر تصادفات فروردین ماه در محور سلفچگان به وقوع پیوسته است، تصریح کرد: 

علت اصلی تصادفات عدم رعایت قوانین و مقررات از سوی رانندگان بوده است.
  

مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران استان قم:

5500تماس تلفنی در قالب طرح سپاس 
انجام شد 

مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران استان قم گفت: در قالب طرح سپاس در ایام شیوع 
ویروس کرونا 5500 تماس تلفنی با خانواده معظم شهدا و ایثارگران استان قم  برقرار شده 

است.
حجت الاسلام حسن هنرمند روز دوشنبه 22 اردیبهشت ماه افزود: این اقدام با هدف 
عدم توقف طرح سپاس در ایام شیوه ویروس و عدم امکان مراجعه حضوری به منازل 

خانواده معظم شهدا  از اسفند ماه سال گذشته آغاز شد و همچنان ادامه دارد. 
وی اضافه کرد: در این طرح والدین معظم شهدا و جانبازان 70 درصد و شیمیایی به دلیل 

شرایط خاص جسمی در اولویت تماس ها قرار داشتند .

شب  قدر؛ نردبانی به سوی آسمان

شب قدر را قدر بدانیم

اجتماعی

مدیرکل سازمان اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: امروز در زمینه مباحث علمی 
موقوفات نداریم و باید در حوزه علم و فناوری دانشمندان جوان کشورمان پشتیبانی 

شوند و اختراع داشته باشند وپارک های علمی و فناوری حمایت شوند. 
حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری در ویژه برنامه ماه مبارک رمضان که در 
امام زاده موسی بن مبرقع)ع( برگزار شد اظهار داشت: وقف در دین اسلام با معنویت 
برای  از نیت واقفین موضوع روضه خوانی  تاکنون یکی  از گذشته  و  همراه است 
اباعبدالله)ع( بوده است. وی با اشاره به برکات مراسم عزاداری حضرت سیدالشهدا)ع( 
افزود: موضوعی که در مجلس روضه اباعبدالله)ع( مطرح می شود دینی و اخلاقی 
است و مجالس عزاداری امام حسین)ع( سبب زنده شدن مراکز دینی و مذهبی می 
شود. مدیرکل سازمان اوقاف و امور خیریه قم بیان کرد: ما شیعیان دغدغه و آرزوی این 
موضوع را داریم که هنگام ظهور امام زمان)عج( در رکاب حضرت مهدی)عج( باشیم، 
دو نوع جهاد مال و جهاد جان داریم و از الان می توانیم مال خود را وقف کنیم تا در 

زمان ظهور امام زمان)عج( خدمت کند.
اسکندری عنوان کرد: در طول سال برخی از پزشکان به صورت رایگان و برای رضای 
الهی در این امامزاده حضور پیدا کرده و خدمات پزشکی و دارویی ارائه می دهند، مردم 
به این نکته توجه کنند که اگر مالی را وقف کنند و پس از مرگ نیز پرونده ها باز است و 

ثواب برای آنها محسوب می شود.
وی با بیان اینکه امامزاده ها و مساجد سراسر کشور از برکات وقف است، تصریح کرد: 
دین مبین اسلام راه را باز گذاشته است و زمانی که در قید حیات نیستیم به وسیله 

وقفی که در این دنیا انجام دادیم از اجر و پاداش آن برخوردار می شویم.

مدیرکل سازمان اوقاف و امور خیریه قم ادامه داد: یکی از موضوعاتی که مورد نیاز 
کشور است و از دغدغه های مقام معظم رهبری است موضوع تولید علم است، امروز 
در زمینه مباحث علمی موقوفات نداریم و باید در حوزه علم و فناوری دانشمندان 
جوان کشورمان پشتیبانی شوند و اختراع داشته باشند وپارک های علمی و فناوری 

حمایت شوند.
اسکندری بیان کرد: اگر در زمینه ویروس کرونا مراکز تحقیقاتی و دانشمندان جوان 
آمادگی نداشتند وضعیت کشورمان از اروپا بدتر بود ولی علی رغم همه محدودیت ها 

و محاصره های اقتصادی جهش های بسیار خوبی داشتیم که شایسته تقدیر است.
وقف مشارکتی مورد توجه جامعه باشد

وی با اشاره به جایگاه و ارزش وقف در اسلام گفت: خیر بودن فقط به تمکن مالی 
نیست ممکن است که شخصی به تنهایی نتواند ملکی را وقف کند بلکه می تواند به 

صورت مشارکتی وقفی را انجام دهد.
مدیرکل سازمان اوقاف و امور خیریه قم تصریح کرد: انفاق به این نیست که انسان 
مال زیادی داشته باشد بلکه در روایات آمده است آن زمان که دست تان تنگ است 
انفاق کنید چون ارزش زیادی دارد و در زمینه وقف همین گونه است و اگر توانایی 

نداشته باشیم با همکاری چند نفر اقدام به وقف مالی کنیم.
اسکندری خاطرنشان کرد: این آمادگی در اداره اوقاف وجود دارد که اگر برخی افراد 
مال کمی دارند در اداره اوقاف امانت بگذارند و این اموال در آینده تبدیل به وقف بزرگی 
می شود چون این همگرایی و با هم بودن سبب رفع مشکلات و انجام کارهای بزرگی 

می شود.

مدیرکل سازمان اوقاف و امور خیریه استان قم :

وقف در زمینه علم و فناوری یکی از نیازهای امروز جامعه است 
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گفت وگو از حامد حیدری

حمید تاجیک می گوید: اگر رکود، عمیق و سپس پایدار و پس از آن هم تبدیل به 
کسادی شود، می تواند نرخ بیکاری را به سرعت افزایش دهد. آثار آن نیز به نوعی به 
حاکمیت بازمی گردد.  کاهش تبعات اقتصادی شیوع بیماری کرونا و کمک به تحقق 
جهش تولید دوگانه ای است که شبکه بانکی کشور باید برای آن برنامه ریزی کند. این در 
حالی است که می دانیم منابع شبکه بانکی محدود است و برای حمایت از کسب وکارها 

باید برنامه مشخصی وجود داشته باشد و اولویت گذاری هایی نیز صورت گیرد.
در این رابطه با حمید تاجیک، رئیس هیئت مدیره بانک صادرات و متخصص مسائل 
از  مختلف  حوزه های  در  و  دارد  مدیریت  دکترای  تاجیک  ایم.  کرده  گفت وگو  بانکی 
جمله مدیریت ریسک و حسابرسی داخلی در شبکه بانکی مسئولیت داشته است. وی 
می گوید: تقاضای مصرفی در این شرایط اهمیت زیادی دارد. اگر بخش عرضه تقویت 
شود، اما تقاضایی وجود نداشته باشد، باعث نکول تسهیلات می شود و هزینه های نظام 

بانکی را افزایش و عملکرد آن را کاهش می دهد.
تاجیک هشدار می دهد: اگر رکود، عمیق و سپس پایدار و پس از آن هم تبدیل به 
کسادی شود، می تواند نرخ بیکاری را به سرعت افزایش دهد. آثار آن نیز به نوعی به 
حاکمیت بازمی گردد. افزایش تقاضا برای بیمه بیکاری تنها یکی از این تبعات است. پیش 
از شیوع کرونا 270هزار نفر در صف دریافت بیمه بیکاری بودند و در صورت ادامه شیوع 

بیماری، این عدد می تواند به دو تا سه میلیون نفر برسد.
این متخصص مسائل بانکی ضمن اشاره به ضرورت به کارگیری شیوه های نوین از سوی 
بانک ها، اظهار می کند: بانکداری سنتی دیگر جوابگوی نیازهای امروز نیست و نمی شود 
بانک را به عنوان یک پخش کننده پول در نظر بگیریم. اعتباربخشی فارغ از اینکه می تواند 
اعتبار را بین بخش های مولد اقتصادی کشور تسهیل کند، به گونه ای است که نظام بانکی 
هم با توجه به مضایق و محدودیت هایی که دارد، می تواند آن را بهتر مدیریت کند. به جای 
اینکه اصطلاحاً پول تازه نفس از بانک خارج شود، اعتبار است که بین کسب وکارهای 

مختلف زنجیره ارزش  قرار می گیرد.
در ادامه مشروح گفت وگو با وی را می خوانید.

اقداماتی را که شبکه بانکی برای کاهش تبعات اقتصادی شیوع بیماری کرونا 
انجام داده، چطور ارزیابی می کنید؟

یکی از موارد اصلی تخصیص 75 هزار میلیارد تومان تسهیلات با نرخ ترجیحی است. 
قرار شده 30 درصد از این مبلغ با آزادسازی سپرده های قانونی بانک ها نزد بانک مرکزی 
تأمین شود. 70 درصد این تسهیلات نیز از منابع بانک ها تأمین می شود. این منابع برای 
حمایت از کسب وکارهایی که بیشترین آسیب را از کرونا دیده اند، تخصیص می یابد و برای 
هر بانک نیز سهمیه ای مشخص کرده اند که برای بانک های بزرگ به هشت تا 10 درصد 
می رسد. این راهکار می کوشد نیاز کسب وکارها به نقدینگی و منابع مالی را از طریق نظام 
بانکی تقویت کند. مهلت دادن به دریافت کنندگان تسهیلات بانکی برای بازپرداخت 

تسهیلات خود نیز دومین تدبیری بود که از سوی سیاست گذار پولی ابلاغ شد.
اتکای دولت به شبکه بانکی برای کاهش تبعات اقتصادی را چقدر ناشی از 
تضعیف منابع صندوق توسعه ملی در سال های مختلف و همچنین کسری بودجه 

سال جاری می دانید؟
همین طور است. البته نظام بانکی خود نیز مشکلات و چالش هایی که دارد و در دوران 
فعلی باید مشتریان ویژه خود را شناسایی کرده و یک سری ابزارها و محصولات بانکی 
را در اختیار آنها بگذارد تا فرآیندهای تأمین مالی و تأمین اعتباری آنها را تسهیل کند. 
آسیب دیدگی کسب وکار مشتریان مختلف یکسان نیست و برخی نیاز به حمایت بیشتری 
دارند. اگر این بخش به خوبی از سوی بانک ها حمایت شود، می تواند ارزش افزوده ای را 
برای بانک در پی داشته باشد. بانک ها باید بر حسب مورد، امکانات بیشتری را در اختیار 
LC مشتریانی قرار دهند که از شیوع بیماری کرونا آسیب بیشتری دیده اند. برای نمونه

های داخلی، ضمانت نامه های بانکی و اعتباربخشی بیشتر به این مشتریان برای اینکه 
داد و ستدهای خود را با تسهیلات و مساعدت های بیشتری انجام دهند.

کاهش نرخ سپرده قانونی به اندازه کافی به قدرت تسهیلات دهی بانک ها 
افزوده است؟

تنها 30 درصد از 75 هزار میلیارد تومان تسهیلاتی که برای حمایت از کسب وکارها در 
نظر گرفته شده، از این بخش است. به هر حال همه می دانیم که شاید شیوع بیماری 
کرونا مدت زمان بیشتری طول بکشد. بانک ها می توانند به دو صورت از عرضه کنندگان و 
مصرف کنندگان کالا حمایت  کنند. تقاضای مصرفی در این شرایط اهمیت زیادی دارد. 
اگر بخش عرضه تقویت شود، اما تقاضایی وجود نداشته باشد، باعث نکول تسهیلات 
می شود و هزینه های نظام بانکی را افزایش و عملکرد آن را کاهش می دهد. نیاز است 
به صورت منسجم و سیستماتیک برای قسمت تقاضا نیز تدابیری اندیشیده شود. تمام 
حلقه های زنجیره ارزش باید مدنظر قرار گیرد. تحریک و توانمندسازی تقاضا یکی از 

کارهایی است که شبکه بانکی باید برای آن برنامه ریزی کند.
هشدار درباره راه افتادن سیل بیکاران

اگر مدت زمان شیوع کرونا و به تبع آن، آسیب دیدگی تولیدکنندگان بیش از حد انتظار 
طول بکشد، آن گاه نیاز است که تمهیدات بیشتری نیز اندیشیده شود. زیرا اگر رکود، 
عمیق و سپس پایدار و پس از آن هم تبدیل به کسادی شود، می تواند نرخ بیکاری را 
به سرعت افزایش دهد. آثار آن نیز به نوعی به حاکمیت بازمی گردد. افزایش تقاضا برای 

بیمه بیکاری تنها یکی از این تبعات است. پیش از شیوع کرونا 270هزار نفر در صف 
دریافت بیمه بیکاری بودند و در صورت ادامه شیوع بیماری، این عدد می تواند به دو 
تا سه میلیون نفر برسد. مدت زمان شیوع بیماری باید بر اساس سناریوهای مختلف 
تا حدی تخمین زده شود. اگر این مدت طولانی تر شود، باید جهت سایر سازوکارهای 

توانمندسازی برای دو بخش عرضه و تقاضا مورد برنامه ریزی شود.
در عین تمام چالش هایی که به آن اشاره کردید، شاهدیم که نام سال جاری 
انتخاب شده است. می دانیم  بار متوالی یک عنوان اقتصادی  برای چندمین 
که بانک های کشور خود با چالش هایی مواجهند و همچنین شرایط اقتصادی 
نامطلوبی را شاهدیم. بانک ها چه امتیازی می توانند به تولیدکننده داخلی دهند 

تا شاهد تحقق جهش تولید باشیم؟
خوشبختانه یک عزم جدی برای تحقق این شعار در کشور مشاهده می شود و این را 
می توان از اظهارنظر مقامات دریافت. مقام معظم رهبری بر جهش تولید و تمرکز بر الزامات 
آن تأکید داشتند. ریاست جمهوری و وزیر اقتصاد نیز مولدسازی دارایی های منجمد 
و راکد بانک ها را مد نظر قرار داده اند. همچنین رئیس کل بانک مرکزی نیز به حمایت 
از تولید، مدیریت بهینه نقدینگی و هدایت آن به سمت تولید به ویژه صنایع مزیت دار و 
بهره ور بر اساس فرصت ها و قابلیت های کشور و همچنین ترسیم اطلس جغرافیایی 
تولید و راهبری نقدینگی به سوی آن اشاره کرده اند. جهش تولید یعنی اینکه مسیری را 
به خوبی طی کردیم و اکنون باید سرعت گام برداشتن خود را بیشتر کنیم. یعنی بازدهی 
بیشتری برای بخش تولید در نظر بگیریم، هدف گذاری ما باید متناسب با اقتضائات و 
توانمندی های کشورمان باشد؛ به طوری که در عین جاه طلبانه بودن، منطقی باشد. 
کشورمان ظرفیت هایی دارد که خیلی از آنها بلااستفاده مانده است. در ادوار مختلف 
شاهد بوده ایم که واردات بر تولید ارجحیت داشته و بهانه اش این بوده که ضایعات تولید 
در کشور بالاست، از فناوری های روز دنیا بی بهره ایم، صرفه اقتصادی کالاهای داخلی 
پایین تر است و باید روی حوزه هایی کار کنیم که در آنها مزیت بیشتری داریم. این سیاست 
باید به تدریج از برون سپاری به اتکای بر داخل برگردد. شیوع بیماری کرونا باعث شد اتکا 
به توانمندی های داخلی بیشتر مورد توجه باشد و به این فکر کنیم اگر روزی به ناچار 
مرزهای کشور بسته شد و امکان واردات و صادرات کاهش یافت، اقتصاد کشور به گونه ای 
برنامه ریزی شده باشد که آزمون های بحران را به خوبی پشت سر بگذارد و بتوانیم کشور را 
حداقل یک سال با این شرایط اداره کنیم. تحریم باعث شد ما به خوبی در حوزه ذخیره 

کالای استراتژیک خود عمل کنیم و کمترین آسیب را از این محل شاهد باشیم.
اعتباربخشی به اعطای تسهیلات ارجحیت دارد

جهش تولید یعنی سرمایه در گردش کسب وکارهای مولد و بهره ور افزایش یابد. این 
کار صرفاً از طریق اعطای تسهیلات بانکی انجام نمی شود؛ بلکه شخصاً اعتباربخشی را 
بیشتر ترجیح می دهم. برای نمونه LCهای ریالی و ضمانت نامه های بانکی از این نمونه 
راهکارهاست. در دنیا روش های تجربه شده ای وجود دارد که بین فروشنده و خریدار و 
عوامل مهم در زنجیره ارزش ایجاد اعتبار کرده و از این محل یک اکوسیستم اقتصادی 
قابل توجه را به صورت بهینه تأمین مالی می کنند. در این میان صرفاً پول نیست که گردش 
می کند. نظام بانکی باید سریع تر خود را با این فرآیند متناسب سازی کند که به جای 

اعطای تسهیلات، ایجاد اعتبار کرده و از این طریق پشتوانه سازی کند.
آیا کارت اعتباری می تواند یکی از راهکارهایی باشد که در این حوزه قرار می گیرد؟
بله، کارت اعتباری نیز یکی از روش هایی است که می تواند بخش تقاضا را تحریک کند. 
این روش ها باید جایگزین شود و روش بانکداری سنتی دیگر جوابگوی نیازهای امروز 

نیست و نمی شود بانک را به عنوان یک پخش کننده پول در نظر بگیریم. اعتباربخشی 
اقتصادی کشور تسهیل کند،  را بین بخش های مولد  اعتبار  اینکه می تواند  از  فارغ 
به گونه ای است که نظام بانکی هم با توجه به مضایق و محدودیت هایی که دارد، می تواند 
آن را بهتر مدیریت کند. به جای اینکه اصطلاحاً پول تازه نفس از بانک خارج شود، اعتبار 

است که بین کسب وکارهای مختلف زنجیره ارزش  قرار می گیرد.
بعضاً شاهدیم طرح های توجیهی به بانک ها ارائه می شود و تسهیلاتی بعضاً 
با نرخ ترجیحی هم دریافت می شود، اما بعدها در بخش غیرواقعی اقتصاد صرف 
می شود. آیا نظام بانکی نباید بخش نظارت خود را تقویت کند تا اطمینان یابد 

تسهیلات دریافت شده در همان محل مصرف شود؟
نکته ای که اشاره کردید درست است. به طور کلی بانک مرکزی خلق پول و بانک ها 
بسط پول را با نرخ فزاینده هفت برابری انجام می دهند. اگر این موضوع به خوبی مدیریت 
نشود، تبدیل به مدیریت سرگردان در جامعه می شود که مترصد یک فضای سوداگرانه و 
سفته بازانه است و می تواند به صورت بی رحمانه تعادل بازارهای مختلف را به هم بریزد. 
اگر تسهیلات به خوبی رهنمون شده و با ضریب اطمینان بالا در بخش مولد اقتصاد 
صرف شود، می تواند توسعه اقتصادی و اشتغال زایی را در پی داشته باشد. حتی با تقویت 

صادرات می تواند تقویت پول ملی را نیز در پی داشته باشد.
کاری که حاکمیت برای شرکت های بزرگ می تواند انجام دهد، این است که صادرات 
آنها را تسهیل کند. مأموریت چنین شرکت هایی ارزآوری است که باعث تراز شدن تجارت 
خارجی کشور و پشتوانه سازی برای پول ملی می شود. شرکت های کوچک و متوسط 
نیز مأموریتشان این است که در فضای داخل کشور، نیازهای مصرفی مردم و حلقه های 
مختلف زنجیره ارزش را پاسخگو باشند. در نتیجه باید با این دو رویکرد متفاوت به بخش 
تولید توجه شود. شاید در فضای فعلی باید وزن بیشتری به حمایت از کسب وکارهای 
کوچک و متوسط بدهیم. شرکت های بزرگ صادرات خود را دارند، اما محدودیتی که 
شیوع بیماری کرونا ایجاد کرده، تقاضای بین المللی برای شرکت های ایرانی را کاهش 
داده و بالعکس آن نیز اتفاق افتاده است. در این حوزه وزارت صمت و اتاق بازرگانی 

می توانند روی پروتکل های بهداشتی صادرات کار کنند.
جهش تولید به ترجمان عملیاتی نیاز دارد نه هیاهوی بی نتیجه

باید ترجمان جهش تولید مشخص شده و برنامه عملیاتی برای آن تدوین شود. نیاز 
است هر وزارتخانه و نهادی متناسب با این سیاست کلان، مأموریت ها و خط مشی خود را 
ترسیم کند. نباید به سمتی برویم که هیاهویی ایجاد شود، اما نتیجه خاصی در پی نداشته 
باشد. هنگامی که رهبر انقلاب پیامی می دهند، باید آن را تبدیل به راهکار کنیم و برنامه 
اجرایی و چشم اندازها و برنامه های کسب وکاری نشأت گرفته از آن را به خوبی ترسیم کنیم. 
صنایع مولد و بهره ور که نیازهای واقعی بخشی از اقتصاد را برطرف می کند، باید به طور 
جدی از نظر سرمایه در گردش و سایر موارد مورد حمایت قرار گیرند. نظام بانکی نیز 

بخشی از این مداخله گری های مثبت است.
دولت می تواند ائتلاف هایی را صورت دهد و وارد یکسری از کنسرسیوم ها شود و در 
حوزه تعرفه های گمرکی تخفیفاتی را از کشورهای مقصد دریافت کند. اتاق های بازرگانی 
نیز در این حوزه می توانند نقش آفرین باشد. جهش تولید برای شرکت های بزرگ که 
صادرات محور هستند، می تواند از این طریق رخ دهد. پیش نیاز جهش تولید، جهش 
تقاضای داخلی و بین المللی است. تمام این موارد باید در یک بسته اقتصادی تعریف 

شود.
ما  اقتصاد  می گویند  مختلف  حوزه های  متخصصان  که  می شنویم  زیاد 
بانک محور است و از این موضوع به عنوان آسیب اقتصاد ایران یاد می کنند. آیا 
می توان امید داشت تعمیق بازار سرمایه که اکنون در حال انجام است، باعث شود 
بنگاه های مختلف برای تأمین سرمایه ثابت خود از طریق بورس اقدام کنند و فقط 

برای تأمین سرمایه در گردش خود به بانک ها مراجعه کنند؟
بله، این فرصتی استثنایی است. منتها لازم است ریل گذاری به درستی انجام شود و 
منابع و نقدینگی قابل توجهی که وارد بازار بورس شده، صرفاً بین یک سری بازیگر رد 
و بدل نشود و بخشی از آن برای تأمین سرمایه ثابت بنگاه ها صرف شود. باید SPVها 
)شرکت های مخصوص واسطه گری مالی( ایجاد شود تا از منابعی که وارد بازار بورس شده 
برای تأمین مالی برخی شرکت ها استفاده کنند. اکنون قیمت سهام شرکت های بزرگ 
کشور به صورت لحظه ای افزایش می یابد، ولی این شرکت ها همواره مشتری سنتی نظام 
بانکی بوده اند تا تسهیلات کلان دریافت کنند. باید سازوکار استفاده از منابع وارد شده 
به بورس برای تأمین مالی چنین شرکت هایی ایجاد شود. اگر شرکت بتواند نسبت های 
سود خالص به فروش و فروش به دارایی را تقویت کند، آن زمان سهم آن شرکت نیز ارزشی 
واقعی خواهد داشت. در کشورهای توسعه یافته نیز نسبت تأمین مالی از طریق بانک ها و 

بازار سرمایه منطقی تر است.
کاهش نرخ سود سپرده کوتاه مدت که اخیراً بانک مرکزی ابلاغ کرد، آیا باعث 
کاهش هزینه های تأمین منابع نظام بانکی می شود یا آن طور که برخی می گویند 

خطر خروج منابع از بانک ها را در پی دارد؟
تصور نمی کنم کشش و حساسیت سپرده های کوتاه مدت آن قدر بالا باشد که باعث 
خروج منابع بانکی شود. شاید اثر روانی داشته باشد، اما نه بر خروج نقدینگی از بانک ها و 
نه بر کاهش هزینه های نظام بانکی، اثر زیادی نخواهد داشت. اگر این وجوه قرار باشد به 
بازارهای دیگر مانند بازار سرمایه برود، همچنان در بانک می ماند، زیرا نمی توان اسکناس 

فیزیکی را سرمایه گذاری کرد و تنها از یک حساب به حساب دیگری منتقل می شود.

در گفت وگوی با یک متخصص بانکی مطرح شد:

سیل بیکاران راه می افتد اگر رکود تبدیل به کسادی شود

اقتصادی

در پی دستور رییس جمهوری انجام شد؛

واردات ۲.۲ میلیون تن کالای اساسی 
در 45 روز

 معاون فنی گمرک ایران با اشاره به دستور رییس جمهوری مبنی بر تسهیل و تسریع 
در ترخیص اقلام اساسی و ضروری مورد نیاز مردم گفت: از اوایل فرودین تاکنون 
بیش از دو میلیون و 200 هزار تن از بنادر و گمرکات کشور ترخیص و جهت توزیع و 

مصرف به کشور وارد شده است. 
»مهرداد جمال ارونقی« درباره آخرین وضعیت ترخیص کالاهای اساسی از بنادر 
و گمرکات کشور گفت: میزان موجودی کالاهای اساسی غیرکانتینری در بنادر مهم 
کشور اکنون بیش از چهار میلیون و 200 هزار تن برآورد می شود که 736 هزار تن 
کالای اساسی از شناورهای مربوطه درحال تخلیه در بنادر هستند. وی ادامه داد: 
همچنین بیش از یک میلیون و 120 هزارتن اقلام اساسی در شناورهای منتظر 
در لنگرگاه، موجود هستند. معاون فنی گمرک تصریح کرد: در حال حاضر تنها در 
گمرک بندر امام خمینی)ره(، 603 هزارتن کالای اساسی، پروانه شده و درحال 
خروج و همچنین 800  هزارتن کالای اساسی در حین انجام تشریفات گمرکی 

هستند.
موجودی دو میلیونی ذرت در گمرکات کشور

این مقام مسوول ادامه داد: بیش از دو میلیون و 480 هزار تن از میزان موجودی 
کالاهای اساسی بنادر و گمرکات کشور اختصاص به کالای » ذرت « دارد که بر اساس 
مصوبه ستاد تنظیم بازار، با ارائه »کد تخصیص ارز« به گمرکات کشور، با رعایت سایر 
مقررات مربوطه قابل ترخیص است.  ارونقی خاطرنشان کرد: مقرر گردیده است 
بانک مرکزی و یا وزارت صنعت فهرست صاحبان کالاهایی که کالای ذرت آنها »در 
صف تخصیص ارز« باشد را به گمرک اعلام تا گمرکات اجرایی بقید فوریت نسبت به 
ترخیص این کالا اقدام کنند.  وی با بیان اینکه گمرک تنها می تواند سایر کالاهای 
اساسی )به جز ذرت ( را که »در صف تأمین ارز بانکی « هستند ، بصورت درصدی 
ترخیص کند، گفت: در این راستا، درخصوص اقلام اساسی که در صف تأمین ارز 
بانکی هستند ، گمرکات می توانند نسبت به ترخیص درصدی از کل کالا اقدام کنند 
و مابقی کالا در گمرکات کشور رسوب می کند.  ارونقی میزان موجودی کالاهای 
غیر اساسی غیر کانتینری در بنادر کشور را بیش از سه میلیون و 300 هزارتن اعلام 
کرد و افزود: بررسی های صورت گرفته نشان می دهد بیش از 80 درصد این اقلام، 
کالاهای سرمایه ای و تجهیزات مورد استفاده در خطوط تولید ، ماشین آلات پروژه  ها 
و کارخانجات مختلف و سایر اقلام مرتبط هستند که در صورت اظهار به گمرک و 

نداشتن مشکل قانونی و مقرراتی، نسبت به ترخیص این اقلام اقدام می شود.

رئیس سازمان خصوصی سازی: 

مشمولان سهام عدالت 6 ماه بعد
 امکان فروش ۲0 درصدی دارند 

 رئیس سازمان خصوصی سازی تعیین تکلیف مدیریت سهام عدالت مشمولان را 
یکی از موارد مهم برشمرد و گفت: آزادسازی اینگونه خواهد بود که ظرف 6 ماه آینده 

بتوانند تا 20 درصد سهام را بفروشند. 
علیرضا صالح تعیین تکلیف مدیریت سهام عدالت مشمولان را یکی از موارد 
مهم برشمرد و گفت: مشمولان دریافت سهام عدالت یک ماه فرصت دارند تا نحوه 
آزادسازی سهام را مشخص کنند. سال 85 با فرمان رهبر انقلاب، سهام عدالت برای 
6دهک جامعه درنظر گرفته شده و طی این سال ها از محل سود شرکت های سرمایه 

پذیر موجود در پرتفوی سهام عدالت مبلغ هر برگه تامین شده است.
وی افزود: دو دهک پایین جامعه که تخفیف 50 درصدی در سهام عدالت داشتند، 
برگه سهام عدالت یک میلیون تومانی در اختیار دارند. این رقم برای مابقی مشمولان 
حدود 500 هزار تومان است. برخی از مردم دارای سهام عدالت 532 هزار تومانی و 
برخی نیز 492هزار تومانی هستند. علت این اختلاف نیز در آن است که در مقطعی 
از زمان سودی بالغ بر 40 هزار تومان به حساب برخی از مشمولان واریز شد که این 

رقم از حساب آنها کسر شده است.
این مقام مسئول با اشاره به پرداخت سود سهام عدالت طی سه سال اخیر به 
حساب مشمولان، ادامه داد: سود سهام سال 95 به مبلغ 150 هزار تومان در سال 
96، سود سهام سال 96 که معادل 175 هزار تومان بود در سال 97 و سود سهام 
مربوط به سال 97 نیز که معادل 205 هزار تومان بود در سال 98 به حساب افراد 
واریز شد. با توجه به اتمام 10سال زمان مقرر برای آزادسازی سهام عدالت این امر به 

مرحله اجرایی وارد شده و باید مدیریت آن تعیین تکلیف شود.
صالح درخصوص مهلت 30 روزه مشمولان برای نحوه آزادسازی سهام بصورت 
مستقیم یا غیر مستقیم، توضیح داد: این مهلت 30 روز در نظر گرفته شده که 10 روز 
آن سپری شده و تنها تا پایان ساعت 24 روز 8 خرداد مهلت برای این موضوع وجود 
دارد. آزادسازی سهام عدالت احتمالًا اینگونه خواهد بود که ظرف شش ماه آینده 
بتوانند تا 20 درصد سهام را بفروشند و این به دلیل حفظ ارزش سهام عدالت است و 

از طرفی بازار باید کشش داشته باشد.

آگهی تغییرات 
ملی  شناسه  و   17227 ثبت  شماره  به  محدود  مسئولیت  با  زیبا  عاج  شاهکار  شرکت  تغییرات  آگهی 
14008974884 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 1398/11/20تصمیمات ذیل اتخاذ شد 
: تعداد اعضاء هیئت مدیره به2 نفرکاهش یافت و ماده مربوطه در اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید اداره کل ثبت 

اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )803287(
--------------------------------------------------------

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت تولید مواد اولیه شیمیایی آرمین الوند پویا با مسئولیت محدود به شماره ثبت 16833 و 
شناسه ملی 14008674355 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 1398/11/02تصمیمات 
ذیل اتخاذ شد : ماده دواساسنامه موضوع فعالیت شرکت اصلاح و موارد ذیل به آن اضافه گردید: تولید دارو و مواد 
شیمیایی- انجام موضوع فعالیت پس از اخذ مجوزهای لازم از دستگاه مربوطه- ثبت موضوع فعالیت مذکور به 
منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 

غیرتجاری قم )803284(
--------------------------------------------------------

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت بام آزمای پرشین با مسئولیت محدود به شماره ثبت 11124 و شناسه ملی 10590030106 
به استناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ 1398/03/07تصمیمات ذیل اتخاذ شد : کلیه اوراق واسناد بهاداروتعهد 
آورشرکت از قبیل چک،سفته وبروات قراردادها،عقوداسلامی باامضاء مدیر عامل به تنهایی بامهرشرکت معتبرمی 

باشد. اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )803285(
--------------------------------------------------------

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت بلندای صنعت جهان افراز با مسئولیت محدود به شماره ثبت 13215 و شناسه ملی 
10861605739 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 1398/04/25تصمیمات ذیل اتخاذ 
با پرداخت 19.800.000.000  شد : 1- آقای حسن مویدی خسرو شاهی به شماره ملی0055216651 
ریال به صندوق شرکت ،سهم الشرکه خود را به مبلغ 69.300.000.000 ریال افزایش داد. 2- آقای محمود 
الشرکه  سهم  شرکت،  صندوق  به  ریال  پرداخت 200.000.000  با  ملی 3051353353  شماره  به  کبیریان 
خود را به مبلغ 700.000.000 ریال افزایش داد. سرمایه شرکت از مبلغ 50.000.000.000 ریال به مبلغ 
70.000.000.000 ریال افزایش یافت و ماده مربوطه در اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید در نتیجه سهم الشرکه 
هر یک از شرکاء پس از افزایش سرمایه عبارتست از : حسن مویدی خسرو شاهی به شماره ملی0055216651 
دارنده   3051353353 ملی  شماره  به  کبیریان  محمود   ، الشرکه  سهم  ریال   69.300.000.000 دارنده 
700.000.000 ریال سهم الشرکه اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 

غیرتجاری قم )803286(
--------------------------------------------------------

آگهی تغییرات 
و   16125 ثبت  شماره  به  محدود  مسئولیت  با  فارس  خلیج  مولد  الکترو  شرکت  تغییرات  آگهی 
مورخ  العاده  فوق  بطور  عادی  عمومی  مجمع  صورتجلسه  استناد  به   14008061229 ملی  شناسه 
1398/10/30تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقایان فرهاد اکبر زاده نیاری به شماره ملی 0049153961 
به سمت رئیس هیئت مدیره دارنده 150.000.000 ریال سهم الشرکه ، محسن طاهری به شماره ملی 
0056502850 به سمت مدیرعامل و عضو هیئت مدیره دارنده 4.850.000.000 ریال سهم الشرکه و 
ابوالفضل طاهری به شماره ملی 0056212488 به سمت نائب رئیس هیئت مدیره ) خارج ازشرکاء ( انتخاب 
شدند. کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهد آور شرکت از قبیل چک برات سفته و قراردادها و عقود اسلامی با امضاء 
مدیرعامل به تنهایی و با مهر شرکت معتبر می باشد . اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت 

ها و موسسات غیرتجاری قم )808140(

آگهی تاسیس 
تاسیس شرکت با مسئولیت محدود بلند آوا الکترونیک آرشا درتاریخ 1398/11/13به شماره ثبت 17213 به 
شناسه ملی 14008963080 ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه آن به شرح زیر جهت اطلاع عموم 
آگهی میگردد. موضوع فعالیت :شرکت در مناقصه ها و مزایده ها – ارائه خدمات به نهادها و ارگانها شامل تامین نیروی 
انسانی ،خدمات برق و الکترونیک و امور مخابراتی) صوتی و تصویری ( - سیستم های مخابراتی و مادر تخصصی زیر 
ساخت و پشتیبانی تجهیزات و زیر ساخت مخابرات - پیمانکاری ساخت ایستگاههای اصلی انتقال دهنده و توزیع 
کننده انواع شبکه های انتقال سیمی ، بی سیمی و پشتیبانی تجهیزات و زیر ساخت مخابرات - مشارکت در ساخت 
وساز طراحهای مخابراتی – ارسال پیام کوتاه – خدمات شارژ- امور پیمانکاری مربوط به تولید ، توزیع و انتقال نیرو اعم 
از نیروگاهها شبکه های برق و تاسیسات برقی ، پستهای توزیع و الکترونیک عام و خاص – کابل کشی– احداث ، تعمیر 
و نگهداری شبکه های برق فشار ضعیف و فشار متوسط وفشارقوی وخطوط انتقال برق و مخابراتی - موتورخانه های 
ساختمانهای اداری و صنعتی )برق و مکانیک(اخذ و اعطای نمایندگی –– انجام اتوماسیون صنعتی - ساخت و مونتاژ 
و نصب انواع تابلوهای فشار ضعیف و فشار متوسط برق– برق کشی انواع ساختمان- سیستهای اعلام سرقت و اطفا 
واعلام حریق و دوربینهای مدار بسته و شبکه و برق UPS و دربهای اتوماتیک – انواع ساختمان سازی وخطوط انتقال 
آب ،برق،گاز، فاضلاب – صادرات و واردات کالاهای مجاز بازرگانی – خرید و فروش اقلام مجاز )آنلاین و حضوری 
( – اخذ وام و اعتبارات از بانک ها و موسسات دولتی و خصوصی در رابطه با موضوع شرکت پس اخذ مجوز از مراجع 
ذیصلاح درصورت لزوم پس از اخذ مجوزهای لازم از مراجع ذیربط مدت فعالیت : از تاریخ ثبت به مدت نامحدود مرکز 
اصلی : استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، محله باجک ، کوچه 19دی46 ]2[ ، خیابان 19دی ، 
پلاک 560 ، طبقه اول کدپستی 3713643888 سرمایه شخصیت حقوقی عبارت است از مبلغ 1000000 ریال 
نقدی میزان سهم الشرکه هر یک از شرکا خانم زاهده سادات پروین به شماره ملی 0372172857 دارنده 500000 
ریال سهم الشرکه خانم زهرا صدائی به شماره ملی 0480280691 دارنده 500000 ریال سهم الشرکه اعضا هیئت 
مدیره خانم زاهده سادات پروین به شماره ملی 0372172857و به سمت عضو هیئت مدیره به مدت نامحدود و به 
سمت رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود خانم زهرا صدائی به شماره ملی 0480280691و به سمت مدیرعامل به 
مدت نامحدود و به سمت عضو هیئت مدیره به مدت نامحدود و به سمت نایب رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود 
دارندگان حق امضا : کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهد آور شرکت از قبیل چک ، سفته ، بروات ، قراردادها، عقود 
اسلامی و همچنین کلیه نامه های عادی و اداری باامضاء مدیرعامل به تنهایی همراه با مهر شرکت معتبر می باشد. 
اختیارات مدیر عامل : طبق اساسنامه ثبت موضوع فعالیت مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد. اداره 

کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )808142(
--------------------------------------------------------

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت توران نور آرا با مسئولیت محدود به شماره ثبت 8317 و شناسه ملی 10860158965 
به استناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ 1398/10/29تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقایان محمدتقی احمدی به 
شماره ملی 0558561373 به سمت رئیس هیئت مدیره دارنده 2.500.000 ریال سهم الشرکه ، حامد رحیمی به 
شماره ملی 0386190070 به سمت عضو هیئت مدیره ) خارج از شرکاء ( و احمد فیروز مندی بند پی به شماره ملی 
5689895581به سمت مدیرعامل و عضو هیئت مدیره ) خارج از شرکاء ( انتخاب شدند.کلیه اوراق و اسنادرسمی 
و بهادار و بانکی و تعهدآور شرکت از قبیل: چک، سفته، بروات و قراردادها و اوراق عادی و اداری با امضا رئیس هیئت 
مدیره منفردا همراه با مهر شرکت معتبر میباشد اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و 

موسسات غیرتجاری قم )808147(
--------------------------------------------------------

آگهی تغییرات 
به شماره ثبت 16125 و شناسه ملی  با مسئولیت محدود  الکترو مولد خلیج فارس  تغییرات شرکت  آگهی 
ذیل  1398/10/30تصمیمات  مورخ  العاده  فوق  عمومی  مجمع  صورتجلسه  استناد  به   14008061229
1.500.000.000ریال  مبلغ  پرداخت  با   0056502850 ملی  بشماره  طاهری  محسن  آقای   : شد  اتخاذ 
به صندوق شرکت ، سهم الشرکه خود را به مبلغ 4.850.000.000 ریال افزایش داد و سرمایه شرکت از مبلغ 

5.000.000.000 ریال به مبلغ 6.500.000.000ریال افزایش یافت و ماده مربوطه دراساسنامه بشرح 
فوق اصلاح گردید در نتیجه سهم الشرکه هر یک از شرکاء پس از افزایش سرمایه عبارتست از : فرهاد اکبر زاده 

نیاری به شماره ملی 0049153961 دارنده 150.000.000 ریال سهم الشرکه ، محسن طاهری به شماره ملی 
0056502850 دارنده 4.850.000.000 ریال سهم الشرکه و علی بابایی به شماره ملی 0067231896 دارنده 
1.500.000.000 ریال سهم الشرکه اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 

غیرتجاری قم )808148(
--------------------------------------------------------

آگهی تغییرات 
ملی  شناسه  و   11547 ثبت  شماره  به  محدود  مسئولیت  با  آسانبر  باتیس  کوشا  شرکت  تغییرات  آگهی 
10590035265 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 1397/12/08تصمیمات ذیل اتخاذ شد 
برابر سند صلح بشماره 36006 مورخه 1397/12/07دفتر خانه اسناد رسمی 71 قم آقای جواد گلوردی به شماره 
ملی 0380990261 تمامی مبلغ 510.000 ریال سهم الشرکه خود را به آقای مهدی کاشغری بیدگلی به شماره 
ملی0386267261 نسبت به310.000 ریال و به خانم زهرا ایرانی قمی بشماره ملی 0386425612 نسبت به 
200.000 ریال منتقل و از شرکت خارج و دیگر حقی و سمتی در شرکت ندارد .در نتیجه سهم الشرکه هر یک از 
شرکاء پس از نقل و انتقال عبارتست از : مهدی کاشغری بیدگلی به شماره ملی0386267261 دارنده 800.000 
ریال سهم الشرکه ، زهرا ایرانی قمی بشماره ملی 0386425612 دارنده 200.000 ریال سهم الشرکه اداره کل ثبت 

اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )835089(
--------------------------------------------------------

آگهی تغییرات 
ملی  شناسه  و   11547 ثبت  شماره  به  محدود  مسئولیت  با  آسانبر  باتیس  کوشا  شرکت  تغییرات  آگهی 
10590035265 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ 1397/12/09تصمیمات 
ذیل اتخاذ شد : آقای مهدی کاشغری بیدگلی به شماره ملی 0386267261 به سمت رئیس هیئت مدیره دارنده 
800.000 ریال سهم الشرکه ، خانم زهرا ایرانی قمی به شماره ملی 0386425612 به سمت مدیرعامل و عضو 
هیئت مدیره دارنده 200.000 ریال سهم الشرکه برای مدت نامحدود انتخاب شدند.کلیه اوراق و اسناد تعهدآور با 
امضای رئیس هیئت مدیره وبا مهر شرکت معتبر می باشد . اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت 

ها و موسسات غیرتجاری قم )835090(
--------------------------------------------------------

آگهی تغییرات 
ملی  شناسه  و   16302 ثبت  شماره  به  محدود  مسئولیت  با  نور  صدرا  تجهیز  توان  شرکت  تغییرات  آگهی 
14008211457 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 1399/01/28تصمیمات ذیل اتخاذ 
شد : 1- آقای محمد رضا صافی به شماره ملی 0370070739 با دریافت مبلغ 500.000 ریال از صندوق 
شرکت از شرکت خارج و دیگرهیچ گونه سهم الشرکه وحقی وسمتی ندارد. 2- آقای مصطفی صافی بشماره ملی 
1219286151 با دریافت مبلغ 500.000 ریال از صندوق شرکت از شرکت خارج ودیگرهیچ گونه سهم الشرکه 
وحقی وسمتی ندارد. سرمایه شرکت از 101.000.000 ریال به 100.000.000 ریال کاهش یافت و ماده 4 
اساسنامه به شرح فوق اصلاح گردید. در نتیجه سهم الشرکه هر یک از شرکاء پس از کاهش سرمایه عبارتست از : 
ابوالفضل شرع الاسلام به شماره ملی 0380814374 دارنده 40.000.000 ریال سهم الشرکه ، امیرحسین شرع 
الاسلام به شماره ملی 0371200172 دارنده 20.000.000 ریال سهم الشرکه ، فهیمه شرع الاسلام به شماره 
ملی 0386023484 دارنده 20.000.000 ریال سهم الشرکه ، فاطمه خازنی به شماره ملی 0380891255 
دارنده 20.000.000 ریال سهم الشرکه . 3- نشانی شرکت از واحد ثبتی قم به واحد ثبتی استان تهران : استان 
تهران - منطقه 15 ، شهرستان تهران ، بخش مرکزی ، شهر تهران، محله عباس آباد-اندیشه ، خیابان شهید جواد 
سرافراز ، خیابان یازدهم ، پلاک 10 ، طبقه پنجم ، واحد 28 – کدپستی 1587696751 انتقال یافت و ماده مربوطه 
در اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید . اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 

غیرتجاری قم )835094(



سه شنبه -بیست وسوم اردیبهشت ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 65033

سرمربی اسبق تیم ملی کشتی آزاد: 

اختیارات سرمربی در شیوه جدید انتخابی 
نباید محدود شود

 سرمربی تیم ملی کشتی آزاد کشورمان در پیکارهای جهانی 2002 تهران گفت: 
قانونمندی یکی از نیازهای اصلی فدراسیون کشتی است اما نباید این کار به محدود 

شدن قدرت مربیان تیم ملی ختم شود. 
پهلوان »محمدحسن محبی« با اشاره به طرح پیشنهادی »علیرضا دبیر« رییس 
فدراسیون کشتی برای انتخابی تیم ملی اظهار داشت: یکی از نیازهای کنونی 
فدراسیون کشتی قانونمندی است و رییس فدراسیون نیز در این مسیر گام بر 
می دارد. طرح »علیرضا دبیر« رییس فدراسیون برای قانونمند کردن انتخابی های 
تیم ملی نیاز به طرح نظرات کارشناسانه دارد و باید در آن نظر بزرگان، پیشکسوتان و 
مربیان کشتی ایران بهره ببرد.  پس از اعلام نظرات افراد مختلف برای طرح انتخابی 
تیم ملی می شود گفت که این طرح یک طرح جامع برای انتخابی های تیم ملی 

کشتی است.
دارنده مدال نقره و برنز پیکارهای قهرمانی جهان در خصوص نقش مربیان در 
این طرح تصریح کرد: قانونمندی همیشه خوب و قابل تقدیر است اما نباید به نام 
قانون مندی حیطه اختیارات مربیان تیم ملی محدود شود. مربی هم چنانکه در کنار 
تشک و تمرینات دارای نظر است در انتخابی ها نیز باید صاحب نظر باشد. به سود 
کشتی است که مربیان تیم ملی اختیار کافی را داشته باشند. قدرت مربی تیم ملی 
موجب اقتدار تیم خواهد شد. اگر قدرت از سرمربی تیم سلب شود بدون شک نتایج 

مناسبی به دنبال نخواهد داشت.
محبی در پاسخ به پرسشی مبنی بر اینکه طرح دبیر آیا همان روند فردگرایی گذشته 
در فدراسیون نیست؟  عنوان کرد: دبیر را از سال ها پیش می شناسم و آدمی آشنا به 
مسائل کشتی است. او طرح خود را به صورت پنهان ارئه نکرده و هیچ پنهانکاری نیز 
ندارد بلکه طرح شفاف است و مورد نقد و بررسی کارشناسان نیز قرار می گیرد. رییس 
فدراسیون کشتی با ارائه این طرح به دنبال قانونمندی در فدراسیون است البته نباید 

در این شیوه از انتخابی نقش مربیان به فراموشی سپرده شود.
»محمدحسن محبی« در سال 1975 میلادی و در سن 19 سالگی در شهر لاس 
وگاس نوادا آمریکا با غلبه بر »سوناسار اوگانسیان« از شوروی سابق در دیدار فینال 

وزن 82 کیلوگرم به مدال طلای جوانان جهان دست یافت.
محبی یک سال بعد در بازی های المپیک 1976 مونترال به عضویت تیم ملی 
کشتی آزاد ایران در وزن 82 کیلوگرم درآمد و تا مسابقه های جهانی سال 1990 توکیو 

ژاپن به مدت 15 سال عضو ثابت تیم ملی ایران در وزن های 82 و 90 کیلوگرم بود.
محمدحسن محبی و جهان پهلوان تختی هر یک با 15 سال سابقه عضویت در تیم 
ملی کشتی آزاد ایران در بین همه ورزشکاران ایرانی در همه رشته ها، بیشترین سابقه 
حضور در تیم ملی ایران را دارند. حسن محبی در دهه 60 شمسی با شکست دادن 

محمدرضا توپچی، 2 بار پهلوان ایران و صاحب بازوبند پهلوانی شد.

اظهار نظر عجیب مدیرعامل زنیت: 

پیشنهاد ناپولی به سردار ساختگی است!

مدیرعامل باشگاه زنیت سنت پترزبورگ روسیه مطرح شدن پیشنهاد باشگاه ناپولی 
و دیگر باشگاه ها به سردار آزمون را داستانی ساخته مدیر برنامه ها دانست! 

»الکساندر مدودوف« مدیرعامل باشگاه زنیت روسیه گزارش مذاکره باشگاه های 
دیگر با سردار آزمون مهاجم این تیم را رد کرد. پیش از این گزارش شده بود باشگاه 

ناپولی ایتالیا با 15 میلیون یورو خواهان به خدمت گرفتن آزمون است.
به گزارش سایت »اسپورت« روسیه، مدودوف گفت: ما با باشگاه ناپولی و یا هیچ 
باشگاه دیگری برای سردار آزمون در حال مذاکره نیستیم. این یک مثال دیگر از 
داستان هایی است که ایجنت ها تلاش می کنند صرفاً برای منفعتشان آن را بسازند.

مدیرعامل باشگاه زنیت تصریح کرد: در حال حاضر ما فقط یک نگرانی داریم و آن 
هم اتمام لیگ و تعیین قهرمان است. هیچ نگرانی دیگری وجود ندارد.

مصاحبه جواد با روزنامه اسپانیایی؛

نکونام در آستانه مربیگری در اسپانیا
نکو با آن چهره و سبک بازی اش به شدت مورد توجه رسانه های اسپانیا بود. مارکا 

بارها درباره او گزارش های جالبی منتشر کرد و آس هم نکو را نادیده نگرفت. 
به گزارش خبرآنلاین؛ دیاریو دی ناوارا از جمله رسانه های اسپانیایی و شهر پامپلونا 
بود که به محض ورود جواد نکونام به اوساسونا، روی او زوم کرد. نکو البته با آن چهره و 
سبک بازی اش به شدت مورد توجه رسانه های اسپانیا بود. مارکا بارها درباره او گزارش 
های جالبی منتشر کرد و آس هم نکو را نادیده نگرفت. حالا نشریه دیاریو دی ناوارا هم 
با انتشار عکسی جالب از این مربی در دوران بازیگری در اوساسونا تیتر زده؛ »نکونام 

می خواد در آینده دوباره به اوساسونا بازگردد.«
جواد در گفت و گو با این نشریه گفته: »امیدوارم روزی دوباره به اوساسونا برگردم. 
همیشه احترام زیادی بای این باشگاه قائل بوده ام، چه در گذشته و چه در حال.« 
نکونام درباره بازگشت به اوساسونا توضیح داده: »دوست دارم مثل دوران بازیگری در 
مربیگری هم با اوساسونا کار کنم. مردم پامپلونا همیشه به من لطف داشتند و حتی 

بعضی از آنها به ایران آمدند و با من دیدار کردند.«

ملی پوش شطرنج: 

جای فیروزجا را با قهرمانی پر می کنم
 عضو تیم ملی شطرنج گفت: با رفتن 
مقداری  ملی  تیم  فیروزجا«  »علیرضا 
روند  با  می کنم  سعی  اما  شد  ضعیف 
خوب و موفقیت آمیز جای او را پر کنم تا 

تیم ملی قهرمان جهان شود. 
»آرین غلامی« اظهار داشت: با رفتن 
مقداری  ملی  تیم  فیروزجا«  »علیرضا 
ضعیف شد اما امیدوارم در هر جای دنیا 
که هست موفق باشد. باید همه دست به 
دست هم بدهیم تا تیم ملی ایران را به 

مقام قهرمانی جهان برسانیم.
بدلیل  خود  تحصن  خصوص  در  وی 
حذف نامش از تیم ملی گفت: در آن زمان »مهرداد پهلوان زاده« هنوز به ریاست 
فدراسیون نرسیده بود. بیاد دارم نایب قهرمان مسابقات کشوری شده بودم اما با 
تشخیص کمیته فنی از تیم ملی خط خوردم. تنها کاری که می توانستم بکنم تحصن 
بود تا اعتراض خود را نشان دهم. ملی پوش شطرنج ادامه داد: با رفتن پهلوان زاده 
فدراسیون وضعیت نامعلومی دارد و خواسته ام از وزارت ورزش این است تا وضعیت 

فدراسیون را مشخص کند تا از این بلاتکلیفی خارج شویم.
وی درباره دیدار با سردار شهید حاج »قاسم سلیمانی« عنوان کرد: در مسابقات 
ریلتون سوئد با نماینده رژیم اشغالگر بازی نکردم و انصراف دادم. به همین دلیل 
مورد تفقد حاج قاسم سلیمانی و مقام معظم رهبری قرار گرفتم. در آن زمان سردار 

سلیمانی انگشتر خود را به من هدیه داد. یاد و خاطره وی زنده است.

بزرگ  مشکل  سه  برشمردن  ضمن  استقلال  باشگاه  پیشین  مدیرعامل   
باشگاه های فوتبال ایران، گفت: خصوصی سازی بدون زیرساخت و درآمد پایدار 

از همین حالا شکست خورده است. 
محمدحسین قریب درباره مشکلات مدیریتی در فوتبال ایران گفت: چالشی 
که در مدیریت باشگاه های حرفه ای داریم این است که اکثر مدیران با ادبیات 
مدیریت اقتصادی آشنا نیستند به این معنا که بین درآمد و هزینه تناسب برقرار 
کنند. این در بیان ساده است اما در اجرا توانایی علمی و تجربی را طلب می کند. 
اگر باشگاه های ما دچار این مشکلات شده اند به این خاطر است که مدیران ارشد 

قابلیت تناسب سازی بین درآمد و هزینه را نداشته اند.
مدیرعامل پیشین استقلال که با رادیو تهران گفتگو می کرد، افزود: آنها باید نتیجه 
می گرفتند و این نتیجه گرایی بخصوص در تیم های پرطرفدار فشار شکننده ای 
را به مدیران وارد می کند. آنها هم باید برای پاسخگویی به افکار عمومی و هواداران 
مجبور هستند ریسک های سنگین انجام بدهند. اگر این ریسک ها یکی دو بار 
باشد مشکلی ندارد ولی اگر ادامه یابد فاصله بین هزینه و درآمد را بیشتر می کند. 
برای همین شاهد انباشت بدهی در باشگاه های پرطرفدار هستیم که اینهم به 

خاطر نداشتن دانش مدیران بوده است.
قریب تاکید کرد:. بنابراین مدیر را رها می کنند. مدیر هم دانش ندارد و فلاکتی 
از خودش بر جای می گذارد که آثارش را در باشگاه ها می بینید. نکته سومی هم 
هست که به خاطر ضعف دانشی که در حوزه های مالی این باشگاه ها وجود داشته 
است، متاسفانه دفاتر مالی آنها شفاف نیست. باوجود اینکه باشگاه ها مشکلات 
مالی زیادی دارند و درآمد زیادی هم ندارند، چون نتوانسته اند عملکردها را شفاف 
کنند، ممیز مالی احساس می کند در دفاتر آنها، اطلاعات مالی ثبت دقیق نشده 
و علی الراس بحث مالیاتی را برای آنها می بندد. باشگاه ها با اینکه درآمد بالایی 
ندارند، بدهی های مالیاتی عجیبی دارند. این چالش سنگین مدیریتی است. از 
آنطرف سازمان های مالیاتی هم پایه مالیاتی برای باشگاه ها تعریف کرده اند و 

دائماً روی آن سود می آورند.
وی ادامه داد: به صورت خلاصه می توان سه نکته را جمعب ندی کرد. اول اینکه 
مدیران ما دانش اقتصادی برای ایجاد تناسب بین درآمد و هزینه ندارند. بحث دوم 
این است که چون بحث نتیجه گرایی هم نقش تعیین کننده ای دارد، مدیران 

مجبور هستند ریسک کنند که پاسخ مناسب را دریافت نمی کنند و درآمدزایی 
آنها کفاف نمی دهد. سوم هم اینکه به خاطر بدهی های مالیاتی که اکثراً واقعیت 
و  پیچیده  و کلاف  است  افزوده شده  ها  باشگاه  برای  انباشت جدیدی  ندارد 

سردرگمی شکل گرفته است.
مدیرعامل پیشین باشگاه استقلال با بیان اینکه دو راهکار برای حل این مشکلات 
مدنظر دارد، گفت: می توانم دو نسخه عملیاتی بپیچم. اول اینکه مدیران منصوبی 

باید آگاه و هوشمند به ادبیات اقتصادی باشند. نکته دوم این است که زیرساخت 
های درآمدزایی در فوتبالمان که بعضاً تعریف نشده است را بازتعریف کنیم و باشگاه 

های مدرن و پیشرفته در عرصه منطقه ای و جهانی داشته باشیم.
قریب درباره بحث حقوق مدیرعامل باشگاه استقلال که در روزهای گذشته 
خبرساز شده بود، تصریح کرد: من به اینها اشراف ندارم. بحث های من کلان 
است. تا این محورهای سه گانه رفع نشود در مباحث روزمره خواهیم ماند و به بحث 

های رده چهارم و پنجم می پردازیم.
خصوصی سازی راه نجات باشگاه ها است 

وی ضمن مثبت دانستن خصوصی سازی باشگاه ها، این امر را مستلزم ایجاد 
های  باشگاه  نجات  راه  سازی  خصوصی  افزود:  و  دانست  مناسب  زیرساخت 
ما است تا خون تازه ای را در پیکره باشگاه ها به جریان بیاندازیم. ولی چون 
بود.  خواهد  مبهم  سازی  خصوصی  فرجام  ندارد  وجود  درآمدزایی  زیرساخت 
برای اینکه دوباره درگیر تجربیات ناکام گذشته نشویم باید مباحث زیرساختی و 
درآمدزایی را تعریف کنیم و سپس روی آن بستر، خصوصی سازی معنا و مفهوم 

خودش را پیدا می کند.
قریب گفت: بدون آن زیرساختها اگر خصوصی سازی کنیم بعد از دو سه سال 
باید به روال قبل برگردیم. چند نفر از مدیرانی که باشگاهداری خصوصی کردند 
به کارشان ادامه دادند؟ آنها یا ورشکست شدند، یا کار را رها کردند و یا زندانی 
هستند. این نشان می دهد مشکلات را حل نکردیم. خصوصی سازی یکی 
از الزامات رشد و تحولات باشگاهداری در عصر جدید است اما بدون تعریف 
زیرساخت و درآمدزایی پایدار نباید خصوصی سازی را تجربه کنیم که پیش از هر 

اقدامی امر شکست خورده ای خواهد بود.
مدیرعامل پیشین باشگاه استقلال در پایان در پاسخ به این سئوال که چرا وزارت 
ورزش به سمت انتخاب مدیران صاحب معیار نمی رود؟ اظهار کرد: یکی از نکات 
بسیار مهم همین است. باید برای انتخاب مدیر نه تنها برای باشگاه های زیر نظر 
وزارت ورزش بلکه برای سایر دستگاه های متولی هم این ضعف و کاستی را رفع 
کرد. حلقه مفقوده این ساختار ورزشی این است که مدیران دارای آموزش صحیح 
و کاربردی نیستند. حتی با ادبیات کشورهای همسایه از جمله ترکیه هم آشنایی 

نداریم. حتماً نیاز داریم برای مدیرانمان دوره های آموزشی داشته باشیم.

محمدحسین قریب:

برای مدیران  فوتبال باید دوره های آموزشی بگذاریم 

ورزشی

اصلاح اساسنامه فدراسیون فوتبال طبق جدول زمان بندی تأییدشده از سوی فیفا 
پیش می رود، اما برخی اعضای مجمع با هدف سهم خواهی به دنبال تغییر شرایط 

هستند. 
نشست اعضای هیئت رئیسه فدراسیون فوتبال به منظور تصویب پیش نویس 

اصلاح اساسنامه و ارسال آن به فیفا روز گذشته برگزار شد.
در همین حال برخی از اعضای مجمع مراتب اعتراض و مخالفت خود را با روند 
اصلاح اساسنامه اعلام کرده اند، اعتراضاتی که البته بیش از آنکه برخواسته از نگاه 
کارشناسی و دغدغه دلسوزانه نسبت به آینده فوتبال باشد، حاکی از سهم طلبی های 

همیشگی در راستای تضمین استمرار نفوذ بر تصمیمات مجمع است.
به رؤسای  را  اکثریت  تعداد اعضای مجمع  و  ترکیب  تاکنون  آنچه مسلم است 
هیئت های فوتبال استان ها می داد که این اکثریت در سال های گذشته آفت ها و 
تبعات خاص خودش را داشته است. قدرت لابی هیئت ها موجب شد در سال های 
ساختمان  چهارم  طبقه  صندلی  به  رسیدن  برای  ریاست  کاندیداهای  گذشته 
سئول تسلیم خواسته های آنان شوند و حالا در انتخابات اخیر و آتی این رؤسای 
هیئت ها هستند که رسماً با تکیه بر قدرت نفوذ خود مستقلًا برای گرفتن تمامی 
کرسی های قدرت وارد انتخابات می شوند. نگرانی برخی رؤسای استان ها در روند 
اصلاح اساسنامه تغییر چیدمان مجمع است که اکثریت را از آنها بگیرد و مانع از 
سهم خواهی های همیشگی شود همان طور که در سوی دیگر باشگاه ها به چیدمان 
قبلی معترض هستند و انتظار دارند قدرت بیشتری برای اعمال نفوذ در مجمع پیدا 
کنند. اهالی فوتبال و مربیان، پیشکسوتان و داوران همچنین نمایندگان فوتسال 
و نقش کمرنگ همیشگی خودشان در مجمع  از مطالبات  بانوان هم  فوتبال  و 
می گویند. با این وجود نباید چند نکته را فراموش کرد؛ اول اینکه جدول اجرایی و 

زمان بندی اصلاح اساسنامه مورد تأیید فیفا قرار گرفته و فدراسیون فوتبال لازم است 
طبق همین جدول روند اصلاحات را تا مرحله نهایی دنبال کند. براین اساس ابتدا 
نظرات اعضای مجمع درباره اصلاح اساسنامه گرفته شده، موارد لازم طبق قانون 
با نظر اعضای کمیته تدوین مقررات در پیش نویس موردنظر اعمال شده، سپس 
متن پیش نویس به تصویب اعضای هیئت رئیسه می رسد، پس از آن جهت استعلام 
نظر فیفا به فدراسیون جهانی فوتبال ارسال خواهد شد و بعد از تأیید فیفا مجمع 
فدراسیون می تواند اساسنامه اصلاح شده را مورد تصویب قرار دهد. با رعایت مراحل 
همین جدول زمان بندی انتخابات فوتبال پیش از مهر ماه سال جاری برگزار نخواهد 
شد. حالا تغییر این جدول و عدم ارسال پیش نویس به دلیل اعتراض بعضی اعضای 
مجمع تا چه میزان می تواند انتخابات فدراسیون و روند اصلاح اساسنامه را به تعویق 
بیاندازد؟ دوم اینکه طبیعتاً تجمیع پیشنهادات و نظرات به هر شکل و صورتی با 
اعتراضات و اختلاف سلیقه برخی اعضای مجمع همراه خواهد بود و نمی توان 
انتظار داشت نظرات و دیدگاه های همه اعضا که برخی از آنها در تعارض با یکدیگر 
است در یک متن بگنجد. همچنین مجال و فرصت تقابل و بحث در این زمینه با 
حضور کلیه اعضای مجمع وجود ندارد. موضوع سوم شرایط ویژه موجود در فوتبال 
ایران و ضرورت تعیین تکلیف همچنین اصلاح اساسنامه به منظور برگزاری انتخابات 
است. بحث ها و جدال ها جهت سهم خواهی در اساسنامه فوتبال می تواند ماه ها 
ادامه پیدا کند، اما اولویت اصلاح اساسنامه با رعایت استانداردهای حداقلی فیفا 

همچنین انطباق با قوانین داخلی به منظور خروج از شرایط بحرانی موجود است.
مجمع  اعضای  سایر  و  استان ها  هیئت های  رؤسای  باشگاه ها،  اساس  این  بر 
می توانند نظرات و دیدگاه های خودشان را در مجمع مرتبط با تصویب اساسنامه 
اعلام کنند، اما در مقطع فعلی بهتر است به جای سهم خواهی عبور از بحران 

بی سابقه فعلی را مورد توجه قرار دهند. یکی دیگر از موضوعات مورد بحث در اصلاح 
اساسنامه ورود واژه نهاد »عمومی« در بند اول است که به منظور تعیین تکلیف شرایط 
حقوقی فدراسیون مورد توجه قرار گرفته هرچند طبیعتاً موافقان و مخالفانی دارد. 
اگرچه دفاع از استقلال فوتبال براساس توصیه های فیفا همواره مورد توجه جدی 
قرار داشته است، اما نباید فراموش کرد که این استقلال در ماه ها و سال های گذشته 
تجارب تلخی را برای فدراسیون رقم زد و منجر به حاکمیت مطلق افرادی شد که خود 
را تابع قانون کشور نمی دانستند و با استفاده از واژه استقلال نه حاضر به پاسخگویی 
در قبال عملکرد خودشان بودند و نه از قوانین کشور تبعیت می کردند. از سوی 
دیگر فدراسیون فوتبال از بودجه و امکانات دولتی به اشکال مختلف بهره می برد 
که اگر قرار باشد نهاد عمومی تلقی نشود در گام نخست لازم است کلیه امکانات و 
بودجه های دولتی این نهاد قطع شود. به نظر می رسد عمومی بودن فدراسیون از 
جهت پیشگیری از بروز و ظهور قدرت مطلقه و غیرپاسخگو همچنین عدم تقابل با 

قانون کشور اتفاق خوبی است.

تقابل باشگاه ها و استان ها در اصلاح اساسنامه:

 تأیید فیفا و سهم خواهی از فوتبال 

محمدرضا زادمهر، پیشکسوت باشگاه پرسپولیس اعتقاد دارد بهتر است از مربیان و بازیکنان داخلی استفاده شود، اما نباید 
از مسابقات لیگ قهرمانان آسیا و رقبای ما در قاره کهن غافل شد. 

محمدرضا زادمهر در گفت وگویی درباره تصمیم وزارت ورزش و جوانان درباره ممنوعیت جذب مربیان و بازیکنان خارجی 
در تیم های استقلال و پرسپولیس اظهار داشت: اگر باشگاه بازیکنانی باکیفیت و هم طراز با بازیکنان خارجی داشته باشد، 
اولویت با بازیکنان داخلی است. با این حال رقبای ما در تورنمنتی چون لیگ قهرمانان آسیا از بازیکنانی استفاده می کنند که 
کیفیت بیشتری دارند. »با امکانات و شرایط فعلی، موافق استفاده از مربیان و بازیکنان داخلی هستم، اما حریفان خارجی ما 
بازیکنان بهتری جذب می کنند.«، وی ضمن بیان این جمله تصریح کرد: اگر در لیگ قهرمانان آسیا به مراحل بعدی صعود 
کنیم، کنفدراسیون فوتبال آسیا پاداش هایی برای تیم های ما در نظر می گیرد که این یک منبع درآمد محسوب می شود. در 
مسابقات داخلی اما ترجیح می دهم به جای جذب بازیکن و مربی خارجی، باشگاه ها مشکلات خود را حل کنند و به تیم های 
پایه بها دهند. پیشکسوت باشگاه پرسپولیس با بیان اینکه مربیان داخلی با یک سوم مبلغ قرارداد مربیان خارجی می توانند به 
تیم های ما کمک کنند، به تسنیم گفت: باید ببینیم در درازمدت، کدام یک به نفع ما هستند. اگر پرسپولیس به جای یک تیم 
امید، پنج تیم امید داشته باشد، بازیکنان این تیم های پایه به سایر تیم ها قرض داده می شوند، تجربه کسب می کنند و در تیم 

بزرگسالان پرسپولیس به میدان می روند. با شرایط فعلی باشگاه های ما، این قانون تصمیم بدی نیست.
زادمهر درباره اظهارات مقامات وزارت ورزش و جوانان در مورد واگذاری باشگاه های پرسپولیس و استقلال به بخش 
خصوصی خاطرنشان کرد: آرزوی جامعه ورزش و پیشکسوتان این است که بخش خصوصی در این بخش فعال شود، 
چون فعالان خصوصی، بیشتر مراقب پول خود هستند و سریع تر و راحت تر تصمیم می گیرند. البته به شرطی که اهل فهم 
و خبره باشند. وی با بیان اینکه حدود 25 سال درباره خصوصی سازی صحبت می شود، اما اراده ای در این امر نبوده است، 
خاطرنشان کرد: امیدوارم این بار این اتفاق رخ دهد و دو باشگاه به بخش خصوصی واگذار شوند. پرسپولیس پیشکسوتان 
باتجربه ای دارد که می توان از این تجربیات استفاده کرد تا آنها تیم های پایه را هدایت کنند. قبلًا اسپانسری نبود، اما اکنون 
با حضور اسپانسرها، شرایط خیلی راحت شده است. پیش از واگذاری باید بدهی ها و صورت های مالی مشخص باشند و 

پرسپولیس به افراد خبره و امتحان پس داده سپرده شود.
پیشکسوت باشگاه پرسپولیس درباره صحبت های اعضای تیم های مختلف در مورد سرنوشت لیگ نوزدهم بیان کرد: فوتبال 
زیر نظر فیفا و AFC است و ما باید از تصمیمات آنها پیروی کنیم. این دو نهاد، ستاد مبارزه با کرونا را مسئول این موضوع 
می دانند و می گویند فدراسیون فوتبال باید تابع این ستاد باشد. جان انسان ها از همه چیز مهمتر است و امیدوارم با تعامل 

فیفا، AFC، فدراسیون فوتبال و ستاد مبارزه با کرونا، تصمیم خوبی گرفته شود.

مدیرعامل اسبق باشگاه استقلال گفت: عدم حضور بازیکن خارجی به ضرر فوتبال ایران است و در مصاف با تیم های 
حاشیه خلیج فارس هم شکل می خوریم. 

علی فتح الله زاده در خصوص دریافت حقوق مدیران عامل در باشگاه استقلال اظهار داشت: هیچ وقت در این باشگاه 
حقوق نگرفته ام و شاهد این ماجرا هیأت  مدیره های وقت آن زمان هستند، نه حقوق و نه پاداش چون به آن نیاز نداشتم. یک 
مدیرعامل وقتی به باشگاه می آید هیأت مدیره باید حقوق آن را تعیین کند. حقوق را باید بگیرند اما مدیرعامل نباید درباره 

آن صحبت کند. این مصوبه هیئت مدیره است. اگر زیاد است هئیت مدیره مقصر است.
وی در خصوص منع شدن حضور بازیکنان خارجی در پرسپولیس و استقلال از سوی وزارت ورزش گفت:  این موضوع به 
ضرر فوتبال ایران است، ما در مصاف با تیم های حاشیه خلیج فارس به مشکل برمی خوریم. من یادم است در جام باشگاه ها 
یک بازیکن به اندازه دو سال درآمد باشگاه حقوق می گرفت. در مقاطعی بازیکنان خوبی هم کمک حال ما بودند مثل همین 
تیام، جباروف، دیاباته و مرحوم ساموئل. می گویند کمیته فنی باید تشخیص دهد که این بازیکن خوب است و بعد جذب 
کنیم اگر خوب باشد می گویند تصمیمی است که کمیته فنی گرفته اگر بد باشد همه تقصیرها به گردن مدیرعامل است. 
باید بپذیریم که تیم های متمول عربی 4، 5 بازیکن با کیفیت می آورند و ما همین کمک حال مان از بازیکنان خارجی را قطع 
کنیم به مشکل می خوریم. فتح الله زاده در خصوص جذب بازیکنان بی کیفت در فوتبال ایران و ضرورت هزینه در فوتبال پایه 
و آکادمی های فوتبال گفت: این حرفه ای و درست است که بر روی آکادمی ها سرمایه گذاری شود، فرآیند باشگاه داری در 
ایران درست نیست. وقتی مدیرعاملی را می آوریم که نمی داند یکسال دیگر هم آنجا حضور دارد نمی تواند برنامه ریزی کند، 
یک مدیر 5 سال زمان می خواهد تا از آکادمی برداشت کند. وی در رابطه با رسیدگی به تخلفات مدیران عامل خاطرنشان 
کرد: این سؤال اخیرا مد شده است غافل از اینکه مدیران تنبیه می شوند و فقط علنی نمی شود. سازمان بازرسی و وزارت 
ورزش رسیدگی می کنند خیلی از مدیران در قوه قضائیه رفت و آمد دارند. وقتی من مدیر باشگاه هستم باید هر سال از من 
حساب کشی شود، باید رئیس مجمع از مدیرعامل حساب کشی کند.نروند بعد از 5 سال بیایند و آن مدیر هم هیچ سندی 

نداشته باشد، به خاطر همین است که می گوییم خصوصی سازی شود.
فتح الله زاده تصریح کرد: باشگاه داری با منطق قانونی کشورمان یکی نیست. نمی شود این باشگاه ها را دولتی اداره کرد. 
به طور مثال اگر بازیکنی می خواهیم جذب کنیم باید مزایده برگزار کنیم و عدد و رقم را بگوییم و ببینیم عدد بالاتری وجود 
نداشته باشد و اگر این کار انجام نشود تخلف است. حکایت دزد است که خودشان دزدی می کنند و فریاد می زنند دزد را 
بگیرید و یا مدیرعامل یک پول را برای رفتن از آسیا از دوستانش قرض می کند و چون این باشگاه ها بدهی دارند نمی تواند 

آن پول را از خزانه هزینه کند و مجبور است از راه دیگری پول را خرج کند و آن هم تخلف دیگری است.

محمدرضا زادمهر:

 پرسپولیس و استقلال به افراد امتحان پس داده واگذار شوند 
علی فتح الله زاده: 

عدم حضور بازیکن خارجی به ضرر فوتبال ایران است 

رئیس گروه هماهنگی امور بانوان اداره کل ورزش و جوانان 
استان قم گفت: بانوان قمی برای نمایش توانمندی  و استعداد 
بالای خود در عرصه ورزش قهرمانی، ٣٣ مدال رنگارنگ طلا، 
نقره و برنز از رقابت های بین المللی، ٦٥٥ عنوان انفرادی و ٤١ 

رتبه تیمی از مسابقات کشوری کسب کرده اند. 
سیده لیلا عنبری اظهار کرد: بررسی وضعیت ورزش بانوان 
در  قم  ورزشکار  بانوان  که  می دهد  نشان  سال ١٣٩٨  در  قم 
١٥٨ مسابقه انتخابی و قهرمانی استان قم به میدان رفته اند، 
همچنین تعداد ٢٥ لیگ استانی نیز ویژه بانوان قم در این سال 

برگزار شده است.
وی ادامه داد: در شرایطی که قم سال گذشته نزدیک به ٨٠ 
تیم باشگاهی در مسابقات لیگ های دسته های برتر، اول، دوم 

و سوم ورزش مردان و زنان باشگاه های ایران داشت، بانوان نیز 
سهم قابل توجهی را به خود اختصاص دادند به طوری که ٢٤ 
تیم در بخش بانوان به نمایندگی از این استان در لیگ های 
کشور به میدان رفتند و تعداد ٢٧ ورزشکار به اردوی تیم های 
ملی اعزامی ایران به رقابت های بین المللی، آسیایی و جهانی 

دعوت شدند.
 300 اعزام به مسابقات بانوان ایران

رئیس گروه هماهنگی امور بانوان اداره کل ورزش و جوانان 
استان قم افزود: بانوان ورزشکار قمی بعد از رقابت در پیکارهای 
قهرمانی و انتخابی استان قم و کسب مجوز عضویت در تیم های 
منتخب استان، در ٣٠٠ مورد به رقابت های قهرمانی کشور و 

انتخابی تیم های ملی رشته های مختلف ورزشی اعزام شدند.

وی اضافه کرد: با وجود اینکه ورزش بانوان به واسطه شرایط 
مذهبی و فرهنگی قم هنوز با برخی محدودیت ها مواجه است و 
بانوان به طور کامل امکان فعالیت در هر مکان و فضای ورزشی را 
ندارند اما تلاش های زیادی صورت گرفته تا موانع برطرف شود 
که نمونه آن ١٢ میزبانی از مسابقات قهرمانی کشور و انتخابی 

تیم های ملی زنان ایران در سال ١٣٩٨ است.
 655 مدال و 41 رتبه تیمی بانوان ورزشکار قم

عنبری گفت: حاصل رقابت در سطح استان، تلاش برای 
به  اعزام  نهایت  در  و  هیأت  منتخب  تیم  ترکیب  در  عضویت 
تیم ملی، کسب ٦٥٥  انتخابی  و  رقابت های قهرمانی کشور 
مسابقات  انفرادی  بخش  از  قم  ورزشکار  بانوان  توسط  مدال 
مختلف کشوری است، ضمن اینکه در بخش تیمی نیز بانوان 

قم ٤١ عنوان متنوع کسب کرده اند. 
19209 ورزشکار بیمه شده در بخش ورزش قم بانوان

رئیس گروه هماهنگی امور بانوان اداره کل ورزش و جوانان 
استان قم ادامه داد: در شرایطی که طبق آمار ارائه شده توسط 
ورزشکار  هزار   ٥٢ حدود  قم،  استان  ورزشی  پزشکی  هیأت 
سازمان یافته در این استان فعالیت می کنند، ١٩٢٠٩ ورزشکار 

بیمه شده در بخش ورزش قم بانوان هستند.
وی با بیان اینکه در بخش آموزش تعداد ١٠ دوره عملی داوری 
و ٢٣ دوره عملی مربیگری در سال گذشته برای بانوان برگزار 
شد، در پایان اظهار داشت: ٤٧ هیأت ورزشی در قم وجود دارد 
ولی تعداد هیات های ورزشی فعال استان قم در بخش بانوان ٤٣ 

هیأت هستند و در چند رشته امکان فعالیت بانوان وجود ندارد.

رئیس گروه هماهنگی امور بانوان اداره کل ورزش و جوانان استان قم خبرداد:

درخشش بانوان ورزشکار قم با 33 مدال بین المللی و 6۹6 عنوان کشوری 
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سخنگوی دولت با بیان اینکه حضور هیچ دانش آموزی با بازگشایی مدارس 
اجباری نخواهد بود، گفت: هفته آینده بازگشایی دانشگاه ها وخوابگاه های 

دانشجویی در ستاد ملی مبارزه با کرونا بررسی و تصمیم گیری می شود. 
»علی ربیعی« پیش از ظهر دوشنبه در نشست خبری خود با اصحاب رسانه، 
گفت: روز یکشنبه در ادامه جلسات متناوب ستاد مقابله با کرونا که این بار با 

حضور رهبری تشکیل شد و آخرین شرایط و روندها را مورد بررسی قرار دادیم.
سخنگوی دولت با بیان اینکه دولت به شکل شبانه روزی با تمام توان به دو مساله 
مهم مقابله با شیوع کرونا و حفظ جان و معیشت مردم اهتمام داشته است، 
اظهارداشت: در شرایط بد اقتصادی دنیا و شرایط اقتصاد تحریمی هم از جان 
و سلامتی و هم از کار مردم برابر بیماری محافظت کنیم دولت شبانه روزی برای 

عبور از این شرایط حیاتی پای کار است.
رمز موفقیت ایران در گذر از آثار ناشی از کرونا 

ربیعی یادآورشد: آخرین بررسی ها در ستاد ملی مقابله با کرونا نشان می دهد با 
فاصله گذاری هوشمند شاهد کاهش مرگ و میر، ولی افزایش بیماریابی در کشور 
هستیم. دو منحنی با شیب آرام روبه پایین در حال حرکت هستند. کیس های 

سرپایی رو به افزایش است ولی این براساس برنامه وزرات بهداشت است.  
وی خاطرنشان کرد: امروز به مرز گرفتن 30 هزار تست در روز می رویم و برنامه 

داریم به یک میلیون و نیم تست برسیم تا غربالگری تکمیل شود.
گذاری  فاصله  رعایت  گفت:  جمهوری  رییس  اجتماعی  ارتباطات  دستیار 
تجهیزات  تکمیل  و  ماسک  و  عفونی  ضد  مواد  تولید  افزایش  مردم  سوی  از 
بیمارستانی به علاوه برنامه غربالگری و بیماریابی همه این عوامل رمز موفقیت ما 

در گذر از آثار ناشی از کرونا است.
میان ۵ سناریو باید دست به انتخاب می زدیم

ربیعی با بیان اینکه با شرایط اقتصادی و بهداشتی که داشتیم، یک سناریویی 
را انتخاب کردیم، ابراز داشت: پنج سناریو محتمل در پیشروی ما قرار داشت. 
ما باید یک سناریو را انتخاب می کردیم؛ بین سناریو آزاد کردن همه رفتارها و به 
وجود آمدن مرگ ها و سناریو سخت گیرانه کامل. ما باید با توجه به شرایط داخلی 

خودمان را انتخاب می کردیم.  
وی ادامه داد: یک سناریو بدون مداخله بود که اساسا ما آن را دنبال نکردیم. 
برخی از کشورها هم که آن را دنبال کردند، منصرف شدند. یک سناریو مداخله 
حداقلی بود. سناریو دیگر، مداخله متوسط به سمت خوب بود. سناریو دیگر، 

مداخله سنگین و سخت گیری حداکثری. سناریو آخر هم سناریو قرنطینه بود.  
دستیار ارتباطات اجتماعی رئیس جمهوری با بیان اینکه اگر انتخاب ما، سناریو 
اول بود براساس گزارشی که در ستاد ملی مقابله با کرونا ارائه شد، با 11 هزار 
فوتی روبه رو می شدیم، تصریح کرد: در سناریو دوم، تعداد فوتی ها 33 هزار نفر 
بود. سناریو سوم 18 هزار فوتی. در سناریو چهارم، تعداد فوتی ها 11 هزار نفر بود 

و در سناریو پنجم، عدد کمتری. ما بین سناریو چهارم و پنجم را انتخاب کردیم.  
ربیعی با بیان اینکه در روزهایی به سمت سخت گیری های حداکثری حرکت 
کردیم، خاطرنشان کرد: انتخاب سناریو مناسب، آماده بودن نظام بهداشت و 
درمان، بیمارستان ها و به موقع آماده شدن تجهیزات پزشکی مان موجب شد تا 
تعدادی فوتی ها ما حتی از نرم های جهانی هم رو به پایین باشد. هم اکنون هم 
حول و حوش سناریو چهارم باید حرکت کنیم و در شهرها به سمت سناریوهای 
پایین تر برویم.   وی افزود: در جاهایی که احساس می کنیم در چند روز متوالی 
عدد ما، عدد مناسبی است، باید به سمت سناریوهای پایین تر برویم. البته این 

مسئله به معنای آن نیست که در این سناریوها در آن شهرها ثابت بمانیم.
سخنگوی دولت با تاکید بر اینکه کماکان رصدها ادامه دارد، ابراز داشت: 
از مردم می خواهیم پروتکل های بهداشتی را رعایت کنند. رمز موفقیت ما در 
کنترل بیماری و پیشگیری از به خطر افتادن جامعه از یک طرف و از طرف دیگر، 
نیفتادن آنها به ورطه فقر و بیکاری، رعایت کامل پروتکل ها است. یک همکاری 

همگانی، یک جنبش عظیم از همکاری و اعتماد برای مراعات است.  
نباید فکر کنیم شرایط عادی است 

ربیعی افزود: اعتماد برای اینکه آنچه متخصصان ما می گویند را آویزه گوش قرار 
داده و به آن عمل کنیم. در شرایط عادی به سر نمی بریم و این تصور نباید به 
خاطر آنکه در منحنی رو به پایین داریم، شکل بگیرد که شرایط عادی شده است.  
ابتلا  روند  اینکه متاسفانه در استان خوزستان طی روز متوالی  بیان  با  وی 
پروتکل هاو  رعایت  عدم  نشان دهنده  که  است  بوده  افزایش  به  رو  مرگ  و 
فاصله گذاری هاست، عنوان کرد: من در جلسه قبل از میانگین 83 درصد گفتم. 
شاخص های آماری ما نشان می دهد استان خوزستان زیر 50 درصد مراعات و 

شاخص همکاری وجود داشته است. این یک نشان برای سایر شهرها است.  
محدودیت های مکان های تجمع کماکان ادامه دارد

ربیعی در تشریح تصمیمات اتخاذ شده اخیر یادآور شد: وزارت ورزش مامور شد 
ورزش های غیرتجمعی را بررسی کند و به ستاد بیاورد. محدودیت های مکان های 
تجمعی کماکان ادامه دارد و ممنوع است. مدارس و آموزشگاه های ما هیچ 
گاه تعطیل نشدند. ستاد ملی کرونا به گسترش زیرساخت های موجود و تداوم 

فعالیت های آموزشی را مورد تاکید قرار داد.  
دستیار ارتباطات اجتماعی رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه آموزش تعاملی در 
کنار آموزش صداوسیما دو کار مکمل همدیگر بودند، بیان کرد: نباید زیرساخت 
به وجود آمده را کنار بگذاریم بلکه باید آن را تقویت کنیم. به لحاظ اینکه برخی از 
دانش آموزان به امکانات اینترنتی یا وسایل لازم، دسترسی نداشتند و امکان عقب 

ماندن آنها از آموزش وجود داشت، باید برای آنها فکری می شد.  
برای بازگشایی دانشگاه ها هفته آینده تصمیم می گیریم

ربیعی اضافه کرد: برای بحث آموزش های غیرنظری باید فکری می شد. در 
مقاطع بالا و دبیرستانی نیاز به گفت وگو و تعامل با معلمان احساس می شد. به 
همین خاطر، به جز مدارس کودکان استثنایی تصمیم گرفتیم از 27 اردیبهشت 

مدارس با رعایت پروتکل های بهداشتی بازگشایی شوند.
سخنگوی دولت با بیان اینکه حضور هیچ دانش آموزی در مدارس اجباری 
نخواهد بود، گفت: آنها می توانند ساعتی از هفته را با تدریس دروس خاصی 
سپری کنند و به مدرسه مراجعه کنند. خانواده هایی از حضور دانش آموزان در 
مدارس احساس نگرانی می کنند و فکر می کنند در خانه می توانند خودشان 

جبران تحصیلی را فراهم کنند، هیچ نیازی به حضور نیست.
ربیعی گفت: هیچ نیازی به حضور در مدرسه وجود ندارد و تصمیم آن به خود 
مردم واگذار شده است در حقیقت مشارکت دادن مردم در انتخاب شیوه آموزش 

را به مردم واگذر کردیم. 
سخنگوی دولت بیان کرد: مدارس بازگشایی می شوند و معلمان در مدارس 
ادامه خواهد داشت  تعاملی آموزش همچنان  حضور خواهند داشت. شیوه 
تا  کردیم  باز  هم  را  مدارس  اما  دارد  تداوم  سیما  و  صدا  آموزشی  برنامه های 
و در کلاس های  دارند  نیاز  و دروس  ابهام  و  رفع اشکال  به  دانش آموزانی که 

کارگاهی می توانند به مدرسه بروند.
وی با بیان اینکه در جلسه روز یکشنبه ستاد ملی مقابله با کرونا برای بازگشایی 
دانشگاه به تصمیم نرسیدیم که در این زمینه هفته آینده تصمیم خواهیم گرفت، 
افزود: الگوی آموزشی وزارت آموزش و پرورش برای آموزش عالی شاید بتواند 
کارگشا باشد به ویژه در دروسی عملی و کارگاهی است؛ البته درباره بازگشایی 

خوابگاه های دانشجویی هم باید بررسی و تصمیم گیری کنیم.  
مساجد و اماکن مذهبی بعد از ماه رمضان بازگشایی می شود

ربیعی بیان کرد: در ستاد مقرر شد تمام مساجد و اماکن مذهبی و هیات ها از 
یک طرف و صنوف و رستوران ها آرایشگاه و بعد از ماه مبارک رمضان و با رعایت 
پروتکل های بهداشتی و به صورت تدریجی بازگشایی می شود؛ البته در برخی 
مناطق سفید با رعایت دستور العمل های بهداشتی این بازگشایی ها انجام شده 

است.  
در حساس ترین شب های قدر قرار داریم

ربیعی گفت: شب های قدر شبهای معمولی که با کوبش عقربه های ساعت 
اندازه گیری بشوند نیست ما در حساس ترین شب های قدر قرار داریم که با 
شرایط خاص دیگر بیش از هر زمان دیگری به دعا و نیایش و ت وجه به خدا و 
تضرع در پیشگاه او نیاز داریم.   وی با اشاره به بیانات رهبر معظم انقلاب در جلسه 
روزگذشته ستاد مبارزه با کرونا گفت: یکی از ضرورت های  و نیازهای اصلی مردم 
روی آوردن قلب به خدا سپردن و راز نیاز با خدای متعال است. سخنگوی دولت 
افزود: رهبری همچنین  بر تداوم گسترش شبکه بهداشت -که در دولت یازدهم 
و دوازدهم خوشبختانه مورد توجه بوده است- و مقدم کردن پیشگیری بر و درمان 
تاکید کردند. ربیعی با اشاره به تاکید رهبر انقلاب بر آثار مثبت معنویت و نیاز 
معنوی جامعه به آن در شرایط سخت کرونایی گفت: بدون تردید برگزاری مراسم 
های شب قدر و ایجاد امکان برای دعا و نیایش با پروردگار در این شب ها در این 

مبارزه ملی با کرونا موثر خواهد بود.
سخنگوی دولت با تاکید بر این که معنویت و روح جمعی جامعه و اتکا به خدای 
متعال قطعا در افزایش روحیه مقاومت و مبارزه موثر است، گفت: صدا و سیما با 
همکاری وزارت بهداشت برای پوشش و پخش زنده برنامه های شب قدر تدابیری 
اندیشیده اند تا مردم قادر باشند از معنویات مراسم هایی که در این شب های 

عزیز و به صورت محدود و با رعایت دستور العمل های بهداشتی برگزار می شود، 
استفاده کنند.

فروش یا سرمایه گذاری سهام ساده انجام می شود
ربیعی گفت: افراد بسیار ساده می توانند مراجعه کنند و پیچیدگی زیادی ندارد. 
افرادی که نیاز دارند سهام خود را بفروشند می توانند انتخاب کنند و با برنامه ریزی 
که صورت گرفته آن را بفروشند. افرادی هم که می خواهند سرمایه گذاری کنند 

می توانند با انتخاب ساده ای که انجام دادند این کار را انجام دهند.
و  شدند  انتخاب  کشور  یک  درجه  بورسی  شرکت   31 اظهارداشت:  وی 
مشمولین می توانند بر اساس ضوابط و دستورالعملی که تدوین شده و بخشی 
هم اعلام خواهد شد به این ها مراجعه کنند. سخنگوی دولت در عین حال گفت: 
سهامداران می توانند 30 درصد سهام خود را بفروشند که این امر هم به خاطر 
جلوگیری از فشار به بازار هست و هم برنامه ریزی باید صورت بگیرد بنابراین فروش 
به صورت تدریجی است و  بقیه اش را هم می توانند بفروشند که البته به کشش 
بازار هم ربط دارد. ربیعی با بیان اینکه افرادی هم که نمی خواهند سهام خود را 
بفروشند و آنرا سرمایه گذاری کنند می توانند سهامشان باقی بماند برای روزهای 
آینده یا هر وقت که خواستند بفروشند، گفت: اطلاع رسانی گسترده  و ساده 

کردن شیوه فروش کاری بود که برای جلوگیری از سوداگری انجام شد.
نمی توانیم مانع تحقیق وتفحص  مجلس شویم

ربیعی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه »اعضای هیئت تحقیق و تفحص از 
قاچاق کالا و ارز مجلس می گویند دست پنهانی اجازه انتشار گزارش تحقیق و 
تفحص را در صحن علنی مجلس نمی دهد چون به مذاق دستگاه ها و مسئولان 
دولتی خوش نیامده است. قرار بود این تحقیق و تفحص این هفته در دستور کار 
مجلس باشد که نماینده حامی دولت جلوی آن را گرفته است. دلیل مخالفت 

دولت برای قرائت گزارش تحقیق و تفحص در صحن مجلس چیست؟«
سخنگوی دولت اظهار داشت: دولت تمام اختیارات و وظایف مجلس را به 
رسمیت می شناسند. یکی از اختیارات مجلس تحقیق و تفحص است که یکی 
از ابزارهای نظارتی مجلس است و براساس قانون و آیین نامه داخلی مجلس طی 
فرآیندی صورت می گیرد. وی افزود: مجلس در اعمال اختیارات خود از استقلال 
برخوردار است و مایل هستم اعلام کنند چه کسی مانع این گزارش شده است؟  
هر زمان مجلس بخواهد قرائت کند من به عنوان نماینده دولت می گویم هیچ 
مانعی برای این کار نداریم و دولت اصلا در اموری که چه چیزی قرائت شود یا 
نشود دخالت ندارد و اساسا چنین چیزی صحت ندارد و دولت نقشی در دستور 

کار هفتگی مجلس ندارد.  
به تصویب  بازرگانی تمایل  سخنگوی دولت تصریح کرد: ما در مورد وزارت 
داشتیم و مجلس تصویب نکرد پس آنجا بگوییم مخالفین دولت؟ اصلا چنین 
چیزی نداریم و اصلا این گونه برداشت که نمایندگان حامی دولت نگذاشتند 
درست نیست. مجلس هویت یکپارچه دارد و گرایش های سیاسی مختلف در آن 
هستند و قوه مجریه به هیچ عنوان دخالتی در تعیین دستور کار برای مجلس 
ندارد و دستورات را به نوبت مطرح می کنند. ربیعی تاکید کرد: حتی تغییر دستور 
کار هفتگی مجلس به موجب قانون و آیین نامه مجلس طی فرآیندی است که 50 
نماینده باید درخواست کنند. اینکه بنا بود این هفته در دستور باشد یا نه مربوط 
به خود مجلس است و اساسا دولت قدرت جلوگیری از قرائت گزارش تحقیق و 
تفحص مجلس را ندارد. وی افزود:از تعابیری مانند دست پنهان و ... اجتناب 
کنیم. خوشبختانه در شرایط فعلی گردش اطلاعات به گونه ای بوده و آنقدر زیاد 

شده است که هیچ دست پنهانی مخفی نمی ماند.
برای اعمال شب قدر مکان هایی مشخص می شود

ربیعی درباره بازگشایی مراکز دعا و اماکن مذهبی گفت: دو کمیته با هم بررسی 
می کنند و نتیجه را به ستاد ملی گزارش می دهند. درخصوص شب های قدر 
هم صدا و سیما و 2 وزارتخانه با هم همکاری می کنند و مکان هایی را مشخص 
می کنند که نه شلوغ بشود ولی آن حس دعای جمعی به خانه ها انتقال پیدا کند.
وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه درحالی که ما این روزها به دلیل شیوع 
ویروس کرونا شاهد افت بسیاری از کسب و کار هستیم اما در دو بازار مسکن و 
خودرو همچنان شاهد افزایش قیمت ها هستیم، برنامه دولت برای ورود به این 
مساله چیست؟ اظهار داشت: این موضوع حداقل در 2 جلسه اخیر دولت هم 

مورد بحث قرار گرفت.  
ثبت نام خودرو زیاد باشد قرعه کشی می کنیم

سخنگوی دولت در ارتباط با بازار خودرو هم بیان داشت: در دولت در این زمینه 
بحث شد و وظیفه داده شده به وزیر صنعت و معدن و تجارت، یک بسته کنترل 
قیمت با توجه به جلسات ستاد تنظیم بازار، شورای رقابت و کمیته خودرو که قرار 
شد این سه با همکاری یکدیگر این بسته را آماده کنند. بسته جدید ساماندهی 
بازار خودرو را در این هفته اعلام شود که شاید امروز کارهای نهایی آن صورت 
پذیرد.   ربیعی با بیان اینکه تولید ما کم نشده است، خاطرنشان کرد: ما روزی 
4 هزار دستگاه در سایپا و در ایران خودرو حدود 8 هزار دستگاه تولید داریم. 
زمان باز شدن سایت خیلی کم بود بنابر این یکی از تصمیمات این است که یک 
هفته سایت باز باشد و شگرد اینکه یک عده ای به سایت بروند و ثبت نام کنند، 

اگر ثبت نام ها زیاد شد ما روش های شفافی مانند قرعه کشی را انجام می دهیم.
وی یادآور شد: از این طریق اولویت بندی هم بیرون می آید. نحوه فروش و 
پیش فروش با شیوه جدید که بتواند فرصت کافی برای همه متقاضیان ثبت نام 

ایجاد کند با بازنگه داشتن سایت امکان پذیر خواهد شد.
سخنگوی دولت افزود: فرمول قیمت پایه به اضافه تورم سالانه، بخشی با سایر 
پارامترهای خودرو مانند کیفیت خود خودرو تشکیل جلسه و یک افزایش طبیعی 
خواهند داد و قطعا متفاوت است با آن چیزی که الان به طور صوری بالا می برند.

هشدار به سایت هایی که قیمت سازی می کنند
ربیعی بیان کرد: ما از بهمن ماه 97 هیچ گونه افزایشی به شکل رسمی نداشتیم. 
چند سایت هستند که قیمت سازی می کردند. به این سایت ها اخطار داده شد 
ولی عمل نکردند لذا این سایت ها بسته شدند و در صورت تداوم قطعا مراجع 
این  مجموعه  با  من  اعتقاد  به  داد:  ادامه  وی  کرد.  خواهد  رسیدگی  قضایی 
تصمیمات بتوانیم آنچه که هیچ منطقی ندارد و قیمت ها در فضای مجازی بالا 
می رود و با آن چیزی که در خود کارخانه است خیلی تفاوت دارد را حل کنیم. 
شاید کمک به افزایش تولید هم بتواند کمک کند که قیمت خودرو را کنترل کنیم.

سخنگوی دولت :

دولت از مجلس چه می خواهد؟ حضور دانش آموزان در مدارس اجباری نیست 

مردم؛ اولویت تعامل بهارستان و پاستور

تعامل قوای مقننه و مجریه در آستانه آغاز به کار دوره یازدهم مجلس شورای اسلامی 
از موضوعات مهم این روزهاست، تعاملی که هدف آن اگر خدمت به مردم و عبور از 
تقابل های سیاسی و جناحی باشد می تواند در مسیر بهبود شرایط کشور، نمایندگان 

بهارستان و وزرای پاستور را کنار هم قرار دهد. 
مجلس شورای اسلامی یازدهمین دوره فعالیت خود را از اوایل خرداد سال جاری آغاز 
می کند و به این ترتیب سال نخست فعالیت این مجلس با سال پایانی دولت دوازدهم 
همزمان خواهد بود. یک سال پیش رو هم برای نمایندگان مجلس و هم برای مسوولان 
دولت سال دشواری به ویژه از منظر اقتصادی است. اَبَرچالش هایی چون کرونا و تحریم 
پیش روی دو قوه قانونگذار و مجریه کشور قرار دارد که برای عبور از آن ها بیش از هر 
زمان دیگری نیازمند همکاری های بین قوه ای هستند. این میان کنار گذاشتن تفاوت 
در دیدگاه های سیاسی از مهم ترین ضرورتهای این همکاری است. توصیف شفاف 
خواست ها و انتظارات متقابل مجلس و دولت از یکدیگر و بررسی و تدوین دقیق راه های 

کمک این دو قوه به هم و به مردم می تواند در مسیر این همکاری گام مهمی باشد.
دولت از مجلس چه می خواهد؟ 

پاسخ به پرسش مطرح شده در تیتر می تواند طیف گسترده ای از انتظارات دولت از 
مجلس را شامل شود، از تسریع در تصویب لوایح ارائه شده تا قانونگذاری در راستای 
برنامه های دولت. این انتظارات اما در ماه ها و روزهای آینده کمی متفاوت تر از همیشه 
است. نقش کرونا به عنوان عامل فلج کننده بسیاری از اقتصادهای بزرگ جهان، در 
اقتصاد بیمار ایران پررنگ تر از همه جا است. دولت در دوران پساکرونا )البته اگر وجود 
داشته باشد( برای مهار رکود و بیکاری حاصل از شیوع این بیماری باید برنامه ریزی های 
مهمی انجام دهد. ممکن است برخی قوانین اصلاح یا حتی حذف شوند، ممکن 
است برخی تسهیلات و قراردادها نیازمند ارائه و بسته شدن باشند، ممکن است دولت 
ضرورت بهره گیری از همه منابع مالی را احساس کند، ممکن است در مسیر رونق تولید 
و بازگشایی کسب و کارها تصمیمات تازه ای اتخاذ کند. موضوع مهم دیگری که مجلس 
باید برای کاستن از تبعات آن به کمک دولت آید؛ تحریم است. کارزار فشار حداکثری 
آمریکا علیه جمهوری اسلامی محدودیت های بی شماری برای اقتصاد و روابط بین 
المللی کشور به وجود آورده و این موضوع با شعار، نایده گرفتن و انکار و مقصریابی و 
اتهام زنی کم رنگ نخواهد شد. دولت در این مسیر به موضع گیری و قانونگذاری دور از 
موارد اشاره شده از سوی نمایندگان حتی مخالف نیازمند است. واقعیت دیگری که 
دولت با آن مواجه بوده و مجلس جدید نیز ناگزیر از روبرویی با آن خواهد بود، موضوع 
کاهش بی سابقه صادرات نفت ایران، نزول ارزآوری حاصل از آن و ضرورت جایگزینی 
سریع منابع جدید ارزآور در شرایط تحریم است. فساد اقتصادی دیگر چالشی است 
که کشور با آن درگیر است دولت از مجلس جدید می خواهد در مقابله ساختاری با 

فسادزدایی به قوه مجریه کمک کند.
اجرای  مسیر  خود،  ناظر  مقام  حفظ  ضمن  می تواند  مجلس  موارد  این  تمام  در 
برنامه های دولت را شتاب دهد. موضوعی که مسوولان دولتی هم بر آن اشاره و تاکید 
دارند. »علی ربیعی« سخنگوی دولت درباره نحوه این تعامل می گوید: »انتظار خاص 
ما این است که در کنار هم بتوانیم کار و هم افزایی کنیم و دولت این آمادگی دارد، 
امروز مردم مشکل، نگرانی و درد زیاد دارند، آسیب دیدگان زیاد هستند و همه باید 
بتوانیم فصل مشترک و برنامه های مشترک داشته باشیم تا بتوانیم در این قالب کشور 
را بهتر اداره کنیم تا الگوی خوبی از رابطه بین دولت و مجلس را بتوانیم سامان دهیم.« 
سخنگوی دولت همچنین از آمادگی قوه مجریه برای ارائه فهرست مهمترین مسائل و 
مشکلات کشور به مجلس خبر داده و گفته است: »دولت همچنین آمادگی دارد که 
فهرستی از مهمترین مسایل کشور چه مسایلی که در کوتاه مدت و چه مسایلی را که باید 
در میان مدت و درازمدت به آن پرداخته شود، تا به عنوان کار مشترک با مجلس تعریف 
شود.« اهمیت این موضوع شاید برای مجلس تازه ای که اکثریت آن ها تجربه اجرایی-
سیاسی چندانی در مقام وزارت و نمایندگی نداشتند بیشتر هم باشد، اگر نمایندگان 
مجلس یازدهم با مهم ترین چالش های پیش روی کشور آگاه باشند و در جریان جزئیات 
آن ها همانگونه که دولت می داند، قرار گیرد می تواند در وهله نخست دلایل بسیاری 
از تصمیمات کابینه و هیات دولت را درک کند و در وهله دوم برای رفع این مشکلات 

تلاش های تازه ای را آغاز کند.
مجلس رویکردی تقابلی خواهد داشت؟ 

دوری از موضع گیری جناحی، با توجه به تفاوت در دیدگاه های سیاسی اکثریت 
نمایندگان منتخب با دولت مهم ترین کمکی است که مجلس می تواند در چنین 
شرایطی به دولت داشته باشد. اهمیت این موضوع با توجه اظهارات انتقادی شماری 
از نمایندگان در دوران رقابت های انتخاباتی موجب شد که تحلیلگران آینده همکاری 
دولت و مجلس را چندان روشن نبینند. اظهارات برخی دیگر از نمایندگان منتخب اما 
نشانه های مثبتی از آینده این روابط می دهد. »محسن پیرهادی« نماینده منتخب 
تهران معتقد است: »دولت نقاط قوتی و نقایصی دارد که مجلس باید آنها را تقویت و 
اصلاح کند، در واقع تقابل مجلس یازدهم و دولت هیچ مصداقی در عالم واقع ندارد.«
»سیدرضاتقوی« دیگر نماینده منتخب مجلس هم با اشاره به اینکه ما قصد چوب 
لای چرخ گذاشتن و مانع تراشی برای دولت  نداریم؛ تصریح کرده است: »در بین 
دوستان ما و منتخبین مجلس آینده هم نقدهای زیادی نسبت به عملکرد دولت هست 
اما اینها از باب سنگ اندازی نیست بلکه از جهت دلسوزی برای کشور است. دولت 
باید مطمئن باشد که این مجلس که قرار است بزودی کارش را آغاز کند هر مدیری را 
که ببینید مخلصانه در حال تلاش برای مردم و منافع ملی است، صددرصد حمایت 
می کند.« »علی خضریان« دیگر نماینده منتخب هم درباره نحوه تعامل مجلس و دولت 
گفته است: »معتقدم مجلس باید کاری کند که باری را بردارد نه اینکه باری اضافه کند، 
تقابل با دستگاه اجرایی به معنی کارشکنی و دست اندازی بوده و این کار مطرود است. 
به عبارت دیگر قرار نیست به بهانه نظارت بر دولت، کارشکنی صورت گیرد.« »مهدی 
چمران« از فعالان سیاسی اصولگرا و عضو شورای ائتلاف نیروهای انقلاب، قانون را 
فصل الخطاب نحوه تعامل مجلس یازدهم با دولت دانسته و گفته است: مجلس تعامل 
سازنده در جهت منافع کشور و مردم را حتما در دستور کار و عمل خود قرار می دهد. 
انجام دهد.«  و بدون توقف  باید در چارچوب قانون  را  مجلس وظیفه نظارتی خود 
»سیدرضا اکرمی« عضو شورای مرکزی جامعه روحانیت مبارز کشور هم به مجلس 
بعدی توصیه کرده که اگر به دنبال کارنامه ای درخشان است باید بداند از اختلاف 
نتیجه ای حاصل نمی شود و مجلس یازدهم باید به کمک دولت آمده و باری از دوش 
کشور بردارد. با این توصیفات به نظر می رسد »تقابلی با دولت نداریم« گزاره مشترک 
سخنان اصولگرایان و منتخبان مجلس است و آینده تاریکی که برخی در رابطه مجلس 
و دولت پیش بینی می کنند با توجه به این اظهارات و اهمیت همکاری این دو قوه تحت 
نظارت مقام معظم رهبری، چندان درست نخواهد بود. در راستای تقابل زدایی از سوی 
دولت هم »جمال عرف«  معاون سیاسی وزیر کشور تعامل سازنده با مجلس آینده 
رویکرد اصلی دولت دانسته است و سخنگوی دولت هم تاکید کرده است: »دولت به 
طور قطع برای استقلال مجلس نه تنها احترام قائل است، بلکه تمام توان خود را برای 
پویاتر و با نشاطتر شدن مجلس و در کنار آن اثر بخشی بیشتر برای اداره مطلوب کشور 

را دنبال خواهد کرد«
چرا تعامل دو قوه مهم است؟ 

اهمیت همکاری قانونی و همدلانه قوای سه گانه در نظام جمهوری اسلامی نیازی به 
تکرار نخواهد داشت اما شرایط گذشته و آینده در کنار بحران های کوچک و بزرگ موجود 
در جهان و ایران، بازتعریف اهمیت این همکاری را ضروری می سازد. جامعه ای درگیر 
با مشکلات معیشتی، گرفتار تحریم با چالش های اجتماعی و فرهنگی واقعیت موجود 
کشور است که دعواها و کشمکش های سیاسی و جناحی این مشکلات را شدیدتر و 
عمیق تر می سازد. شدت یافتن این موضوعات هم اعتماد مردم به مسوولان و کارگزاران 
کشور را برای حل آن ها روز به روز کاهش می دهد. تنزل اعتماد مردم به ساختار سیاسی 
در کشور همان پاشنه آشیل ایران است که بسیاری از دشمنان برای ایجاد آن میلیاردها 
دلار هزینه میکنند. درک این نکته در چنین شرایطی انتظاری معقول از مجلس و دولت 
برآمده از رای مردم است و هر اندازه از منفعت جویی جناحی و شخصی در دو قوه کاسته 

شود به همان میزان بر اعتماد مردم به نظام افزوده خواهد شد.

یک کارشناس مسائل بین الملل با اشاره به نامه اخیر 
وزیر امور خارجه کشورمان به دبیرکل سازمان ملل متحد در 
ارتباط با بد عهدی های آمریکا در ارتباط با برجام و نقض 
مقررات بین المللی از سوی این کشور گفت: به نظرمی رسد 
این نامه به قصد افشاگری نسبت به سیاست های آمریکا و 
ایجاد یک فضای مناسب رسانه ای برای آگاهی بخشی 
به مخاطبان در سطح جهانی که عمدتا نخبگان مدنظر 

هستند، نوشته شده است. 
حسن بهشتی پور، در گفت وگویی ، در پاسخ به سوالی 
در مورد نامه اخیر وزیر امور خارجه کشورمان به دبیرکل 
خروج  سالروز  دومین  با  همزمان  متحد  ملل  سازمان 
غیرقانونی آمریکا از برجام و تاکید ظریف در این نامه مبنی 
بر اینکه "سازمان ملل متحد می بایست آمریکا را به دلیل 
تبعات اعمال خلاف قانونش که در تناقض آشکار با منشور 
ملل متحد و حقوق بین الملل قرار دارد، پاسخگو سازد" 
گفت: نامه آقای ظریف به دبیر کل سازمان ملل متحد، 
اقدامی در  چارچوب دیپلماسی عمومی است چرا که وقتی 
نامه ای به دبیر کل سازمان ملل متحد نوشته می شود و از 
حالت محرمانه خارج می شود و در فضای رسانه نشر داده 

می شود هدف اصلی ش آگاه سازی نخبگان در سطح بین 
المللی و یک نوع افشاگری علیه سیاست های زورگویانه و 

یکجانبه گرایانه آمریکا است. 
وی ادامه داد: اما این که انتظار داشته باشیم دبیرکل 
سازمان ملل در این زمینه آمریکا را به انجام اقدامی مجبور 
کند به نظر می رسد، عملی نیست چرا که چنین سازوکاری 
وجود ندارد که دبیرکل سازمان ملل بتواند که یک کشور 
عضو این سازمان را وادار به انجام کاری کند که آن کشور به 

هر دلیلی از انجام آن خودداری می کند. 
ظریف  آقای  اخیر  نامه  کرد:  نشان  خاطر  پور  بهشتی 
به  نسبت  افشاگری  قصد  به  ملل  سازمان  کل  دبیر  به 
سیاست های آمریکا و ایجاد یک فضای مناسب رسانه ای 
برای آگاهی بخشی به مخاطبان که عمدتا نخبگان مدنظر 
هستند نوشته شده است. به این منظور که این نامه بتواند 
بر روی نخبگان از جمله نخبگان در سازمان ملل متحد و 

آمریکا تاثیر گذار باشد. 
به  اشاره  با  از صحبت های خود  در بخش دیگری  وی 
تلاش های آمریکا برای فضاسازی علیه ایران و ایجاد زمینه 
شورای  در  کشورمان  علیه  جدید  قطعنامه  صدور  برای 

سازوکار  انداختن  کار  به  حتی  یا  و  ملل  سازمان  امنیت 
بازگشت قطعنامه های ذیل فصل هفت منشور سازمان 
ملل متحد علیه ایران اظهار کرد: با توجه به این اقدامات 
خصمانه از سوی آمریکا طبیعتا آقای ظریف نیز براساس 
وظیفه ذاتی خود به عنوان وزیر خارجه جمهوری اسلامی 
ایران اقداماتی را به عنوان پاتک در برابر تک های آمریکا 

انجام می دهد. 
این  نظرم  به  افزود:  الملل  بین  مسائل  کارشناس  این 
اقدامات و نامه نگاری ها تاثیر خود را دارد به شرطی که 
زمینه همراهی  این  در  زبان  انگلیسی  و  ایرانی  نخبگان 
کنند و مثلا پویش و یا کمپینی را با عنوان »نه به تحریم« و 
یا »نه به آمریکا« ایجاد کنند، به نحوی که اقدامی در سطح 
مردمی و فراگیر در این زمینه انجام شود. به نظرم تاثیر این 
افراد ممکن است خیلی بیشتر از آقای گوترش باشد چرا 
که دبیرکل سازمان ملل از قدرت لازم آن چنانی برخوردار 
نیست و نمی تواند یک کشوری را مجبور به انجام اقدامی 
کند، البته دبیرکل سازمان ملل می تواند چنین موضوعاتی 
را به مجمع عمومی سازمان ملل ارجاع دهد که البته به 
نظر می رسد احتمالا امسال با توجه به شیوع  ویروس کرونا 

مجمع  عمومی سالانه برگزار نشود. 
وی با تاکید بر این که مناسب است این گونه نامه ها که 
منتشر  مستقل  رسانه های  در  دارند،  افشاگرانه  ماهیت 
شوند، بر روی آنها تحلیل محتوا صورت گیرد و به وسلیه 
نخبگان پشتیبانی و بازنشر داده شوند، گفت: در همین 
چارچوب باید انجام این گونه اقدامات به صورت جدی تر از 

سوی دستگاه دیپلماسی کشور پیگیری شود. 
بهشتی پور در پاسخ به این سوال که با توجه به اظهارات 
مطرح شده، به نظر شما باید بر روی فضای نخبگانی در 
راستای دیپلماسی عمومی سرمایه گذاری بیشتری صورت 
بگیرد یا خیر؟ تصریح کرد: بله، چرا که نخبگان دارای تاثیر 
عمیق، پایدار و گسترده ای هستند، این نخبه می تواند یک 
ورزشکار بزرگ باشد یا  یک استاد دانشگاه، یک هنرمند و 
یا یک تحلیل گر برجسته. موضوع تحریم ها نیز چون بر 
روی زندگی انسان ها تاثیر منفی جدی می گذارد، چنان 
که تاکنون ضربه های شدیدی را به مردم ایران وارد کرده 
است، نخبگان می توانند روی ابعاد و نتایح منفی و ضد 
انسانی این موضوع تاکیدات مناسبی در بین افکار عمومی 

داشته باشند.

یک کارشناس مسائل بین الملل مطرح کرد:

شرط موفقیت "پاتک های" ظریف مقابل "تک های" ترامپ



انتقاد کامران از حقوق ۱۵ میلیونی فردی حراستی 
نماینده مردم اصفهان در مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: باید با افرادی که حقوق های غیر معمول 
و خارج از عرف دریاف می کنند برخورد شود. حسن کامران در تذکری شفاهی در جلسه علنی دیروز 
مجلس، خطاب به وزیر صنعت و معدن بیان کرد: اعلام شده که فردی حراستی در سایت شهرک صنعتی 
اصفهان، ماهیانه 10 میلیون حقوق می گیرد. در حالی که این آقا ماهی 15 میلیون تومان حقوق می گیرد 
به طوری که 120 ساعت در ماه اضافه کار، ساعتی 60 تومان دریافت کرده و 9 ماموریت داشته و هر سه 
ماه یک بار 7 میلیون و 900 هزار تومان کارانه دریافت می کند.وی در ادامه اظهار کرد: فرد مذکور از فولاد 
مامور بوده و اکنون خودش را استخدام رسمی در شهرک ها کرده و یک ماشین از فولاد دستش هست که 
هنوز پس نداده است. تازگی به او لوح نیز داده اند. باید در این حقوق ها تجدید نظر شود. به جای برخورد 

با این افراد برای بچه های خوب پرونده سازی می شود. فرد حراستی باید از پاک دست ترین افراد باشد.

رییس سازمان تبلیغات: بازگشایی مساجد تنها برای شب های قدر است 
رئیس سازمان تبلیغات اسلامی گفت: تصمیم  ستاد ملی مبارزه با کرونا تنها برای بازگشایی مساجد کشور 
در شب های قدر است.حجت الاسلام محمد قمی، رئیس سازمان تبلیغات اسلامی در گفت وگو با فارس در 
پاسخ به این سوال که آیا در تصمیم جدید مسئولان ستاد ملی مبارزه با کرونا بناست مساجد اقدام به برپایی 
نماز جماعت هم داشته باشند، اظهار داشت: ستاد برای شب های قدر تنها با بازگشایی مساجد موافقت 
کرده است.وی افزود: مردم در اقصی نقاط کشور تقاضا دارند بازگشایی مساجد حتی بعد از شب های قدر 
با پروتکل های سخت نیز دنبال شود.براساس این گزارش، با این توضیحات مساجد کشور با پروتکل های 

اعلام شده تنها در سه شب 19، 21 و23 برای برگزاری مراسم احیا به مدت دو ساعت باز خواهند شد.

زمان اعلام نتیجه شکایت شجریان از صداوسیما 
وکیل محمدرضا شجریان گفت: بر اساس آنچه در پاسخ به مراجعات مکرر اعلام شده، رای پرونده شکایت 
موکلم از صدا و سیما مبنی بر پخش بدون مجوز آثار وی، تا 2 هفته دیگر صادر می شود. محمدحسین 
آقاسی با اشاره به شکایت شجریان از صدا و سیما افزود: تیرماه سال 88 به علت پخش بدون رضایت آثار 
موکلم در صدا و سیما، شکایتی را مستند به ماده 23 قانون حمایت از حقوق مولفان، مصنفان و هنرمندان 
از این سازمان در دادسرای کارکنان دولت مطرح کردم زیرا در این ماده قانونی صراحتاً آمده که اگر آثار فردی 

را بدون اجازه انتشار، پخش یا نشر دهند، مجازاتش 6 ماه تا دو سال حبس است.

وزیر صمت برکنار شد
رئیس جمهور با صدور حکمی مهندس حسین مدرس خیابانی را به عنوان سرپرست وزارت صنعت، 
معدن و تجارت منصوب کرد. پیش از این »رضا رحمانی« کرسی وزارت صمت را بر عهده داشت که صدور 
حکم سرپرستی برای فرد دیگری از سوی رئیس جمهور، معنایی جز برکناری او ندارد. گفته می شود، حتی 

معاونان وزیر از »برکناری او و تعیین سرپرست برای این وزارتخانه« توسط رئیس جمهور اطلاع نداشته اند.

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم  اعلام کرد:

پرداخت رقم ناچیزی از جرایم رانندگی 
به شهرداری قم

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم با بیان اینکه طبق ماده 23 قانون 
راهنمایی و رانندگی قرار بوده که 70 درصد جرایم در شهرها به شهرداری ها تعلق 
گیرد، اظهار کرد: متاسفانه طی سالیان گذشته خصوصا سه سال گذشته رقم 

ناچیزی به شهرداری پرداخت شده است.
به گزارش شهرنیوز، علی اصغر رنگرز جدی با بیان اینکه برای شهرداری بیش از 
300 وظیفه پیش بینی شده است، گفت: حفظ ایمنی شهر، حمل و نقل شهری، 

نگهداری فضای سبز، ایجاد و توسعه معابر و… جزو وظایف شهرداری است.
مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم با بیان اینکه اگر مردم آگاهی 
اقدام  به پرداخت آن  باشند نسبت  کامل در خصوص اهمیت عوارض داشته 
درآمدی  حوزه  در  را  نقش  بیشترین  ساختمانی  عوارض  افزود:  کرد،  خواهند 
شهرداری دارد. جدی بیان کرد: برای عوارض ساختمانی 15 درصد تخفیف 
نقدی در نظر گرفته شده، برای پرداخت عوارض نوسازی در همان سال 10 درصد 
عوارض خوش حسابی تعلق می گیرد و برای عوارض اصناف هم اگر در موعد 
مقرر پرداخت شود 15 درصد تخفیف به صورت پلکانی در نظر گرفته ایم. وی با 
بیان اینکه طبق ماده 23 قانون راهنمایی و رانندگی قرار بوده که 70 درصد جرایم 
در شهرها به شهرداری ها تعلق گیرد، اظهار کرد: متاسفانه طی سالیان گذشته 

خصوصا سه سال گذشته رقم ناچیزی به شهرداری پرداخت شده است.
مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم اضافه کرد: اگر به عنوان مثال 
سال گذشته 20 میلیارد تومان جرایم رانندگی وصول شده کمتر از 250 میلیون 
تومان به شهرداری پرداخت شده است. جدی در پایان گفت: کارخانجاتی هستند 
که دفاتر آنها در تهران است و آلودگی و مشکلات آنها برای قم است و اما مالیات و 
عوارض را تهران پرداخت می کنند و سه سال است که مصوبه مجلس عنوان کرده 

که باید پرونده ها جابجا شود اما نتیجه کامل گرفته نشده است.

شهردار منطقه دو قم :

۷00 هکتار فضای سبز در منطقه دو 
وجود دارد

شهردار منطقه دو قم گفت: مساحت فضای سبز شامل بوستان های جنگلی 
و فضای سبز در این منطقه  700 هکتار شامل 60 هکتار بوستان شهری و دو 
بوستان جنگلی است که تراکم جمعیت 170 نفر در هکتار فضای سبز منطقه 

پاسخگوی نیاز شهروندان نیست.
رضا رحیمی با اشاره به اقدامات عمرانی و عمده فعالیت ها در منطقه دو قم، 
اظهار داشت: منطقه دو قم در سال 68 تشکیل شد البته مناطق دو و شش در آن 
سال ها باهم بودند که بخش خیابان توحید شمالی از آن جدا و منطقه شش شکل 
گرفت و توحید جنوبی نیز جز منطقه دو محسوب می شود. شهردار منطقه دو قم 
افزود: این منطقه شامل خیابان توحید و بزرگراه امام علی)ع( و مسیر رودخانه تا 
بیمارستان امام رضا)ع( و جاده اراک است که محدوده بزرگی در 1300 هکتار را 

تشکیل می دهد و 4 هزار هکتار حریم شهری در این منطقه داریم.
رحیمی با بیان اینکه منطقه دو شهر قم حدود 200 هزار نفر جمعیت داشته 
و منطقه شلوغی است که نسبت به بسیاری از نقاط در مرکز استان ها دارای 
جمعیت بیشتری است، تصریح کرد: این جمعیت شامل 20 درصد جمعیت قم 
بوده که در 50 هزار واحد مسکونی زندگی می کنند، همچنین 20 درصد جمعیت 
دانش آموزی قم نیز در این منطقه مشغول به تحصیل هستند. وی خاطرنشان 
کرد: یک سری مباحث توسعه یافتگی در این منطقه از شاخص میانگین کمتر 
است و جبران آن نیاز به تلاش بیشتری دارد، به خصوص در جبران کمبود فضای 
سبز، برنامه ریزی خوبی داشته ایم و در ایجاد خدمات رفاهی و اجتماعی و امنیت 
اجتماعی و سلامت بهداشت منطقه در تلاش هستیم. شهردار منطقه دو قم 
عنوان کرد: مساحت فضای سبز شامل بوستان های جنگلی و فضای سبز در این 
منطقه  700 هکتار شامل 60 هکتار بوستان شهری و دو بوستان جنگلی است 
که تراکم جمعیت 170 نفر در هکتار فضای سبز منطقه پاسخگوی نیاز شهروندان 
نیست. رحیمی اظهار داشت:32 بوستان در منطقه 2 احداث شده است و یکی از 
مطالبات مهم شهروندان در این منطقه نیز احداث بوستان بیشتری است و ما در 
توسعه سرانه فضای سبز با توجه به تغییر کاربری مفید بلوار جمهوری و کمربندی 

امام علی)ع( در تلاشیم.
 

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم مطرح کزد:

ساماندهی پارکینگ های مرکز شهرقم
مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با تأکید بر ساماندهی 
پارکینگ های مرکز شهر در سال جاری، گفت: در این مرحله پارکینگ بلوار بهار به 

طول 1600 متر و 108 جای پارک انجام شد.
به گزارش شهرنیوز، علی نیک با اشاره به برنامه های شهرداری در ساماندهی 
پارکینگ های شهر قم در سال 99 اظهار داشت: امسال با توجه به تصویب بودجه 
قابل توجه 105 میلیارد تومانی برای ساماندهی پارکینگ، شاهد اتفاقات خوبی در 

این حوزه خواهیم بود.
 مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم ساماندهی پارکینگ های 
مرکز شهر را در اولویت برنامه های سازمان دانست و افزود: با توجه به برنامه ریزی ها 

اولویت ها مشخص شده و ساماندهی پارکینگ ها در حال انجام است.
 نیک از خط کشی پارکینگ بلوار بهار خبر داد و تصریح کرد: در این مرحله 
پارک  جای   108 ایجاد  و  متر   1600 طول  به  بهار  بلوار  پارکینگ  خط کشی 

انجام شده است.
 وی به اقدامات انجام شده در پارکینگ شرقی نیز اشاره و خاطرنشان کرد: در 
حال حاضر اصلاح و بازسازی نرده های پارکینگ شرقی در قسمت انتهایی خیابان 

معلم نیز با همکاری شهرداری منطقه هفت انجام شده است. 
مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم تأکید کرد: امیدواریم 
بتوانیم تا پایان سال مشکلات این پارکینگ را رفع کرده تا بتوانیم خدماتی مطلوب 
و درشان شهروندان و زائران حرم مطهر حضرت معصومه )س( ارائه دهیم.تری 
است و ما در توسعه سرانه فضای سبز با توجه به تغییر کاربری مفید بلوار جمهوری 

و کمربندی امام علی)ع( در تلاشیم.

رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم :

شهر هوشمند بستر تصمیم سازی 
هوشمند را فراهم می کند

رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم گفت: الکترونیکی سازی خدمات 
پیش زمینه ای برای هوشمند سازی شهر است که در پی آن داده ها گردآوری شده 

و تحلیل می شود و بستر تصمیم سازی هوشمند را فراهم می کند.
همایون یزدان پناه با بیان اینکه ستاد شهر هوشمند یک نهاد چند وظیفه ای 
از  خارج  و  شهرداری  داخل  مختلف  عوامل  هماهنگ سازی  یکی  که  است 
شهرداری در راستای ایجاد شهر هوشمند است، اظهار کرد: وقتی قرار است یک 
شهرداری هوشمند شود ابتدا باید شهرداری الکترونیکی شود و سپس داده هایی 
که از قبل سامانه های الکترونیکی ایجاد می شود جمع آوری شده و تحلیل شده و 

بعد از تحلیل تصمیم سازی شود.
رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم ادامه داد: این تصمیم سازی یا به 
سامانه های هوشمند ارائه می شود یا مدیران؛ تفاوت سامانه های الکترونیکی 
فرآیندهای  الکترونیکی  سامانه های  که  است  این  در  هوشمند  سامانه های  و 
الکترونیکی شده حوزه ها هستند یعنی اگر در سیستم شهرسازی پرونده دستی 
و  الکترونیکی شده  این پرونده  الکترونیکی  به جریان می افتد در سامانه های 
سیستم به سیستم می چرخد اما سامانه هوشمند براساس اطلاعات دیجیتالی 
که از گردش فرآیندهای الکترونیکی ایجاد می شود مثل اینکه در چه منطقه ای 
بیشترین درخواست برای صدور پروانه بوده یا بیشترین درآمد وجود داشته و چه 
درخواست هایی بیشتر بوده، سیستم های هوشمند اطلاعات را تحلیل کرده و 

پیشنهاد تصمیم می دهند.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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»چگونه شب قدر بهتر از هزار ماه است؟«: 
عمل در آن شب بهتر از عمل در هزار 
ماهی است که شب قدر در آنها نباشد.

سه شنبه -بیست وسوم اردیبهشت ماه 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5033

الكافي ج ۴ ص ۱۵۷ ح ۴

طرح:  علیرضا پاکدل

دو تصویر ماندگار از قهرمانان دیروز و امروز ایران!

معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار قم با بیان اینکه میزان صادرات استان 
در سال گذشته 250 میلیون دلار بوده است، گفت: به دلیل بسته شدن مرزها و 

گران شدن حمل ونقل در بخش صادرات با مشکل روبرو هستیم. 
مهرداد غضنفری دیروز در جلسه کارگروه صادرات استان در سالن جلسات 
کرامت استانداری، با تأکید بر یکسان سازی آمار و تهیه و تدوین آمار قابل اتکا اظهار 
داشت: آنچه بنده یا آقای استاندار در مصاحبه ها در خصوص میزان صادرات 
استان مطرح می کنیم آمار دبیرخانه کارگروه صادرات بوده و هیچ آماری را خودمان 

برآورد و تجزیه تحلیل نمی کنیم و دبیرخانه مبدأ آمار دهی است.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار قم با بیان اینکه میزان صادرات استان 
در سال گذشته 250 میلیون دلار بوده است، افزود: مبدأ تولید، صرفاً آمار تولیدات 
صادرات شده استان بوده و به هر آماری که دبیرخانه کارگروه صادرات به ما بدهد 

اطمینان می کنیم. وی با بیان اینکه درصدی از ظرفیت استان به دلیل شیوع 
بیماری کرونا در کشور متوقف شد، ادامه داد: در سال گذشته 18 درصد ازنظر 
وزنی صادرات استان افزایش داشته است منتهی ازنظر ارزشی اتفاقاتی افتاده که 
به دلایل مختلف کاهش ارزش را داشته ایم. غضنفری با تأکید بر اینکه افزایش وزنی 
صادرات استان به معنای رونق تولید در بخش های مختلف بوده است، خاطرنشان 
کرد: باید مشکلات احصاء شده و سعی در برطرف کردن آن ها داشته باشیم. معاون 
هماهنگی امور اقتصادی استاندار قم با تأکید بر اینکه آمارهای اعلام شده نباید 
سبب تشویش اذهان عمومی شود، ابراز کرد: تشکیل کارگروه تعیین ماهیت فرایند 
طولانی داشته که این مسئله سبب سرخوردگی صادرکنندگان می شود، بنابراین 
باید این مسیر کوتاه شود. وی موانع مطرح شده در بخش صادرات را مورداشاره 
قرار داد و گفت: گران شدن مواد اولیه پتروشیمی در هیچ ابلاغ رسمی وجود ندارد، 
همچنین طولانی شدن تخصیص ارز باید به عنوان بسته ای از مشکلات و موانع 
رونق صادرات تنظیم شده و به معاون رئیس جمهوری داده شود. غضنفری اظهار 
داشت: تشکیل شرکت های مدیریت صادرات کار بسیار بزرگ و مهمی بوده که از 
یک سال ونیم گذشته بحث آن مطرح شده است، همچنین تجارت الکترونیک 
یکی از اولویت های کشور بوده و باید زمانی تعیین شود که در این بازه زمانی آن را 
ابلاغ و عملیاتی کنیم. معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار قم با بیان اینکه 
تقویم زمانی برنامه ها در پایان سال گذشته به دلیل شیوع بیماری کرونا در کشور 
دستخوش تغییراتی شد، افزود: نامه ای کلی به مسئولان کشور نوشتیم که شرایط 
کلی کشور اقتضا می کند یک پروتکل بهداشتی اقتصادی مشترک با مشارکت 
وزارت امور خارجه با دستگاه های ذی ربط در بخش صادرات تدوین شود. وی با 
بیان اینکه به دلیل بسته شدن مرزها و گران شدن حمل ونقل در بخش صادرات 
با مشکل روبرو هستیم، تأکید کرد: در بسیاری از محصولات در استان با حجم 
انبوهی از کالاها در انبار روبرو هستیم. غضنفری در پایان با تأکید بر لزوم ایجاد 
ظرفیت های لازم در بخش تبلیغ محصولات استان گفت: نمایشگاه بین المللی و 

فرش دستباف دو ظرفیت مهم استان هستند که باید موردتوجه قرار گیرند.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار قم :

صادرات استان قم به 2۵۰ میلیون دلار رسید 

با  مبارزه  راه  در  پرستاران کوشا  و  پزشکان  به  تقدیم 
ویروس کرونا؛

سروقامتان جبهه سلامت
به جمع طبیبان ایران درود
درود من سوخته تار و پود
به آن شیرمردان و برنا زنان

سلامی دوباره به این ناجیان
به دفع بلایی چنین مرگ خیز
که هستند درحمله و در ستیز

به آنان که شب تا سحر سوختند
زمین و زمان را بهم دوختند
درودی به تو ای پرستار باد
دعای مریضان تو را یار باد
شما ناجی جان این ملتید
شما جان نثاران باهمتید

شما عاشقانید بر کار خویش
شما دوست دارید بیمار خویش
شما همچو کوهید بس استوار

به همت به مردانگی پایدار
به کشتی طوفان زده ناخدا
شما ناخدایید و هم با خدا
نوشتید مشق محبّت شما

بما یاد دادید مهر و وفا
چه زیباست این طرز کردارتان

خداوند ایران زمین یارتان 

 رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
قم گفت: تکمیل پروژه نمایشگاه بین المللی قم 
مراحل نهایی خودش را طی می کند که امیدواریم 
خصوصی  بخش  و  بازرگانی  اتاق  که  قولی  با 
به  را  آن  نخست  فاز  دولت  هفته  در  بتوان  داده 
در  دیروز  سیجانی  محمود  رساند.   بهره برداری 
جلسه کارگروه صادرات استان در سالن جلسات 
کرامت استانداری، با بیان اینکه مرجع آمار متفاوت 
مختلف  کارکردهای  دلیل  به  صادرات  بخش  در 
است، اظهار داشت: گمرک میزان صادرات استان 
ارائه داده و در مبدأ تولید نیز تولیدات استان  را 
که صادرات محور هستند مدنظر قرار می گیرد؛ 
درنتیجه آمار ارائه شده از سوی مسئولان استان 
در بخش صادرات قابل دفاع است. رئیس سازمان 
صنعت، معدن و تجارت استان قم در خصوص 
تشکیل کارگروه استانداردسازی یا کد دهی گفت: 
یکی از اقلام صادراتی استان مواد نفتی بوده و با 
توجه به اینکه در شهرک های صنعتی عدد عمده 
صادرات استان به این اقلام برمی گردد؛ درنتیجه 
است  بهتر  و  داشته  نظارتی  نقش  استانداری 
استان،  تجارت  و  معدن  صنعت،  دستگاه های 

این  تشکیل  امر  متولی  نفت  شرکت  و  گمرک 
کارگروه باشند. وی با اشاره به برنامه های استان 
محصولات  ارزش  و  حجم  افزایش  با  ارتباط  در 
به ویژه  استان  صادرات  افزایش  گفت:  صادراتی 
به 15 کشور همسایه و اوراسیا و اعزام و پذیرش 
هیئت های عراقی جزو مهم ترین برنامه های پیش 
روی استان در بخش صادرات هستند. سیجانی با 
اشاره به شیوع بیماری کرونا در کشور و استان قم 
و تحت تاثیر قرار گرفتن بخش صادرات از آن ابراز 
کرد: صادرات استان در دو ماه نخست امسال صفر 
و یا حداقلی بوده که امیدواریم با ایجاد پروتکل های 
بهداشتی بین کشور ایران و عراق گشایش در بحث 
اعتبارات پیش بیاید. رئیس سازمان صنعت، معدن 
و تجارت استان قم افزایش حجم صادرات استان 
را مورد تأکید قرار داد و عنوان کرد: هدف گذاری 
بوده  دلار  میلیون   250 صادرات  حجم  استان 
است که در سال گذشته عملکرد 220 میلیون 
دلار را داشتیم. وی به برنامه های استان در حوزه 
کارگروه  برای  آنچه  کرد:  تأکید  و   اشاره  صنعت 
کارگروه  با  مرتبط  و  بوده  مهم  مقاومتی  اقتصاد 
صادرات است چهار برنامه بوده که با تأیید رئیس 

کارگروه به عنوان دستور جلسه کارگروه به صورت 
ثابت خواهیم داشت. سیجانی با تأکید بر توسعه 
و گسترش زیرساخت های صادراتی گفت: تکمیل 
پروژه نمایشگاه بین المللی استان مراحل نهایی 
خودش را طی می کند که امیدواریم با قولی که 
در  بتوان  داده  خصوصی  بخش  و  بازرگانی  اتاق 

هفته دولت فاز نخست آن را به بهره برداری رساند.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
نیز  قم  دستباف  فرش  نمایشگاه  پیرامون  قم 
گفت:درصورتی که اقدام مؤثری از سوی شرکت 
بین المللی نمایشگاه انجام نشود آن را در قالب 
تبصره 19 عملیاتی خواهیم کرد چراکه نمایشگاه 
فرش دستباف و نمایشگاه بین المللی به معرفی 
خواهد  کمک  صادرات  بهبود  و  استان  تولیدات 
تکنولوژی  و  تولید  نوسازی حوزه  کرد. سیجانی 
اتفاقات خوب سال  از  یکی  را  این بخش  جدید 
گذشته عنوان و تصریح کرد:  صدور 185 مجوز 
گمرکی ماشین آلات به ارزش 412 میلیارد تومان 
انجام شده است؛  همچنین 682 کارت بازرگانی 
گذشته  سال  در  بوده  تجاری  آن  مورد  که 155 

صادر شد.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم خبرداد:
بهره برداری از فاز نخست نمایشگاه بین المللی قم درهفته دولت 

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات  استان قم گفت: 
ظرفیت اینترنت ورودی به استان 220 گیگابایت برثانیه 
است که در دوره شیوع کرونا و اجرای قرنطینه خانگی، 
افزایش مصرف پهنای باند در قم 40 درصد افزایش یافت.  
سید رضا موسوی با اشاره به وجود زیرساخت های مناسب 
و قابل اتکای فناوری ارتباطات درقم افزود: به دلیل وجود 
زیرساخت های فنی باکیفیت و مناسب دراستان، با وجود 
افزایش چشمگیر حجم مصرف پهنای باند، در کمترین 
زمان، توسعه در لایه دسترسی مخاطبان انجام شد. وی 
ادامه داد: برای اجرای زیرساخت های دولت الکترونیک 

سرمایه گذاری  گذشته  درسال های  ارتباطی  فناوری  و 
خوبی در قم انجام شده است و نتیجه این توجه جدی ، 
جایگاه والای قم در شاخص های توسعه فناوری اطلاعات 
اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات  کل  مدیر  است.  درکشور 
از نظر زیرساخت های  این استان  اینکه  بر  تاکید  با  قم 
ارتباطی وضعیت بسیار مناسبی برخوردار است، گفت: 
اجرای 570 کیلومتر فیبر نوری در سطح استان، وجود 
و همچنین پوشش 99  ایستگاه های متعدد مخابراتی 
درصدی شبکه تلفن همراه بخشی از این زیرساخت ها 
در قم است. موسوی، افزود: تمام شهرهای تابعه استان از 

پوشش اینترنت همراه 4G برخوردار بوده و پوشش کاملی 
در این زمینه در استان وجود دارد ضمن اینکه ضریب نفوذ 
تلفن همراه در سطح این استان نیز در سطح بسیار قابل 
قبولی است. مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات قم 
هوشمندسازی مدارس روستایی قم را یکی از برنامه های 
مهم استان در توسعه فناوری اطلاعات و ارتباطات دانست 
و اظهار داشت: هوشمندسازی  166مدارس و اتصال 
آن ها به شبکه ملی اطلاعات هدف گذاری شده است که 
تاکنون 155 مدرسه روستایی قم به شبکه ملی اطلاعات 

متصل شده است.

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات  استان قم  خبرداد:
افزایش40 درصدی مصرف اینترنت درایام کرونا

عباس فرساد*

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم افزایش 40 درصدی مراجعه افراد مشکوک به کرونا به 
مراکز درمانی قم طی 24 ساعت گذشته را نگران کننده اعلام کرد.

محمدرضا قدیر اظهار کرد: طی 24 ساعت گذشته و منتهی به بیست و دوم اردیبهشت 
ماه، 74 نفر در مراکز درمانی قم با تشخیص احتمالی و مشکوک به کرونا و یا مشکلات 
حاد تنفسی پذیرش شدند. وی افزود: 45 نفر از این تعداد در بیمارستان ها بستری و 
مابقی پس از معاینه و بررسی در بخش اورژانس مراکز با دستورات دارویی و بهداشتی 
مرخص شده اند. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در شبانه روز گذشته، 19 نفر 
از کل بیماران بستری در بخش ها پس از بهبودی توسط پزشکان معالج از بیمارستان 

ترخیص شدند. وی اظهار داشت: در حال حاضر 160 نفر مشکوک به کرونا در قم 
بستری بوده که 50 نفر آنها بدحال هستند. قدیر افزود: شاهد این هستیم که علیرغم 
هشدارهای مکرر، متأسفانه همچنان مهمانی های بعد از افطار و تجمع مردم در مراکز 
اغذیه فروشی، نانوایی ها، بستنی فروشی ها و عدم توجه به فاصله گذاری اجتماعی 
زیاد است و ممکن است بار دیگر وضعیت استان را به حالت قرمز برگرداند. وی تصریح 
کرد: افزایش 40 درصدی مراجعه افراد مشکوک به کرونا به مراکز درمانی طی 24 ساعت 
گذشته نگران کننده بوده و از همشهریان تقاضا می کنیم، فاصله گذاری اجتماعی را 

رعایت و از تجمع خودداری کنند.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم خبر داد؛

افزایش 40 درصدی مراجعه افراد مشکوک به کرونا 

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

کشف 4۲3 کیلوگرم تریاک در قم
فرمانده انتظامی استان قم از کشف 423 کیلو و 700 گرم تریاک و دستگیری 4 قاچاقچی مواد مخدر 

در قم خبر داد. 
 سردار سید محمود میرفیضی اظهارداشت: با تلاش مأموران پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم، 
یک باند مواد مخدر شناسایی و مشخص شد، اعضای این باند با خودروهای پژو و پراید قصد دارند 
محموله مواد افیونی را با عبور از محور مواصلاتی قم به استان تهران منتقل کنند، بنابراین موضوع در 
دستور کار مأموران این پلیس قرار گرفت. به گفته وی در ادامه با هماهنگی مقام قضائی استان، مأموران 
به محور مواصلاتی مورد نظر اعزام و پس از کنترل تردد خودروهای عبوری، هر 2 خودرو را شناسایی 
و برای متوقف کردن آن ها وارد عمل شدند. فرمانده انتظامی استان قم اضافه کرد: سرانجام در یک 
تعقیب و گریز 2 خودرو پژو و پراید متوقف و هر 4 عضو باند مذکور دستگیر شدند. سردار میرفیضی 
تصریح کرد: سپس طی بازرسی صورت گرفته از خودروها، 423 کیلو و 700 گرم تریاک در قالب 43 
بسته کشف شد. فرمانده انتظامی استان قم گفت: در نهایت متهمان به همراه پرونده تشکیل شده 

برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

رئیس پلیس آگاهی استان قم خبرداد:

کشف موتورسیکلت یک و نیم میلیاردی قاچاق 
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم از کشف یک دستگاه موتورسنگین قاچاق 

"سوزوکي 1400" به ارزش یک میلیارد و 500 میلیون ریال در قم خبر داد. 
 سرهنگ میکائیل قهرمانپور اظهارداشت: در راستاي ارتقاء نظم و امنیت اجتماعی و برخورد با 
متخلفان و همچنین اعلام نارضایتي شهروندان در خصوص تردد یک دستگاه موتورسنگین غیرمجاز 

در قم، بررسی موضوع در دستور کار مأموران پلیس آگاهی استان قرار گرفت.
وی گفت: در ادامه با بررسی های صورت گرفته و دریافت صحت موضوع، مأموران ضمن هماهنگی با 

مقام قضائی استان به منزل مسکونی محل نگهداری موتورسیکلت اعزام شدند.
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم افزود: در ادامه با ورود به حیاط منزل، موتورسیکلت 

سوزوکي 1400 قاچاق کشف و متهم دستگیر شد.
سرهنگ قهرمانپور، ارزش موتورسیکلت را برابر اعلام نظر کارشناسان، یک میلیارد و 500 میلیون 

ریال دانست و گفت: در نهایت پرونده متشکله به تعزیرات استان ارسال شد.


